
روزنامه صبح ایران
اقتصادی -  سیاسی

شنبه 15 مهر 1402 -  21 ربیع الول 1445 -  7 اکتبر2023 سال دوم ـ شماره 390 - 8صفحه - 4000 تومان

مهرداد بذرپاش:

عملیات اجرایی احداث 
گذرگاه مرزی ایران و 
آذربایجان آغاز می شود

علی سلاجقه:

 تغییر اقلیم چالش
  اصلی دستیابی 
به توسعه پایدار است

 صفحه 3 صفحه 5 صفحه 2

 صفحه 2
ثبات بازار ارز موجب شد تا افزایش مداوم قیمت 
در بازار مســکن و خودرو نیز از بین برود، بنابراین 
تثبیت در بازار ارز سایر بازار ها را نیز به ثبات رساند 
که البته بعضا شاهد کاهش بیشتر قیمت در این 
بازار ها نیز هستیم.   به هر میزان که بازار ارز را پیش 
بینی پذیر تر کنیم، به همان میزان بازار های دیگر 
هم از قابلیت پیش بینی پذیری برخوردار خواهند 
شد، بنابراین در این شرایط وضعیت اقتصاد بهبود 
خواهد یافت.  کاهش نرخ تورم موجب خواهد شد 
تا کاهش قیمت مســکن و خودرو و سایر بازار ها 
تداوم یابد که خوشــبختانه روند افزایشــی تورم 
کاهشی شــده اســت.  هرچقدر ثبات اقتصادی 
بیشتری را در کشور فراهم کنیم، موجب خواهد 
شد تا سفته بازان از بازار ها خارج شوند که در ادامه 
انتظارات تورمی کاهــش می یابد.  در حال حاضر 
خبر های خوبی در حوزه دیپلماتیک و مذاکرات و 
حضور در پیمان های مختلف شنیده می شود که 
این موارد نیز تاثیر خود را بر تورم انتظاری گذاشته 
و آن را کاهش داده اســت. در شرایطی که اقتصاد 
پیش بینی پذیری نباشــد و مردم هر روزه شاهد 
افزایش قیمت ها باشند، خرید کالا ها افزایش یافته 
در نتیجه تورم نیز بیشتر می شود. در این میان اما 
بهبود روابط دیپلماتیک می تواند اثر خود را در تورم 
بگذارد و آن را کاهش دهد. منابع ارزی آزاد شــده 
در اختیار دولت نبوده، بلکه این منابع متعلق بانک 
مرکزی است و این نهاد می تواند با استفاده از منابع 
ارزی جدید گشایش هایی را ایجاد کند تا مدیریت 
بازار ارز را به نحــو خوبی انجام دهــد.  هرچقدر 
درآمد هــای ارزی کشــور افزایــش یابد، کمک 
بیشتری به ثبات اقتصادی خواهد کرد و به نوعی 

نیاز های ارزی کشور سهل تر فراهم خواهد شد...
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حجت الاسلام ابوترابی فرد؛

 حوادث سوریه نتیجه 
پیوند قدرت، جهالت و دوری 

از فضائل اخلاقی است
تناقص آمار رشد اقتصادی با سایر آمارهای اقتصادی:

چرا رشد اقتصادی ۶ درصد 
به سفره خانوار نرسید؟

پوتین: 

کریدور شمال-جنوب را 
گسترش می دهیم

کاهش انتظارات 
تورمی با آزاد شدن 

منابع ارزی

 ادامه درصفحه 2
 صفحه 2

رئیس مجلس شــورای اسلامی در جمع 
فعالان اقتصــادی و مســئولان نهادهای 
ایرانی امارات با بیان اینکه مسیرهایی برای 
خنثی ســازی تحریم ها وجود دارد، اظهار 
داشت: متأســفانه بخش دولتی و خصوصی 
کشور نتوانسته اســت برای خنثی سازی 
تحریم ها خود را با یکدیگر تنظیم کنند تا در 
نهایت این تنظیم گری در خارج از کشور نیز 
صورت گیرد؛ از این رو باید این هماهنگی ها 
تنگاتنگ، مدبرانه، هوشــمندانه، چابک و 

دقیق انجام شود.
به گزارش ایســنا، محمد باقــر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اســامی که روز گذشته به منظور 
سفری دو روزه و با هدف توسعه روابط دوجانبه وارد 
ابوظبی شــده بود، صبح امروز)جمعه، 14 مهر ماه 
1402( با جمعی از فعالان اقتصــادی و تجار ایرانی 
مقیم امارات متحده عربی و تنی چند از مســئولان 
نهادهای فعال ایرانی در این کشور، دیدار و گفت وگو 

کرد.
مشکلات تجار و فعالان اقتصادی ایرانی در 

امارات را پیگیری می کنم
قالیبــاف در این دیدار با اشــاره بــه چند نکته 
راهبردی در این جلســه، تأکید کرد: باید به سمتی 
حرکت کرد که اقدامات عملی صورت گیرد از این رو 
نباید مباحثی مطرح شود که بعد از گذشت چند سال 
به هیچ کدام از اهداف تعیین شده دست پیدا نکنیم 
و حتماً شاهد تغییراتی در روابط تجاری و اقتصادی 
میان دو کشــور به ویژه از طریق فعالان اقتصادی و 
تجار ایرانی باشــیم لذا قطعاً در این زمینه، مسائل 
و مشکات موجود را از مســئولان و مقامات ایرانی 
پیگیری خواهم کرد. رئیس مجلس شورای اسامی 
در ادامه با بیان اینکه قوه مقننه موضوعات را با هدف 
مشــخصی پیش می برد، عنوان کــرد: تحریم یک 
موضوع سیاسی است که قطعاً باید در حوزه سیاست 
خارجی دنبال شود و اقداماتی در این زمینه در حال 
انجام اســت؛ موضوع دیگر خنثی سازی تحریم ها 
است که بخش دولتی و خصوصی باید در این زمینه 
به فهم مشترکی رسیده و بپذیریم این معضل وجود 
داشــته از این رو باید با وجود این موضوع به خوبی 

زندگی کنیم.
بخش دولتی و خصوصی کشور باید برای 
خنثی ســازی تحریم ها، تنظیم گری داشته 

باشند
وی در ادامــه با بیــان اینکه مســیرهایی برای 
خنثی ســازی تحریم ها وجود دارد، اظهار داشت: 
متأسفانه بخش دولتی و خصوصی کشور نتوانسته 
است برای خنثی سازی تحریم ها خود را با یکدیگر 
تنظیم کنند تا در نهایت این تنظیم گری در خارج از 

کشور نیز صورت گیرد؛ از این رو باید این هماهنگی ها 
تنگاتنگ، مدبرانه، هوشمندانه، چابک و دقیق انجام 
شود. کار نشــدنی در این حوزه وجود ندارد و صرفاً 
مشکل عدم هماهنگی و تنظیم گری موجود میان 

بخش خصوصی و دولتی است.
دولت باید در کنار رفــع تحریم به دنبال 

خنثی سازی تحریم ها باشد
رئیس قوه مقننــه در ادامه با بیــان اینکه دولت 
باید در کنار رفــع تحریم ها، اقداماتــی را در حوزه 
خنثی سازی تحریم از طریق پوشش سیاسی داشته 
باشد گفت: متأسفانه تاکنون نتوانسته ایم در موقعیت 
موجود از فرصت های بزرگ به درســتی اســتفاده 
کنیم و در این زمینه یکی از بخش هایی که کمتر به 
آن توجه شــده، حوزه ارتباط با کشورهای همسایه 
به ویژه با امارات است که در دوره تاریخی خود نشان 
داده که همواره یکــی از پایه های تجاری ما در بخش 
دولتی و غیردولتی بوده اســت. وی همچنین با بیان 
اینکه روابط تجاری ایــران و امارات به عنوان دومین 
حوزه برقراری روابط اقتصادی برای کشورمان است، 
گفت: محدودیت های تحریمی در هر صورت وجود 
دارد از این رو باید به ســمت خنثی سازی تحریم ها 
از مسیرهای مختلف و مطمئن برویم تا تاجر ایرانی 
بداند می تواند از روش های تضمینی، مســائل مالی 
و بانکی خود را حل و فصل کند و البته ممکن اســت 
از طریق همان مســیرهای قبل نباشد و مسیرهای 
جدیدی برای آن پیش بینی شود که قطعاً این موضوع 
را پیگیری کرده و با فعال سازی اتاق بازرگانی و بخش 
خصوصی و ایجاد هماهنگی میان دستگاه ها و بخش 
دولتی، مسیر تجارت را تسهیل می کنیم و در صورت 

نیاز برخی قوانین و مقررات را اصاح خواهیم کرد.
ضرورت همکاری  برای توسعه حمل و نقل 

برای صادرات و واردات
قالیباف در ادامه با بیان اینکه بســیاری از موانع 
مالی، بانکی، اداری و تحریمی را می توانیم نداشــته 
باشیم، یادآور شــد: امروز بخش قابل ماحظه ای از 
اقتصاد دنیا در مســیر جدیدی قرار گرفته که از آن 
استفاده نکرده ایم از این رو باید با ایجاد همکاری در 
حوزه حمل و نقل صادرات و واردات بتوانیم در سطح 
وســیع تری فعالیت کنیم. رئیس نهاد قانونگذاری 

کشــورمان در ادامه با اشــاره به اینکه تشکیل هر 
سازمان، دستگاه و نهادی دارای فلسفه وجودی بوده 
است، تأکید کرد: هر مجموعه ای که برای قرارگیری 
در مسیر فلسفه وجودی خود تاش نکند، محکوم به 
نابودی است چنانچه حضرت امیرالمومنین علی)ع( 
می فرمایند باید فرزند زمانه خویش باشــیم لذا اگر 
فلسفه وجودی کارمان را بدانیم و در مسیر آن حرکت 
کنیم قطعاً موفق می شــویم که اگر اینگونه نشود 
قطعاً ایراد از مدیریت است و شاید لازم باشد فلسفه 
وجودی آن بازبینی شود. وی نحوه کار بخش دولتی و 
خصوصی در داخل و خارج از کشور را دارای اشکالاتی 
دانست و افزود: گاهی ممکن است حتی یک مسجد 
هم در مسیر فلســفه وجودی خود حرکت نکرده و 
صرفا چراغ آن روشن باشد که کارایی نخواهد داشت 
و در مقابل آن ممکن اســت برخی اقدامات در یک 
جلسه قرآنی در منزلی کوچک بیشتر از یک مسجد 
کارایی داشته باشد. از این رو باید فرزند زمانه خویش 
باشیم و با وجود شرایطی که به ما تحمیل شده است 

تاش کنیم کار را با هوشمندی و درایت پیش ببریم.
شفاف، صریح و روشن با مقامات اماراتی 
گفت وگــو کردیم/ موضوعات مشــترک 

عملیاتی دنبال می شود
قالیباف با بیان اینکه این قول را به شــما می دهم 
که در جریان توافقات این سفر و با روحیه جدید و پای 
کار بودن شما در میدان، شــاهد تحولاتی در روابط 
کشورمان با امارات باشیم، عنوان کرد: در جلساتی که 
با مقامات اماراتی داشتم خیلی شفاف، صریح و روشن 
صحبت کرده و موضوعات را به صورت عملیاتی دنبال 
کردیم از این رو این اطمینــان را داریم که تحولاتی 

رقم می خورد که آثار آن را به زودی خواهیم دید.
به زودی شــاهد آثار توافقات این سفر در 

روابط ایران و امارات خواهیم بود
وی در ادامه خطاب به تجار ایرانی حاضر در جلسه 
با تأکید بر اینکه باید توجه داشته باشید که پای کار 
بودن شــما به عنوان بخش خصوصی در کنار بخش 
دولتی بسیار مهم اســت، اظهار کرد: این امیدواری 
وجــود دارد که آثار توافقات این ســفر بــا توجه به 
ظرفیت های موجود بــه زودی در روابط اقتصادی، 
سیاسی و اداری ایران و امارات دیده شود و تغییرات 
عمده ای را به وجود بیاورد. رئیس مجلس شــورای 
اسامی در پایان با اشاره به ظرفیت هایی که به واسطه 
عضویت ایران در بریکس ایجاد شــده، خاطرنشان 
کرد: با توجه به اجاسی که اخیراً در افریقای جنوبی 
در آن حضور داشتم، فرصت های بزرگی پیش روی 
ما و امارات قرار گرفته که با توجه به اشــتراکات زیاد 
و موقعیت جغرافیایی دو کشــور می توانیم با نگاهی 
وسیع، بستری را برای فعالیت در حوزه های مختلف 

ایجاد کرده و شاهد تحولات گسترده باشیم.

وزیر کشور:
 ساماندهی ته لنجی از اولویت های 

اساسی دولت سیزدهم است
وزیر کشور گفت: ســاماندهی کالای همراه 
ملوان موســوم به ته لنجی از اولویت های مهم 
و اساسی دولت ســیزدهم اســت. به گزارش 
ایســنا به نقل از وزارت کشــور، احمد وحیدی 
ظهر پنجشنبه با اشاره به نشست با ائمه جمعه، 
فرمانداران و نمایندگان اتحادیه های لنجداران 
در بوشهر و ارائه برخی درخواست ها در خصوص 
ته لنجی اظهــار کرد: دولــت در این خصوص 
محکم وارد شــده و در تاش برای ساماندهی 
مساله ته لنجی اســت. وی افزود: مساله کالای 
همراه ملوان در زمان حاضر در قالب یک مصوبه 
قانونی در اختیار شــورای نگهبان قرار دارد که 
این شــورا باید در این خصوص تصمیم گیری 
کند. وزیر کشــور تصریح کرد: تا قبل از تصمیم 
گیری شــورای نگهبان در خصــوص تعیین 
تکلیف کالای همراه ملوان؛ بــرای حل و فصل 
مشکات آن دسته از استان هایی که درگیر این 
مساله هستند اباغی صورت می گیرد تا نگرانی 
برطرف شود. وحیدی با اشاره به فعالیت ستاد 
ویژه مبارزه با قاچاق کالا و ارز و حضور نماینده 
ویژه از طرف رییس جمهور در این ستاد گفت: 
پدیده قاچاق به عنوان پدیده مضموم و شــوم 
افزون بر وارد کردن ضررهای بسیاری به تولید، 
مســیرهای طبیعی تجارت را نیز دچار مشکل 
می کند. به گفته رئیس شــورای امنیت کشور، 
قاچاق سوخت از کشور به خارج در زمان حاضر 
به عنوان مهمترین کالای قاچاق به شمار می رود 
و بسیار جدی است. وحیدی در خصوص واردات 
برخی کالاهای قاچاق به کشور نیز یادآور شد: 
در زمان حاضر دســتگاه های مســئول در این 
بخــش از جمله گمرک با ایجاد دســتگاه های 
ایکس ری، پلیس امنیت اقتصادی فراجا و همه 
دستگاه های مسئول در تاش برای پیشگیری 
از واردات کالاهای قاچاق به کشــور هســتند. 
وحیدی: دشمن با اعام فراخوان های مختلف، 
تاش زیادی برای برهــم زدن نظم و امنیت در 
کشور کرد، اما این بصیرت مردم بود که تمام این 
توطئه ها را نقش برآب ســاخت. وزیر کشور در 
بخش دیگری از سخنان خود به فراخوان های 
مختلف دشــمن برای برهم زدن نظم و امنیت 
کشور اشاره کرد و گفت: این بصیرت مردم بود 
که تمام این توطئه ها را نقش برآب کرد. وحیدی 
ادامه داد: همه کسانی که درحوزه مسائل تجزیه 
طلبی یا در قالب تروریســم، انفجار و تخریب و 
آن هایی که برای اغتشاش های اجتماعی علیه 
کشور تاش می کردند با جواب منفی و تو دهنی 

ملت بزرگ ایران مواجه شدند.

قالیباف در جمع فعالان اقتصادی و مسئولان نهادهای ایرانی امارات:
درکنار پیگیری رفع تحریم باید خنثی سازی تحریم هم پیگیری شود

یادداشت
 عباس آرگون_  عضو اتاق بازرگانی تهران

رویت با کپی رایت؛

 چند نما از سیمای
 سینمای قاچاق زده ایران

احمد کاظمی:

ایران اجازه نمی دهد 
 مرز های بین المللی
 منطقه تغییر کند

ســخنگوی دولت با تأکید بر اینکه در 
حوزه فرهنگی قطعاً دست ما غنی تر از غرب 
است، تصریح کرد: ما نیز مشکلات و مسائلی 
در کشــور داریم، اما خسران زده ی محض 

آنگونه که برخی از رسانه ها گفتند، نیستیم.
بهادری جهرمی، در نشست تبیینی عملکرد 
دولت در جمع مردم خمینی شــهر، با اشــاره به 
اینکه دشمنان در دنیای حقیقی، توانایی مبارزه 
با ارزش هــای والای اســامی را نداشــتند و به 
قصه گویی روی آوردند، اظهار کردند: دشــمنان 
معتقدند که در دنیای حقیقت شکســت خورده 
خواهند بود و هرچند اگر به صورت مقطعی و کوتاه 
مدت پیروزی هایــی را تجربه کنند، امــا در دراز 

مدت شکست خواهند خورد.
وی با اشاره به اینکه اراده خداوند بر این است که 
ائمه)ع( پیروز نبرد حق و باطل باشند، افزود: راهکار 
دشمنان در این نبرد این بود که سرمایه خود را در 
دنیای مجازی و رسانه ای خرج کنند. در واقع نظام 
سرمایه داری جز به منافع خود فکر نمی کند، بلکه 
با ابزارهای رســانه ای تاش می کند که ما را دچار 
اشتباه محاسباتی کند. دشمن سعی می کند در 
کنار اغواگری، در ذهن من و شــما این احساس را 

ایجاد کند که ما شکست خورده ایم .
سخنگوی دولت گفت: دشمن به دلیل اینکه 
مردم ما تصمیم گرفتند، اســتقال خود را حفظ 
کنند، 40 ســال اســت که نیروهای نظامی ما را 
تهدید می کند، از رشد ما در حوزه دارو جلوگیری و 
انواع تحریم ها را لحاظ می کند. بهادری جهرمی با 
بیان اینکه آمریکا با قدرت نظامی، توان رسانه ای ، 
قدرت اقتصادی، به مصاف ما آمده است تا کشور 
ما پسرفت کند و از زمان شاه مخلوع عقب تر برود، 
اضافه کرد: نتیجه این اســت که ســرعت رشد و 
توســعه ما در مصادیق متعدد از میانگین سطح 
جهانی بالاتر است. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
متأسفانه دشــمن در حوزه جنگ رسانه ای، در 
برخی محورها موفق شــده، افزود: دشــمن آمار 

کشته  شده های زمستان اروپا را در رسانه هایش 
منتشر نمی کند تا اروپا را بهشت آمال جلوه دهد. 
این نشان دهنده  این اســت که دشمن در دنیای 
مجاز کارش را خــوب انجام می دهــد. بهادری 
جهرمی، با تأکید بــر اینکه در حــوزه فرهنگی 
قطعاً دســت ما غنی تر از غرب است، تصریح کرد: 
ما نیز مشــکات و مسائلی در کشــور داریم، اما 
خسران زده ی محض آنگونه که رسانه ها گفتند، 
نیســتیم. بحران هایی که در 40 ســال گذشته 
پشت سر گذاشته ایم، نشان دهنده  این است که ما 
بحران های فعلی را نیز  حل و فصل خواهیم کرد. او 
ادامه داد: ترفند دشمن این است که احساس عدم 
توانایی در حل مســائل را در مسئولین و مردم ما 
ایجاد کند تا برای سازش دستی به طرف آنان دراز 

کنیم.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه متأسفانه در 
برخی ادوار اشتباهاتی رخ داده  اســت، افزود: در 
جنگ، شکست و پیروزی توأمان اتفاق می افتد. 
ما در دهه گذشته اشتباهی مرتکب شدیم و برای 
رفع تحریم ها سازش کردیم. در حین مذاکره باز 
هم ما را تحریم می کردند، امــا از این اتفاق عبرت 
نگرفتیم. هدف این بود که چرخ اقتصاد بچرخد، 

اما نتیجه ای حاصل نشد.
بهادری جهرمی با اشــاره بــه اینکه میانگین 
تورم چهارسال منتهی به شهریور سال 1400 که 
شروع دولت سیزدهم بود، از صد سال گذشته ایران 
بالاتر بوده است، افزود: آخرین بار این تورم وقتی 
متفقین کشور را اشغال کرده بودند، رخ داد. رشد 
اقتصادی ما در دهه ۹0 تقریباً نزدیک به صفر است. 
نتیجه برجام و مذاکره با غرب این است که سرانه 
درآمد ثابت باقی مانــده و هزینه ها افزایش یافته 

است.
او افزود: مقام معظم رهبــری می فرمودند که 
شبکه ملی اطاعات را فعال کنید، اما دولت قبل 
زیرساخت ها را برای فعالیت پلتفرم های خارجی 

افزایش می داد.

سخنگوی دولت:
دشمن از استقلال ایران واهمه دارد

روزنامه پول و ارز تلفنی آگهی می پذیرد.

۴ ۴ ۱ ۴ ۴ ۸ ۳ ۸
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کاظمی گفت: ایران تحت هیچ شرایطی اجازه نمی دهد 
موقعیت ژئوپلیتیکی و مرز هــای بین المللی منطقه تغییر 

کند.
احمد کاظمی، کارشــناس حوزه قفقاز در گفت وگو با خبرنگار 
باشــگاه خبرنگاران جوان درباره مناقشه ارمنســتان و جمهوری 
آذربایجان اظهــار کرد: هدف صهیونیســت ها از این مناقشــات 
بحث احیای تمامیت ارضــی جمهوری آذربایجان نیســت، بلکه 
رژیم صهیونیســتی به دنبال تبدیل جمهوری آذربایجان به پایگاه 

منطقه ای خود است.  
وی گفت: دخالت صهیونیست ها در حوادث قفقاز به ویژه در بحث 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان با هدف پیگیری کریدور تورانی ناتو 

است.
این کارشــناس حوزه قفقاز افزود: هدف این رژیم آن است که با 

ایجاد کریدور تورانی ناتو مرز جمهوری ارمنستان و استان سیونیک 
تجزیه شــود و اتصال ترکیه با جمهوری آذربایجان ایجاد شود و در 
بستر این کریدور اهداف مربوط به مبادلات انرژی و مباحث ترانزیتی 

دنبال شود.
این کارشــناس حوزه قفقاز بیان کرد: در حال حاضر مهمترین 
موضوعات اولویت دار مباحث مربوط به حقوق و امنیت ارامنه قره باغ و 
همچنین آوارگان است که ممکن است به سمت ارمنستان و یا حتی 

ایران گسیل شوند.
کاظمی اضافه کرد: مجموع صحبت هــای الهام علی اف از جمله 
تکرار توهمات تاریخی از زبان او در دیداری که با اردوغان در نخجوان 
داشت، نشان می دهد دولت باکو در فرآیندی که توسط اربابان غربی 
با محوریت انگلستان، ناتو و رژیم صهیونیستی تعریف شده احتمال 
دارد همچنان به ماجراجویی در منطقه ســیونیک ارمنستان ادامه 

دهد.
وی گفت: این در شــرایطی است که اساســا با فروپاشی دولت 
خودخوانده قره باغ، هیچ بهانه ای برای طرح کریدور جعلی زنگزور از 
استان سیونیک ارمنستان وجود ندارد و در صورتی که این موضوع از 
زبان دولتمردان باکو پس از این حوادث تکرار شــود به معنای اعام 
آشکار سیاست اشغالگری است و این سیاست، سیاستی نیست که 

مورد پذیرش جامعه جهانی باشد.
کاظمی تصریح کرد: بــا توجه به حضور رژیم صهیونیســتی و 
تکفیری ها که عموما ملبس به یونیفرم هــای جمهوری آذربایجان 
هستند، در صورتی که ماجراجویی ژئوپلیتیکی از طرف باکو و آنکارا 
صورت گیرد، رفتار ایران صرفا محدود به جلوگیری از این تحولات 
نخواهد بود بلکه برای تغییر در فرآیند غیرمشروع ایجاد شده در قفقاز، 

ایران  اقدامات لازم و و حتی پیش دستانه ای را انجام خواهد داد.

ایران اجازه نمی دهد مرز های بین المللی منطقه تغییر کند

سینمای ایران با واژگان قاچاق و سرقت 
خو گرفته و غربیگی نمی کنــد، هر بار که 
اثری موفق بوده نسخه های غیر قانونی آن از 
کانال های تلگرامی و شبکه های ماهواره ای 
ســر درآورده، این بار قاچاق فیلم ها کمی 
پیچیده تر از دوره های گذشــته اســت، 
نســخه هایی که با کیفیت عالی کپی رایت 
شده اند و از طرفی صحنه های سانسور شده 
را به همراه دارد! همین مســئله دلیلی بود 
که انگشت اتهام به سمت وزارت فرهنگ و 

ارشاد متولی اصلی سینما ایران باشد. 
به گزارش خانه ملت، محبوبه اشــرفی پیمان- 
ســناریوی پیچیده قاچاق فیلم های ســینمایی 
از صندلی خالی ســالن های ســینمایی گرفته تا 
قاچاق برنامه ریزی شــده فیلم هایی که در انتظار 
مجوز اکران هســتند، معادله پیچیــده ای را برای 
صنعت ســینمای کشــور رقم زده اســت؛ شاید 
بتوان امروز 21 شــهریور ماه که به نام روز سینما در 
تقویم ایران نام گرفته بخشــی از آن را تحلیل کرد.  
سینمای ایران با واژگان قاچاق و سرقت خو گرفته 
و غربیگی نمی کند، هــر بار که اثــری موفق بوده 
نســخه های غیر قانونی آن از کانال های تلگرامی و 
شبکه های ماهواره ای ســر درآورده، این بار قاچاق 
فیلم ها کمی پیچیده تر از دوره های گذشته است، 
نسخه هایی که با کیفیت عالی کپی رایت شده اند و 
از طرفی صحنه های سانسور شده را به همراه دارد! 
همین مسئله دلیلی بود که انگشت اتهام به سمت 
وزارت فرهنگ و ارشــاد متولی اصلی سینما ایران 
پیش ببرد. هنوز شاهد دانلود تعدادی از فیلمها در 
شــبکه های اجتماعی بودیم کــه آخرین روزهای 
مــرداد ۳ فیلم ســینمایی با کیفیت هــای بالا در 
دسترس مردم قرار گرفت.  داستان قاچاق فیلم های 
سینمایی و صیانت از حقوق پدیدآورندگان طی چند 
روز گذشــته پای پلیس فتا را هم به میان کشید، به 
گونه ای که سازمان سینمایی کشور مسئله قاچاق 
فیلم های ســینمایی را به قوه قضاییه و پلیس فتا 
گزارش داده طی این سرقت هنری سرهنگ داوود 
معظمی گودرزی رئیس پلیس فتای تهران بزرگ 
نیز با اســتقبال از دوره جدید فعالیت های ســتاد 
صیانت از آثار و محصولات ســینمایی، ســمعی و 
بصری از اراده و آمادگی کامل پلیس فتا در کنار دیگر 
بخش های فراجا برای کمک به اصحاب سینما و هنر، 
با انجام تمهیدات فنی برای شناسایی، مسدودسازی 
و برخورد با پایگاه هــا و کانال های مختلف خبر داد. 
در این بیــن، جعفر انصاری فر دبیر ســتاد صیانت 

از محصولات فرهنگی و هنری وزارت ارشــاد این 
قاچاق را به نوعی سازمان یافته عنوان کرد و گفت: 
با بررســی های مقدماتی صورت گرفته، مشخص 
شد با توجه به رعایت دقیق مراقبت های حفاظتی 
از جمله استفاده از دی سی پی برای بازبینی فیلم ها، 
انتشار آثار خارج از سازمان های دولتی و احتمالاً از 
دفاتر فیلم ها یا جشنواره های خارجی صورت گرفته 
است.  با تمام این تفاسیر و بسیاری از اما و اگرهایی که 
برای معمای قاچاق فیلم های سینمایی تعریف شد، 
اسماعیلی وزیر ارشاد در جمع خبرنگاران به انتشار 
نسخه  غیرقانونی فیلمی واکنش نشان داده و گفت: 
این فیلم الان و پیش از نمایش در اختیار ما نبوده و 
نیست، بلکه در اختیار خود تهیه کننده است؛ یعنی 
اصا در اختیار سازمان ســینمایی نیست که آن را 
منتشر کنیم. اما هنوز جایی ســوال برایمان باقی 
است تا چه زمانی قاچاق بای جان سینمای ایران 
خواهد بود؟  سیداحسان قاضی زاده هاشمی با تاکید 
بر اینکه  بخش عمــده محصولات فرهنگی مربوط 
به آثار سینمایی و موسیقی است می گوید: در تمام 
دنیا حق ویژه ای برای مولفان و پدیدآورندگان آثار 
فرهنگی در نظر گرفته شده است، در حال حاضر حق 
و حقوق پدید آورندگان آثار فرهنگی همچون کتاب 
بیشتر مورد توجه قرار گرفته است اما در مورد قاچاق 
آثار سینمایی و موسیقی خاء در اجرا داریم و فقدان 
قانون برای قاچاق محصولات هنری نیســت، بلکه 
موضوع ابزار نظارتی اســت؛ وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی باید موضوعاتی که دارای عناوین مجرمانه 
هستند همچون پدیده قاچاق را به مراجع مربوطه 

نظیر دستگاه قضایی انعکاس دهد.
پخش کنندگان در واقــع حلقه پایانی 

هستند
نماینده مردم فریمان و ســرخس و بخش های 
احمدآباد و رضویه در ادامه یادآور شــد: بی تردید 

وزارت فرهنگ و ارشاد برای حمایت از آثار سینمایی 
باید با استناد به اسناد و موارد قانونی مرتبط با پدیده 
قاچاق مقابله نماید، این وزارتخانه می تواند با صنوف 
مختلف سینمایی و پخش کنندگان آثار هنر هفتم 
وارد تعامل شــود، پخش کننــدگان در واقع حلقه 
پایانی تولید، اکران و نمایش فیلم محسوب می شوند 
که به نوعی حامیان آثار سینمایی و حتی موسیقیایی 
در قالب چارچوب های تعیین شده قانون حمایت 
از آثار سینمایی هستند، بر همین اساس وزارتخانه 
فرهنگ و ارشــاد به عنوان دستگاه مسئول و مدافع 

باید ورود داشته باشد.
پدیده قاچاق در قوانین رسمی کشور جرم 

انگاری شده است
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسامی 
با تاکید بر اینکه بحثی به عنوان فقدان قانون در مورد 
قاچاق فیلم های سینمایی نیست، گفت: اراده و مقابله 
با جنبه های پیشگیری قاچاق از احکام  قانونی است، 
که باید به صورت جدی پیگیری شود. پدیده قاچاق 

در قوانین رسمی کشور جرم انگاری شده است.
عرصه را برای تمام فیلمسازان باز کنید

وی با بیــان اینکه بایــد فضا بــرای ورود تمام 
فیلمســازان فراهم شــود تا وارد این عرصه شوند، 
یادآور شد: موقعیت و فضا برای تمام فیلمسازان باید 
فراهم شود تا این محصول فرهنگی بتواند جایگاه 
خود را پیدا کند، طبعا ســینما یک صنعت است و 
برای پیشرفت در این عرصه باید تمام چرخ های آن 
یکجا و با هم بچرخند، برای رونق صنعت سینمای 
کشور نیازمند اقدام به فضاسازی و فرهنگ سازی 
است تا شاهد حمایت و پشــتیبانی آن باشیم که 
مهیا شدن این شرایط بی تردید بر عهده وزارتخانه 

مربوطه یعنی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی است.
 دســتگاه های نظارتی اعلام کنند منشا 

قاچاق کجاست 

قاضی زاده هاشمی با تاکید بر اینکه دستگاه های 
نظارتی مســئول رصد و پایش قاچــاق فیلم های 
سینمایی هستند، اظهار داشت: منبع اصلی قاچاق 
از داخل یا خارج اســت و باید دستگاه های نظارتی 
که مسئول هستند اعام و اقدامی برای ممانعت از 

قاچاق این محصولات کنند.
تقویت اخلاق حرفه ای را در هنر رعایت 

کنیم
غامرضا منتظری عضو کمیسیون فرهنگی در 
مورد صیانت از آثار می گوید: اگر قاچاق فیلم های 
سینمایی ادامه دار باشــد، متولیان امر رصد کافی 
داشــته و با متخلفان برخورد قانونی شــود، برای 
کنترل و پیشگیری از هر گونه تخلف از جمله قاچاق 
باید به نکاتی توجه کنیم، نخست قوانین محکمی 
در این راستا تدوین کرده و همچنین تقویت اخاق 
حرفه ای در هنــر را رعایت کنیم تا حــد و حدود 
مالکیت معنوی لحاظ گردد. نماینده مردم گرگان 
و آق قا در مجلس شورای اســامی با بیان اینکه  
اخاق حرفه ای در هنر یک بازخورد درونی با هزینه 
کم است، افزود: اخاق حرفه ای در فرهنگ و هنر و 
نیازمند به نظارت بیرونی نیست که متاسفانه بر روی 
آن چندان کار نشده و مورد غفلت قرار گرفته است، 
باید بر روی این مسئله توجه بیشتر داشته باشیم که 
هزینه کمتری را دارد و مهمترین اصل حفظ امانت 

داری است.
اصل حرفــه ای را در بحث امانتداری باور 

کنیم
نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه یادآور 
شــد: اگر اصل حرفه ای را در بحث امانتداری باور 
کنیم خیلی از تخلفات را مشاهده نخواهیم کرد، در 
کنار این مسئله سازمان سینمایی و وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اگر خاء، ضعف و تضاد قانونی موجود را 
اعام کند کمیســیون فرهنگی به آن ورود خواهد 
داشــت، تاکنون این چنین مواردی به کمیسیون 
ارجاع نشده است. منتظری با تاکید بر اینکه مجلس 
فی بالبداهه بــه موضوعات و مســائل فرهنگی و 
هنری ورود نخواهد داشــت، گفت: زمانی که نیاز 
دولت از ســازمان ها گرفته تا نهادها اعام شود، بی 
تردید کمیسیون تخصصی ورود پیدا خواهد کرد، 
کمیسیون فرهنگی در مجلس یازدهم تاش کرد 
بیشترین ارتباط را با هنرمندان بخش های هنری، 
ادبی و فرهنگی داشته باشد. قطعا اگر فرصتی برای 
کمیسیون فرهنگی ایجاد می شــود بازدیدهای 
میدانــی از ســینماها و فیلم های در حــال اکران 

خواهند داشت.

رویت با کپی رایت؛

چند نما از سیمای سینمای قاچاق زده ایران

رئیس جمهور در آیین افتتاح بیمارستان کودکان حکیم:

فعال شدن شورای عالی امنیت غذایی
رئیس جمهور از قعال شدن شــورای عالی امنیت غذایی 
در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: ایران با تولید بیش از 95 
درصد نیاز داروی خــود در داخل به صادرکننده محصولات 

داروی با کیفیت تبدیل شده است.  
به گزارش ایرنا، آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در مراسم افتتاح 
بیمارســتان کودکان حکیم گفت: حضور در جمع خیرین سامت و 
فعالان در حوزه سامت در وزارت بهداشت و پزشکان، روز خوبی برای 
دولت بود. سامت برای هر جامعه حائز اهمیت و حفظ سامت جسم و 

روح و روان جامعه مورد تأکید دولت است.
رئیس جمهور با بیان اینکه تمام دســتورات درباره حفظ سامت 
انسان است، بیان کرد: بهداشت می تواند زمینه های آلودگی را از بین 
ببرد. بهداشت جسم و جان هر دو دارای اهمیت است. در ساختار رایج 
بهداشت جهانی هم، غذا و دارو کنار هم تعریف شده اند؛ زیرا اگر امنیت و 

سامت غذایی تأمین شود، نیاز به دارو کم می شود.
آیت الله رئیســی یکی از تاکیدات دولت را تأمیــن امنیت غذایی 
برشمرد و گفت: سامت و امنیت غذایی از مسائل مهم است بنابراین 
در دولت سیزدهم شــورای عالی امنیت غذایی را فعال کردیم. تغذیه 

فکر و اندیشه و روح اهمیت بالایی دارد و کمتر از تغذیه جسمی نیست.
وی تاکید کرد: رفع نیازهای اولیه به زندگی انسان آرامش می دهد 
که یکی از نیازهای جدی سامت جســمی است. جمهوری اسامی 
افتخار دارد کــه همواره ســامت از دغدغه هایش بــوده و کارهای 
ارزشمند و قابل تقدیر در این زمینه به انجام رســانده است. در حوزه 
تربیت نیروی انســانی کارآمد و پزشــکان متخصص و صاحب نظر 

افتخارات خوبی به ثبت رسیده است.
رییس جمهور با بیان اینکــه همواره باید جایگاه پزشــک و کادر 
درمانی مورد احترام شمرده شود، یادآور شد: جانفشانی کادر درمان 

در دوران کرونا را از یاد نمی بریم و یاد شهدای حوزه سامت را گرامی 
می داریم.

آیت الله رییسی تولید تجهیزات پزشــکی و کارهای دانش بنیان را 
از افتخارات کشور دانست و عنوان کرد: قبا در سفرها صنایع دستی 
هدیه ایران به کشورهای دیگر بود اکنون در کنار صنایع دستی تولیدات 
دانش بنیان را هدیه می دهیم. ایران امروز ایرانی پیشرفته و فن آوری 
است و در حوزه علم و فناوری گام های بزرگی برداشته ایم و ست کامل 

اتاق عمل در داخل کشور تولید می شود.
وی بیان کرد: بیش از ۹۵ درصد داروی مورد نیاز کشــور در داخل 
تولید می شــود و ایران به صادر کننده داروی با کیفیت تبدیل شده 

است.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: در سفر اندونزی وقتی ربات سینا 
را رونمایی کردیم رئیس جمهور اندونزی و کادر درمانی کشور افتخار 
کردند که این کار در آسیا و در ایران انجام  گرفته است. بنابراین نیاز به 

واردات از غرب نیست و اینها سرمایه های انسانی کشور است.
آیت الله رییسی سامت شهر و روستا را مساله مهم دولت دانست و 

بیان کرد: ۳2 میلیون نفر در این دولت بیمه رایگان دریافت می کنند.
رئیس جمهور با اشاره به سامت معنوی و کمک مومنانه بیان کرد: 
در زمان کرونا در بسیاری از کشــورهای مدعی توسعه فروشگاهها را 
غارت کردند ولی یک نمونه از این موارد در ایــران رخ نداد زیرا کمک 
مومنانه با هدایت رهبر انقاب در آن زمان شکل گرفت و تمام مساجد 
و حســینیه ها کمک مومنانه را رقم زدند و این مــوارد از ویژگی های 
سامت معنوی و دینداری مردم است. دولت سیزدهم به عنوان دولت 
مردمی باید در عمل رخ دهد و زمینه ها باید فراهم و موانع برطرف شود.  
وی خاطرنشان کرد: حضور خیرین کنار دولت به معنای کارفرما و 
پیمانکار نیست بلکه به معنای شریک  مورد اعتماد و راهبردی است که 

کار را با هم پیش می برند.  
آیت الله رییسی در ادامه به مسئولان توصیه کرد تا تعهدات دولت به 

خیرین با سرعت بیشتری انجام  گیرد.
رییس جمهور  با تاکید بر اینکه بایــد در عمل به بخش خصوصی 
میدان داد، مطــرح کرد: باید کار را به بخش خصوصی ســپرد. دولت 
تصدی گری را نمی پذیرد و تجربه نشان داده کارهایی که تصدی گری 
آن به دست دولت است دچار مشکل می شود؛ ما اقتصاد دولتی را کاری 
غلط می دانیم. اقتصاد خصوصی یکی از اقتصادهایی است که در قانون 
اساسی به رسمیت شناخته شده اســت. باید به اقتصاد بخش تعاونی 

میدان داد.
آیت الله رییسی موضوع ســامت کودکان را از اولویت های دولت 
برشمرد و گفت: آرامشی که سامت کودک در خانواده ایجاد می کند، 
بی نظیر است. بسیاری از پدر و مادرها حاضر هستند خودشان بیمار 
شوند ولی کودکانشان سامت باشــند. بیماری فرزند، خانواده را رنج 
می دهد و بازیافتن سامت کودک، شادابی و نشاط را برای خانواده به 

ارمغان می آورد.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس:

»بریکس پی« می تواند به رفع 
تحریم ها کمک کند

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
بریکس پی با توجه به قابلیت هــای زیادی که گروه 
بریکس دارد، می تواند بــه ما به ویــژه در دور زدن 
تحریم ها کمــک زیادی کند. غامرضــا مرحبا در 
گفتگو با خبرنگار مهر، درباره قابلیت های »بریکس 
پی«، گفت: »بریکس پی« یک سیســتم پرداخت 
برای تراکنش های بین کشــورهای عضو بریکس 
بدون نیاز به تبدیل ارز محلی به دلار است. وی بیان 
کرد: در نظام مبادلات مالی و پولی دنیا ســازوکاری 
به نام »سوئیفت« وجود دارد و از آنجایی که کنترل 
آن دست غربی ها و آمریکاست، از سوئیفت به عنوان 
بستری برای اعمال فشار و تحریم کشورهای مستقل 
استفاده می کنند. الان بســیاری از کشورهای دنیا 
حتی کشورهایی هم که روابط خوبی با غرب دارند، 
به دنبال مبادلات مالی مستقل از سوئیفت یا مبادله 
با ارزهای محلی هســتند. نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اســامی تصریح کرد: 
جمهوری اســامی ایران هم به ســمت بریکس و 
شانگهای رفته است که در واقع ما هم به دنبال بسترها 
و سازوکارهایی هســتیم تا بتوانیم مبادلات خود را 
به صورت مستقل از سوئیفت انجام دهیم. نماینده 
مردم آستارا در مجلس شورای اسامی تاکید کرد: 
»بریکس پی« بــا توجه به قابلیت هــای زیادی که 
گروه بریکس دارد، می تواند به ما به ویژه در دور زدن 
تحریم ها کمک زیادی کند. کشورهای عضو بریکس 
می توانند به جای آنکه مبادلات خود را پایاپای انجام 

دهند، از طریق »بریکس پی« انجام دهند.

ارشادی در نشست مجمع عمومی 
سازمان ملل:

اقدامات قهرآمیز یک جانبه 
ناقض حقوق بشر است

سفیر و معاون نمایندگی کشورمان در سازمان 
ملل گفت: جمهوری اسامی ایران رعایت و اجرای 
مفاد اعامیه های سیاســی را تابع قوانین، مقررات، 
سیاست ها و اولویت های ملی، حدودات شرعی خود 
می داند. به گزارش خبرگزاری مهر، زهرا ارشــادی 
در نشســت ســامت جهانی و سیاســت خارجی 
مجمع عمومی سازمان ملل گفت: اقدامات قهرآمیز 
یک جانبه ناقض حقوق بشــر اســت و متأســفانه 
همچنان آســیب های بی اندازه به ســامت مردم 
وارد می کند. وی افزود: هیچ چیــز هرگز نمی تواند 
چنین اقدامات هولناکــی را علیه مردم توجیه کند، 
هیچ چیز نمی تواند مرگ کودکی را که به ســادگی 
نمی تواند محصول پزشــکی داشــته باشد به دلیل 
چنین اقداماتی توجیه کند. با ایــن حال، به وضوح 
در طول مذاکرات مشــاهده کردیم که چند کشور 
این اقدامات غیرقانونی را توجیه می کنند و درعین 
حال سعی می کنند از هرگونه بحثی که نشان دهد 
چنین اقداماتی تا چه حد غیرانسانی هستند، اجتناب 
کنند. ارشــادی اضافه کرد: به عنوان یک مورد که 
از اهمیت ویژه ای برای هیئت جمهوری اســامی 
ایران برخوردار است، می خواهم به اقدامات قهرآمیز 
یک جانبه اشاره کنم که اثرات مخرب و منفی بدیهی 
و شدید بر ســامت مردم دارد و در بسیاری از اسناد 
مرتبط ســازمان ملل و مهم تر از آن منعکس شده 
است. آثار منفی و مخرب اقدامات قهرآمیز یک جانبه 
به طور مستقیم توســط افراد بی گناهی که به دارو، 
محصولات پزشکی و واکســن های ناشی از چنین 
اقدامات غیرقانونی دسترســی ندارند، احســاس 
می شود. همان طور که گزارشگر ویژه سازمان ملل 
متحد در مورد آثار منفی اقدامات یک جانبه قهرآمیز 
بر بهره مندی از حقوق بشر اشــاره کرده است، این 
اقدامات غیرقانونی و غیرانسانی منجر به نقض کلیه 
حقوق اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگــی، از جمله 
حقوق زندگی، بهداشت، غذا، استانداردهای مناسب 
زندگی، آموزش، و حق توسعه می شود. سفیر ایران 
افزود: چنین تأثیرات مخربی بر زندگی، ســامت و 
سامت جســمی و روانی افراد آسیب دیده از جمله 
زنان، کودکان و سالمندان تأثیر می گذارد. عاوه بر 
این، اقدامات قهرآمیز یک جانبه توانایی کشورهای 
هــدف را برای انجــام تعهدات و تعهــدات خود در 
حوزه سامت تضعیف می کند و درعین حال منابع 
و ظرفیت ها را در بخش سامت و فراتر از آن کاهش 
می دهد. بنابراین، یک متن مترقی، مختصر و عمل 
محور در مورد سامت باید در واقع به این چالش مبرم 
که بالاتر از همه موانع بیرونی تأثیر منفی چشمگیر 
و آشکاری بر ســامت افراد دارد، بپردازد. وی گفت: 
فقط برای ذکر نمونه ای از این تأثیرات مخرب و منفی، 
می خواهم بــه وضعیت ناشــی از اقدامات قهرآمیز 
یک جانبه بــرای بیماران پروانــه ای – یک بیماری 
مزمن پوســتی که کودکان را نیز تحــت تأثیر قرار 
می دهد و باعث می شــود پوست آنان شکننده شده 
و به راحتی تاول بزند – اشاره کنم. یک تولیدکننده 
خاص محصولات پزشــکی در ســال 201۸ کلیه 
صادرات خود به جمهوری اسامی ایران را در نتیجه 
اقدامات قهرآمیز یک جانبه متوقف کرد. همان طور 
که در گزارش گزارشــگر ویژه ســازمان ملل متحد 
در مورد آثار منفی اقدامــات یک جانبه قهرآمیز بر 
بهره مندی از حقوق بشر، منعکس شده است، »توقف 
صادرات شــامل باندهای ساخته شــده توسط آن 
شرکت که برای بیماران پروانه ای حیاتی بود شد. این 
بیماری پوستی مزمن وحشتناک منجر به رنج بیشتر 
و حتی مرگ در میان آن کودکان شده و حقوق آن ها 
برای ســامتی و زندگی را به خطر انداخته است.« 
بسیاری از موانع مشابه در مســیر دسترسی، تهیه 
و تحویل داروها و تجهیزات پزشــکی نجات دهنده 
برای درمان ســایر بیماری های نادر و شدید به دلیل 

اقدامات قهرآمیز یک جانبه وجود دارد.

حجت الاسلام ابوترابی فرد؛
حوادث سوریه نتیجه پیوند 
قدرت، جهالت و دوری از 

فضائل اخلاقی است
خطیب موقت نماز جمعه تهران گفت: حوادث 
اخیر ســوریه و ویرانه ای که به دست مستکبران 
به دســت آمد دســتاورد پیوند قدرت و جهالت 
و شــیطنت و دوری از فضائل اخاقی اســت. به 
گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسام سید محمد 
حسن ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران در نماز 
جمعه تهران ضمن تبریک میاد پیامبر اکرم )ص( 
و حضرت امام جعفر صــادق )ع( و هفته انتظامی 
گفت: حضرت علــی )ع( خطاب به مالک اشــتر 
فرمودند اگر کسی وارد یک پاسگاهی می شود از 
رفتار و ســخن و فرماندهی محترم و کارگزاران او 
احساس کند که به او عشق می ورزند و با مسئولی 
رو به رو می شــوند که در رفتار او محبت و لطف را 
می بینند. وی ادامه داد: فرد قانون شکن و متخلف 
هم باید بداند مسئولین و نیروهای فراجا با او هرگز 
دشــمنی ندارند، دغدغه هدایت و ســعادت او را 
دارند، اما مسئولیت حفاظت از حقوق شهروندان 
و حفاظت از امنیت اجازه نمی دهد در برابر متخلف 
بی اعتنا عبور کنند. حضــرت علی )ع( خطاب به 
مالک فرمودند ای مالک مبادا همانند فرماندهان 
پیشین مصر درنده ای باشــی که در انتظار شکار 
مردم اســت. خطیب نماز جمعــه گفت: دغدغه 
قرآن و نهج الباغه آن اســت که باید قدرت با علم 
و اخاق گره بخورد. ولایت فقیــه یعنی قدرت و 
عدالت؛ اگر قدرت با علم و ادب و خرد و انســانیت 
گره نخورد صاحبان قدرت در اروپا جنگ جهانی 
اول و دوم را بر کل بشریت تحمیل کرده و هزاران 
نفر را قتل عام می کنند. حجت الاسام ابوترابی فرد 
افزود: حوادث اخیر سوریه و ویرانه ای که به دست 
مستکبران به دست آمد دستاورد پیوند قدرت و 
جهالت و شیطنت و دوری از فضائل اخاقی است. 
وی تصریح کرد: اگر حمایت آمریــکا نبود کدام 
قدرتی جسارت داشت که آسمان سوریه را مورد 
تهدید قرار دهد. ابوترابی فرد گفت: رفتار خارج از 
قواعد و اصول دینی با انسان و حتی انسان مجرم 
فروریختن شخصیت انســانی است لذا در بیانات 
فرماندهی مقتدر فراجا شنیدیم که تاکید داشتند 
با مجرمین در چارچوب قانون برخورد می کنیم. 
وی عنوان کرد: یک سرباز وظیفه برخوردی خارج 
از چارچوب قواعد داشــت کــه اولاً افراد متخلف 
بازداشت و ثانیاً رئیس پاسگاه عزل و ثالثاً فردی که 
شخصیت انسانی او رعایت نشده است به زیباترین 
روش توسط فرماندهی فراجا مورد دلجویی قرار 
گرفت این یعنی پلیس در تراز انقاب اســامی 
اســت. خطیب نماز جمعه تهران افزود: امیدوارم 
فراجا در آراســتگی به نام دولت اسامی که نظر 
رهبر معظم است پیشگام و پیشرو باشد. ابوترابی 
مطرح کــرد: حضرت علی )ع( خطــاب به مالک 
فرمودند گاهی لغزش و خطا مشــاهده می شود، 
مردم گرفتار خطا می شــوند، نامایماتی بر آنان 
عارض می شود؛ چنانچه دوســت داری خدا بر تو 
ببخشاید بر خطاهایشــان منگر و از گناهشان در 
گذر. یعنی مالک تا آنجا که قواعد و قوانین اسامی 
اجازه می دهــد و برای تو مجال گذشــت تعریف 
شده اســت بگذر. آنجا که قانون و مصلحت اجازه 
نمی دهد بر اساس قانون به وظایف خود عمل کن. 
بنابراین چنین نگاهی در حکمرانی اسامی است 
که در حوادث سال گذشــته این رحمت اسامی 
را در یکی از بالاترین سطوح مشاهده کردید. وی 
ادامه داد: هفته نیروی انتظامی را محضر سربازان 
سبز پوش ملت بزرگ ایران و نظام اسامی تبریک 
عرض می کنم و امیدوارم فراجا به مثابه یک نهاد 
مهم و بنیادین اجتماعی و امنیتی که دارای وظایف 
حساس در فرایند تأمین امنیت پایدار و همه جانبه 
برای ملت ایران است در انجام شایسته وظایفش 
از بهترین توفیقات بهره مند باشــد. خطیب نماز 
جمعه تهران گفت: پلیس امروز بــه عنوان نماد 
مبارزه با ظلم و قانون گریزی وظایفی را عهده دار 
می باشد و خدمات ارزنده ای را به ملت ایران عرضه 
می نماید. جایگاه ممتاز فراجــا از مأموریت های 
خطیر او الهام می گیرد. وی تصریح کرد: امیدوارم 
با راهبردی که فرماندهی محتــرم فراجا با الهام 
از اصول و قواعد تعریف شــده از سوی فرماندهی 
کل قوا دارد، راه را برای افزایــش اقتدار برآمده از 
قانونمداری و ارتقا صیانت سازمانی و سطح دانش 
و تخصص برای یکایک افســران و درجه داران و 
ســربازان در این نیرو، هموار نماید تا زمینه ساز 
افزایش رضایتمندی مردم شــریف باشــد. امام 
جمعه موقت تهران با تاکید بر اینکه مدعیان دفاع 
از حقوق بشر در کدام شعار حقوقی خود شعاری 
به این بلنــدی و با این افتخــار را در تاریخ ننگین 
سیاسی خود دیده اند، افزود: 1400 سال قبل علی 
)ع( فرمودند که مردم در نظام سیاسی دینی آنجا 
که حکمرانی برآمده از آموزه های وحیانی است یا 
برادر دینی ما هستند و یا همانند ما انسان هستند 

و باید از همه حقوق انسانی برخوردار باشند.

خبرخبر

یادداشت
ادامه  از صفحه1

... با ادامه افزایش صادرات نفت و همچنین 
ادامــه اخبــار و امارهــای مثبــت و افزایش 
درآمد های دولت، ثبات بازار ارز تا پایان ســال 

تدوام خواهد داشت.
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وزیر راه و شهرســازی که به عنوان رییس کمیسیون 
مشترک اقتصادی ایران و آذربایجان عازم باکو شده است،  
گفت: عملیات اجرایی ســاخت گذرگاه مرزی دو کشور در 

منطقه آغبند در این سفر آغاز می شود.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپاش در باره 
اهداف این سفر افزود: روابط دو کشور با برگزاری جلسه های متعدد 
کمیسیون اقتصادی مشترک ایران و آذربایجان در حال بازگشت به 

شرایط عادی است.
وی ادامه داد: توافق های خوبی در جلسه اخیری که این کمیسیون 
در شهر آســتارا داشــت، به تصویب رســید و پیرو دعوت معاون 

نخست وزیر جمهوری آذربایجان عازم باکو شده ایم.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: بازدید از منطقه مرزی در 
ابتدای این سفر انجام خواهد گرفت تا عملیات اجرایی گذرگاه مرزی 
که از منطقه آغبند شروع می شــود، پس از گذشت سال ها انتظار با 
حضور رؤسای کمیسیون اقتصادی مشــترک دو کشور امروز آغاز 

شود.
بذرپاش گفت: پیمانــکار پروژه تعیین شــده و در ایــن پروژه 
مسئولیت احداث پل با کشــور آذربایجان و مسئولیت احداث جاده 

با ایران است.
وی افزود: همچنین احداث پل و مسیر ریلی نیز مورد توافق قرار 

گرفته و با سرمایه گذاری آذربایجان توسط این کشور همسایه انجام 
می شود.

رییس کمیسیون مشــترک اقتصادی ایران و آذربایجان با اشاره 
به تعریف دو سد در منطقه مرزی میان دو کشور ادامه داد: عملیات 
اجرایی یکی از ســدها به پایان رســیده و ســد دوم نیز ۹۷ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد و در مراحل پایانی است.
وزیر راه و شهرســازی به توافق های مالی انجام شده میان وزارت 
نیروی ایــران و وزارت آب و برق آذربایجان اشــاره کرد و گفت: این 
توافق هابا حضور نماینده وزیر نیرو در این سفر پیگیری و جمع بندی 

خواهد شد.

وزیر راه و شهرسازی:عملیات اجرایی احداث گذرگاه مرزی ایران و آذربایجان آغاز می شود
 ضرورت خرید رادار 

 و تجهیزات جدید هواشناسی 
با توجه به تغییر اقلیم

رییس ســازمان هواشناسی کشور گفت: 
برای ارزیابــی پدیده های هواشناســی در 
مقیــاس کوچک تــر و دقیق تر بــه خرید 
تجهیــزات و رادارهای هواشناســی جدید 
نیازمندیم و این درحالی اســت که فقط 10 
رادار هواشناســی دور تا دور کشــور وجود 

دارد.
»سحر تاجبخش مســلمان« روز جمعه 
در گفت وگــو با خبرنــگار اقتصــادی ایرنا 
دربــاره نیازمندی های هواشناســی گفت: 
زیرســاخت ها و تجهیزات هواشناسی ما با 

دنیا و استاندارهای بین المللی فاصله دارد.
وی گفت: با توجه به تغییر اقلیم ضرورت 
تجهیز کشور به شــبکه راداری بیش از هر 
زمان است؛ برای مثال بارش های تابستانی 
معمولاً از نوع رگباری اســت و نمی شــود 
از چنــد روز قبــل آن را روی نقشــه دید و 
هشــدار ســریع صادر کرد؛ امــا در ترکیه 
که تقریباً نصف کشــور ما مســاحت دارد با 
توپوگرافی کوهســتانی تقریباً مشترک 1۷ 
رادار دورتادور کشــور وجود دارد؛ اما ایران 
فقط 10 رادار دارد. در عین حــال در نیمه 
شــرقی الان رادار نداریم و باید شبکه پایش 
اعم از ایســتگاه باران سنجی و ایستگاه های 

راداری افزایش یابد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی درباره 
اینکه چــرا تجهیــزات جدیــد خریداری 
نمی شــود؟ تصریح کرد: خریــد تجهیزات 
جدید فرآیندی دارد ضمــن اینکه به خرید 
خارجی نیــاز داریم و هم مســائل تحریمی 
هم افرایش نرخ ارز و افزایش هزینه ها و هم 
ریسک خرید برای شــرکت ها کار را سخت 

کرده است.
وی ادامه داد: تــاش می کنیم با کمک 
دولت این وضــع را بهبود دهیم؛ اما شــیب 
پیشرفت باید تندتر باشــد و در برنامه های 
پیش رو خریــد تعداد زیــادی رادار باید در 
دستور کار قرار گیرد که شرایط پوشش کل 
کشور بهبود یابد. اما اگر بخواهیم به صورت 
نقطه ای و منطقــه ای در مقیاس کوچک تر 
پدیده هــای جوی را ارزیابــی کنیم که نیاز 
امروز اتفاقاً به ارزیابی پدیده های کوچک تر 
بــه دلیــل تغییر اقلیــم اســت، تجهیزات 

مهم تری نیاز داریم.
بــه گفته رییس ســازمان هواشناســی 
هم اکنــون دانــش روز به ســمت ارزیابی 
پدیده های جــوی در مقیاس کوچک پیش 
میرد که در مدل های هواشناسی به راحتی 
دیده نمی شــود و نیازمند تجهیزات به روز 

است.
تاجبخش تاکیــد کرد: هواشناســی در 
ســطح دنیا به عنوان حفاظت از جان و مال 
مردم تعبیر می شــود و هماهنگی در تامین 
اعتبارات برای رسیدن به این نقطه با خرید 

رادار و تجهیزات لازم است.

مدیرکل راه آهن شمال خبر داد:
افزایش ۴۴ درصدی مبادلات 

ریلی با جمهوری آذربایجان
مدیرکل راه آهن شــمال2 از افزایش 44 
درصدی مبــادلات ریلی کالا بــا جمهوری 
آذربایجان خبر داد و گفت: مرکبات، سیمان، 
مواد شــیمیایی و کاشــی کالاهای صادراتی 
هســتند که از طریق این خط ریلی به کشور 
آذربایجان حمل شــده اند و چوب، الوار، ذرت 
و عدس نیــز مهم ترین کالاهــای ترانزیتی و 
وارداتی محسوب می شــوند. به گزارش ایرنا 
از وزارت راه و شهرســازی، غامحسن ولدی 
مدیرکل راه آهن شمال2 ضمن تشریح آمار و 
عملکرد ۶ماهه صادرات، واردات و ترانزیت بار 
در پایانه مرزی آستارا، از افزایش 44 درصدی 
مبادلات ریلی کالا با کشــور آذربایجان خبر 
داد. وی گفت: در نیمه نخســت ســال جاری 
بیــش از ۳22 هــزار تــن کالا در پایانه ریلی 
آســتارا با کشــور همجوار آذربایجان مبادله 
شده که در مقایســه با رقم 22۳ هزار و ۵0۶ 
تن در مدت مشابه ســال گذشته، بیش از 44 
درصد رشــد را نشــان می دهد. ولدی میزان 
واردات ریلــی کالا را در چهارماهه امســال 
۹۵ هــزار و ۹۷۶ تن عنوان کــرد و گفت: این 
رقم در مقایســه با عدد 4۶ هزار و 4۵۵ تن در 
مدت مشابه سال گذشته، حدود 10۷ درصد 
افزایش داشته است. مدیرکل راه آهن شمال2 
افزود: در ۶ ماه ابتدای ســال جــاری بیش از 
۹۸ هزار تن کالا از پایانه ریلی آســتارا صادر و 
قریب به 12۸ هزار تن کالا نیز ترانزیت شــده 
اســت. وی ادامه داد: مرکبات، سیمان، مواد 
شیمیایی و کاشی کالاهای صادراتی هستند 
که از طریق این خط ریلی به کشور آذربایجان 
حمل شــده اند و چوب، الــوار، ذرت و عدس 
نیز مهم تریــن کالاهای ترانزیتــی و وارداتی 

محسوب می شوند.

 تکمیل شبکه ترانزیت ریلی 
در غرب کشور

همزمان با پیشــبرد شــبکه ریلی کشور 
در کریدور شــمال به جنوب، ابرپــروژه ریلی 
همدان- ســنندج نیز بــه ارزش روز 1۵ هزار 
میلیارد تومان در مراحل پایانی ســاخت قرار 
دارد که افتتاح آن ترانزیت ریلی غرب کشور را 
متحول می کند. به گزارش خبرنگار اقتصادی 
ایرنا، راه آهن همدان- ســنندج که قرار است 
در پاییز امسال افتتاح شــود با هدف ایجاد یک 
کریدور ریلی از مرکز کشــور به غرب کشــور 
طراحی شده است که در آینده با اتصال به مرز 
باشماق و کشــورهای عراق و ســوریه با ایجاد 
کریدور ترانزیتی ریلی شــرق بــه غرب، نقش 
مهمی در ترانزیت ملی و بین المللی ایفا خواهد 
داشت. این پروژه ریلی که در 2 سال گذشته به 
دلیل کمبــود اعتبارات در مرحله پیشــرفت 
فیزیکی تا ۳2 درصد مانده بود، با تامین اعتبار 
توانست تا ۸0 درصد ساخته شود و آن طور که 
معاون وزیر راه و شهرسازی اعام کرده است هم 
اکنون عملیات اجرایی کل خط به پایان رسیده 
اســت و با تزریق اعتبار مورد نیاز، بخش های 
باقیمانده به زودی به مرحلــه تکمیل خواهد 
رسید. راه آهن همدان-ســنندج قرار است در 
دو فاز مــورد بهره برداری قرار گیــرد که در فاز 
اول بهره برداری از طول خط ریلی و ایســتگاه 
سنندج و در مرحله بعدی تکمیل و بهره برداری 
از ایســتگاه های »دهگان« و »قروه« اســت. 
کارشناسان معتقد هستند تکمیل این مسیر 
که یک ابرپروژه ریلی محســوب می شــود و 
ترانزیت ریلی غرب کشــور را متحول می کند، 
نشــان دهنده عزم دولت در گســترش شبکه 
ریلی کشور است. »میعاد صالحی« مدیرعامل 
شــرکت راه آهن در دهمین نمایشگاه حمل و 
نقل ریلی گفته بود: در یک ســال اخیر با تاش 
وزیر راه و شهرســازی و همت دولت سیزدهم 
زیرســاخت های مالــی خوبی برای توســعه 
صنعت ریلی هم در بخــش تامین ناوگان و هم 
توسعه خطوط انجام شده است و تکمیل شبکه 
کریدوری ادامه دارد. به گزارش ایرنا، همزمان 
با به سرانجام رسیدن طرح های ریلی نیمه کاره 
تکمیل خطوط کریدوری در شرق و غرب و انواع 
مُدهای حمل و نقلی در مذاکرات با کشورهای 
خارجــی نیز در دســتور کار دولت اســت که 
در همین راســتا با اتمام بخشــی از مذاکرات 
خارجی، توافقنامه ســاخت دو مسیر ریلی از 
جمله شلمچه به بصره و راه آهن رشت- آستارا 
که ســال ها بر زمین مانده بود در بهار امســال 

نهایی شد.

نخستین کنفرانس بین المللی 
توفان های گرمسیری اقیانوس 

هند برگزار می شود
نخستین کنفرانس بین المللی توفان های 
اســتوایی اقیانوس هند با شعار »هشدار سریع 
بــرای همــه« در دو روز و به صــورت مجازی 
با مشــارکت ســازمان هواشناســی کشور و 
دســتگاه های اجرایــی مرتبط، بــه میزبانی 
پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو کشور در 
روزهای 1۷ و 1۸ مهر ماه سال 1402 مصادف 

با ۹ و 10 اکتبر 202۳ میادی برگزار می شود.
به گزارش ایرنا از پژوهشــگاه هواشناســی و 
علوم جو کشور، مهدی رهنما، رئیس پژوهشگاه 
هواشناسی و علوم جو کشور و دبیر علمی اولین 
کنفرانــس بین المللــی توفان های اســتوایی 
اقیانوس هند، گفت: به جهت هم افزایی و تبادل 
تجربیات در زمینه پایش و پیش بینی توفان های 
گرمســیری در منطقه شــمال اقیانوس هند با 
توجه به تحت تأثیر قرار داشتن سواحل جنوبی 
ایران در دریای عمان در مقایســه با توفان های 
گرمســیری و قدرت بالای این نــوع از توفان ها 
در تولید امــواج بزرگ و همچنین بزرگداشــت 
پنجاهمین ســالگرد تشــکیل پنل توفان های 
گرمسیری موسوم به PTC، جمهوری اسامی 
ایران پیشــنهاد برگزاری کنفرانس بین المللی 
پایش و پیش بینــی توفان های گرمســیری را 
برای ســال جاری میادی ارائه نمود، که در این 
راستا پژوهشگاه هواشناســی و علوم جو کشور با 
مشارکت سازمان هواشناسی نخستین کنفرانس 
بین المللی توفان های استوایی اقیانوس هند را به 
ریاست سحر تاج بخش مسلمان، معاون وزیر راه 
و شهرسازی و رئیس سازمان هواشناسی کشور، 
و بهزاد لایقــی، سرپرســت معاونت پیش بینی 
ســازمان هواشناســی کشــور، به عنوان دبیر 
اجرایی و اینجانب به عنوان دبیــر علمی برگزار 
می نماید. دبیــر علمی این کنفرانــس گفت: از 
جمله اهداف برگزاری این کنفرانس بین المللی 
می توان به گردآوری و بحث درخصوص آخرین 
دســتاوردهای علمی مربوط به تغییــر اقلیم و 
پیامدهای آن برای مناطق تحت تأثیر توفان های 
حاره ای، آگاهی بخشی به ذینفعان از توفان های 
دریایی، آثار و پیامدهای آن، زمینه سازی یافتن 
راهکارهای مناسب برای مقابله با آثار اقتصادی، 
اجتماعی، زیست محیطی، حمل و نقل دریایی 
و کاربری هــای ســاحلی و دریایــی توفان های 

گرمسیری اشاره نمود.

هر چند ماه عسل مجلس انقلابی و دولت 
اصولگرا همان طور که پیش بینی می شــد 
زودتر از موعد به پایان رسید اما نزدیکی به 
انتخابات مجلس، شمار تذکرات نمایندگان 
به وزرا، خصوصا وزرای اقتصادی را با افزایش 

چشمگیری روبرو کرده است.
به گزارش خبرآناین، مجلس شورای اسامی 
در حالی سال 1400 به وزرای معرفی شده از سوی 
رییسی رای داد که اکثریت نمایندگان بر این اعتقاد 
بودند آنچه باید رخ می داد، اتفــاق افتاده. محفل 
گرم مجلســی ها و دولتی ها و بگو بخندها نشست 
وبرخاســت ها نیز همگی حکایت از آن داشت که 

انتظاراتشان برآورده شده است.
خاندوزی که بارها و بارها در نشست های رسمی 
از لفظ پایــان کار دولت پیرمردها اســتفاده کرده 
بود اما خطاهایی را مرتکب شــد که بســیاری آن 
را ناشی از جوانی وی دانســتند. این وزیر 4۳ ساله 
که پیش از حضور بر مسند وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در کسوت نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسامی حضور داشت، اظهاراتی جنجالی 
را مقابل دوربین صدا و ســیما گفته بود . وی پیش 
از برگزاری انتخابات سال 1400 مدعی بود دولت 
بعدی، یعنی دولتی که پس از حسن روحانی روی 
کار بیاید، حتی اگر هیــچ کاری نکند تورم خود به 
خود تورم 10 تا 1۵ درصــد کاهش خواهد یافت. 
نکته اینجاست که نرخ تورم در اردیبهشت ماه سال 
1400 برابر با 41 درصد از ســوی مرکز آمار ایران 
اعام شده است . آخرین نرخ تورم اعامی از سوی 
مرکز آمار به نرخ تورم شهریور اختصاص دارد. تورم 

در این ماه 4۶ درصد برآورد شده است.
البته احسان خاندوزی و رییس دولت سیزدهم، 
ابراهیم رییســی بارها در سخنانشــان از تورم ۶0 
درصدی به گــواه آمارهای بانک مرکزی ســخن 

گفتند اما توضیح ندادند چــرا آمارهای مرکز آمار 
که طبق قانون معتبر اعام شــده، در سخنانشان 

جایگاهی ندارد .
هر چه هست احسان خاندوزی که منتقد جدی 
دولت روحانی محسوب می شــد با این ادبیات به 
عنوان وزیر امور اقتصادی و دارایی به مجلس معرفی 
شد و نمایندگان مجلس نیز برای این همکار سابق 
سنگ تمام گذاشــتند و با 2۵4 رای موافق وی را 

راهی ساختمان باب همایون کردند .
حالا اما انگار دوستی سابق به کمک نمایندگان 
نمی آید از این روست که در تاشند مسیر میدان 
بهارستان تا خیابان باب همایون را مسیری طولانی 
ترســیم کنند و با خط کشــی میان خود و همکار 
ســابق نشــان دهند از وضعیت اقتصادی کنونی 

ناراضی هستند .
به هر روی شعارهای اقتصادی دولت سیزدهم 
چنان پرشــور و حرارت بود که ابعاد عجیب غریب 
آن از یک رقمی کردن تورم تا حل مشکل بورس و 
گره نزدن سفره مردم به تحریم و ساخت سالانه یک 
میلیون واحد مسکونی و ... از دیدی افکار عمومی 
پنهان نماند . حالا در این فضــا نمیاندگان تاش 

دارند با طرح تذکرهای پی در پی، به رای دهندگان 
در حوزه های انتخابیه ی خود ایــن پیام را مخابره 

کنند که برای اقتصاد نگران هستند .
مشتی از خروار

بررسی ها نشــان می دهد در یک هفته ۶ وزیر 
اقتصادی از نمایندگان تذکر دریافت کردند که در 
این میان وزیر صنعت معــدن و تجارت با دو مورد، 
کمترین تذکر را از سوی نمایندگان دریافت کرد 
و وزیر امور اقتصاد و دارایی بــا دریافت 12 تذکر از 
1۸۶ نماینده بیشــترین تعداد تذکرات را به خود 

اختصاص داد.
موضوع موافقت و مخالفت با دولت نیست. مساله 
اینجاست که تعداد تذکرات نمایندگان گاه به حدی 
بالاســت که روند عادی فعالیت در وزارتخانه ها را 
مختل می کنــد. خبرگزاری فارس در گزارشــی 
اعام کرد که نمایندگان تنها در سه جلسه علنی 
در مهرماه ۶۵۹ تذکر کتبی به مسئولان دادند. حالا 
شمار تذکرها به وزرای اقتصادی نیز افزایش یافته 

است .
منتقــدان امــروز وزرای اقتصــادی اما اعام 
نمی کنند چگونه دو سال قبل در چنین روزهایی 

بر طبل پیروزی می زدند و ســرخوش از حضور در 
مجلس، برای وزرای جدید هورا می کشیدند.

حــالا وزرای اقتصــادی خصوصا وزیــر امور 
اقتصادی و دارایی در تیررس انتقاد نمایندگان قرار 
دارند. بررسی وضعیت تذکرها در یک هفته نشان از 
این ادعا دارد. علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو از 10۸ 
نماینده در پنج ســرفصل تذکر گرفته است. وزیر 
نفت در سه ســرفصل از۳۶ نماینده تذکر دریافت 
کرد. مهرداد بذرپاش وزیر جدید راه و شهرســازی 
در هشت ســرفصل از ۷۸ نماینده تذکر گرفت و 
1۵۹ نماینده در ۹ سرفصل به وزیر جهاد کشاورزی 
تذکر دادند. وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت در 
دو ســرفصل از ۸0 نماینده و خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در 12 سرفصل از 1۸۶ نماینده 
تذکر گرفتند. تذکرات وزیــر ارتباطات و فناوری 
اطاعات سه سرفصل اعام شده است. این تعداد 
تذکر تنها در یک هفته بــه وزرای اقتصادی داده 

شده است.
بازی دو سر باخت مجلس با دولت

بســیاری از کارشناســان معتقدند اگر امروز 
مقامات اقتصادی قادر به حل بحران های پیچیده 
نیستند، باید عملکرد مجلس را مورد بازنگری قرار 
داد. خوش چهره، نماینده اســبق مجلس و عضو 
هیات علمی دانشــگاه تهران معتقد است حضور 
وزرای ضعیــف بر صد کار ناشــی از آن اســت که 

مجلس به وظیفه ی ذاتی خود عمل نمی کند.
داســتان از این قرار اســت که دو ســال قبل 
مجلسی های سرمست پیروزی جناحی، عملکرد 
وزرای پیشــنهادی را محک نزدند تــا امروز برای 
دریافت رای مجبــور شــوند از وزرای اقتصادی 
فاصله گرفته و خود را مستقل از دولت نشان دهند. 
اینجا همه چیز زیر سایه سیاست معنا دارد چرا که 

اقتصاد حاشیه است.

نمایندگان در یک هفته ۴۲ تذکر اقتصادی دادند؛

تلاش نمایندگان برای فاصله گرفتن از وزرای اقتصادی

متوسط هزینه مصالح در ساخت هر مترمربع واحد مسکونی 5 میلیون تومان

یک کارشناس مسکن:

قولنامه ها مانع نوسازی مسکن شده اند

برآوردها نشــان می دهد که هزینه کل مصالح در ساخت 
هر متر مربع واحد مسکونی طرح نهضت ملی به طور متوسط 
5 میلیون و 180 هزار تومان اســت که شامل 53 درصد هزینه 
کل ساخت می شــود و این موضوع بر ضرورت کاهش قیمت 
مصالح ساختمانی فولاد و سیمان برای اجرای طرح کلان دولت 
سیزدهم در بخش مسکن که هزینه زمین آن به صفر رسیده 

است، تأکید دارد.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرسازی، برآوردها در خصوص تعیین 
سهم هزینه ها از جمله هزینه مصالح، هزینه دستمزد بدون سود پیمانکار 
و هزینه های غیرساختمانی بدون احتساب قیمت زمین، اعام شد. بنابر 
این گزارش، سهم هزینه ها در قیمت تمام شــده ساخت بدون قیمت 
زمین محاسبه شده است. این بررسی، شامل شاخص های هزینه مصالح 
)سیمان، فولاد، سایر مصالح(، هزینه دستمزد )بدون سود پیمانکار( و 
هزینه های غیرساختمانی )بیمه کارگران ساختمانی، بیمه پیمانکاری، 
مالیات ساخت، پروانه ساختمانی، هزینه خدمات مهندسی، مالیات بر 
ارزش افزوده و سود پیمانکار( است. این گزارش حاکی است که میانگین 
هزینه ساخت یک مترمربع واحد مســکونی اگر ۹ میلیون و ۸0۷ هزار 

و ۵1۹ تومان در نظر گرفته شود از این مقدار، هزینه مصالح در مجموع 
برای هر مترمربع واحد مسکونی به طور متوسط ۵ میلیون و 1۸0 هزار 
تومان، هزینه دستمزد بدون سود پیمانکار برای هر مترمربع 2 میلیون 
و 220 هزار تومان و هزینه های غیر ســاختمانی شامل بیمه ها، پروانه 
ســاخت، خدمات مهندســی، مالیات بر ارزش افزوده و سود پیمانکار 
برای هر مترمربع معادل 2 میلیون و 40۷ هزار و ۵1۹ تومان است. بر این 
اساس سهم هزینه کل مصالح به کار رفته در ساختمان ۵۳ درصد هزینه 
کل، هزینه دستمزد 2۳ درصد و هزینه غیرساختمانی شامل 2۵ درصد 
از کل هزینه هایی است که در ساخت مسکن هزینه می شود. بر اساس 
بررسی انجام شده، هزینه سایر مصالح ساختمانی در ساخت یک واحد 
مسکونی به غیر از سیمان و فولاد ۳۶ درصد، هزینه دستمزد بدون سود 
پیمانکار 2۳ درصد، هزینه فولاد 14 درصد، مالیات ســاخت ۸ درصد، 
مالیات بر ارزش افزوده ۷ درصد، بیمه پیمانکاری ۶ درصد، سود پیمانکار 
۳ درصد، بیمه کارگران ساختمانی 2 درصد، پروانه ساختمانی 2 درصد، 
هزینه خدمات مهندسی یک درصد را شــامل می شود. بر اساس اعام 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی تاکنون ۵0 هزار هکتار زمین برای 
طرح نهضت ملی مسکن تأمین شــده و کار ساخت یک میلیون و ۷۶0 

هزار واحد نیز آغاز شده است. وزارت راه و شهرسازی به تازگی به منظور 
تسریع در اجرای طرح نهضت ملی مسکن و قانون مصوب مجلس تاش 
دارد تا سایر وزارتخانه ها را که طبق قانون مکلف به تسهیلگری در ساخت 
مسکن هستند با خود برای تحقق هدف کان دولت همراه کند. تأکید 
وزیر راه و شهرسازی بر اجرای قانون ماده 1۳ قانون جهش تولید مسکن 
است که در آن وزارت صمت و وزارت اقتصاد نیز تکالیفی را برای اجرای 

بهینه نهضت ملی مسکن برعهده دارند.

با توجه به مطرح شــدن موضوع اعتبارزدایی از اســناد 
غیررسمی و اینکه با اجرایی شدن آن خرید و فروش مسکن 
ساماندهی می شود، یک کارشــناس مسکن معتقد است: 
اسناد عادی و قولنامه ها از چند زاویه برای کشور معضل ایجاد 
کرده که از جمله آن می توان به عدم برخورداری از وام ساخت 
و اختلال در فرآیند نوسازی بافت های فرسوده اشاره کردکه 
با اجرایی شدن طرح مذکور بســیاری از مشکلات برطرف 

خواهد شد.
سید محمد مرتضوی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: خرید و فروش 
اماک از طریق اسناد عادی و قولنامه به ساختارهای حقوقی در کشور 
مربوط می شود که از گذشــته بوده و در حال حاضر هم تعیین کننده 
است. اما به نظر می رسد وقت آن رسیده تا این رویه تغییر کند و به یک 

ساختار اصولی و بی نقص برسیم.
وی افزود: اگر بخواهیم از منظر انبوه ســازی به موضوع نگاه کنیم 
اسناد عادی معمولا مشکاتی را برای سازنده ها به دنبال دارند. یکی 
از مسائل آن است که از گرفتن هرگونه تسهیات بانکی و تامین مالی 
بی نصیب هستند. در شرایطی که مسکن در رکود قرار دارد از این حوزه 

به تولید مسکن آسیب وارد می شود.
این کارشــناس مســکن تصریح کرد: البته بعضا در اسناد مورد 
تایید اداره ثبت نیز موضوعاتی که جنبه کاهبرداری دارد مشــاهده 
می شود. در این موارد هم شــاهدیم که بعضا یک نفر ملکی را در چند 

تاریخ متفاوت به چند نفر واگذار می کند و زمینه کاهبرداری را در بازار 
مسکن به وجود می آورد. لذا این طور نیست که فقط اسناد عادی منجر 
به بروز اختاف باشــد. مرتضوی با بیان اینکه باید حدی از صاحیت 
خرید و فروش ها تعریف شود، گفت: هم اکنون قراردادهایی که در دفاتر 
مشاور اماک منعقد می شوند از حد بالا و مشخصی از راستی آزمایی 
بهره مند نیستند. در عین حال سنددار کردن همه اماک پروسه ای 
زمان بر است و ساختارهای خود را می طلبد. قدم اول آن است کسانی 
که در خرید و فروش اماک هستند و قولنامه را به نگارش در می آورند 
باید از یک ســری صاحیت های مضاعف بهره مند شوند. وی تصریح 
کرد: در کشــورهای توسعه یافته، فعالیت مشــاوران اماک، بیشتر 
معطوف به بازاریابی اســت. مشــاوران اماک یک ملک را شناسایی 

و قیمت گذاری می کنند، اما قراردادها معمولا توســط توسعه گران 
صنعت ساختمان منعقد می شود که در این زمینه تخصص حقوقی 
و کارشناســی دارند و دارای مجوز هســتند. این کارشناس مسکن، 
اعتبارزدایی از قراردادهای عادی را فرآیندی لازم و در عین حال زمان بر 
دانست و گفت: اینطور نیست که در یک دوره زمانی مشخص تصمیم 
به اعتبارزدایی از قولنامــه بگیریم و آن را اجرا کنیــم. باید به تدریج، 
فضایی به وجود آوریم که اسناد از حالت عادی به معتبر تبدیل شوند. 
یک پروسه زمانی هم باید برای ایجاد ســاز و کارها در مراجع ذی ربط 
تعریف کنیم تا کسانی که اسناد عادی دارند و مالکیت در اختیار آنها 
است فرصت دریافت سند را پیدا کنند. مرتضوی تاکید کرد: کسانی 
که در زمین یا ملک دارای سند عادی ساکن هســتند از حق اعیانی 
برخوردارند که طبق قانون و شرع، مالکیت آنها محترم است. معمولا 
هم شکل ماجرا به این صورت نبوده که بدانند این زمین متعلق به چه 
کسی است. در اغلب شهرهای کشور چنین مناطق و محله هایی وجود 
دارد. به نظرم منطقی اســت که برای این افراد حقوقی قائل شویم و به 
تدریج به آنها سند بدهیم. وی با بیان اینکه در راستای سنددار کردن 
اماک، ساکنان بافت های ناکارآمد شــهری باید از پشتوانه حقوقی 
برخوردار شوند، گفت: ابتدا باید این افراد را در اقتصاد شهری بپذیریم 
تا بتوانند از تسهیات و مشوق ها بهره مند شوند و به توانمندی برسند. 
اگر چنین نباشد در بازآفرینی شهری هم موفقیت به دست نمی آید؛ 

کما اینکه تا امروز توفیق چندانی حاصل نشده است.

خبرخبر
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ســازمان حمایت در خبری از حجم بالای خودروهای 
موجود در توقفــگاه ایران خودرو خراســان خبر داده 
و اعلام کرده که طبق دســتور رئیس این سازمان باید 

خودروها هر چه سریع تر به دست مشتریان برسد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان حمایت از مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان، حســین فرهیــدزاده در بازدیدی 
سرزده از شرکت ایران خودرو خراســان و بازدید از حجم بالای 
خودروهای موجود در توقفگاه این شرکت، روند ارسال و واگذاری 
خودروها به مشتریان را بررسی و اظهار کرد: در هر مقوله ای باید 
هر چه سریع تر مشکات برطرف شود و مشتریان به خودروهای 

خود دسترسی پیدا کنند.
فرهیدزاده به اباغ دستورالعمل رسیدگی به شکایات خودرو 
که اخیراً به کل کشــور اباغ شده است، اشــاره کرد و گفت: این 
دستورالعمل به ۳1 استان اباغ شــده و در آن نحوه رسیدگی به 

شکایات مشخص شده است.
وی بیــان کــرد: از ابتــدای فروردین ماه امســال تــا پایان 
شــهریورماه، ۷۷۷ هزار پرونده تخلف در همه حوزه های بازار در 
سامانه مدیریت بازرسی )سیمبا( تشــکیل شده است که ارزش 
ریالی آن 1۷۵ هــزار و 4۷2 میلیارد تومان اســت، از این تعداد 
114 هزار پرونده به تعزیرات حکومتی ارســال شــده اســت، از 

پرونده های تشــکیل شــده 242 پرونده مربوط به خودرو بوده 
که در یک ماه گذشــته و پس از اباغ دســتورالعمل رسیدگی به 

شکایات در حوزه خودرو تشکیل شده است.
معــاون وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت گفــت: طبق این 
دستورالعمل روال کار آن است که بازرسان در ادارات کل صمت 
استان ها پس از مراجعه مردم و اخذ شــکایت، پرونده را تشکیل 
داده و بــا قیمت هایی که شــورای رقابت بــرای خودروها اعام 
می کند، تطابق داده و در صورت مغایرت، پرونده گران فروشــی 
تشــکیل شــده و پس از گذراندن مراحل اداری راهی تعزیرات 

حکومتی می شود.

تایید رسوب خودرو در پارکینگ خودروسازان از سوی سازمان حمایت

یک کارشــناس اقتصادی با بیان این که 
رشد اقتصادی پایدار نیست، می گوید: رشد 
پایدار، رشدی اســت که با اصلاحات نهادی 
و زیرساختی همراه باشــد، اما امروز اصلاح 
نهادی، زیرساختی یا تغییرات بنیادین در 
وضعیت مدیریت کشــور و رفع چالش های 

اقتصادی نمی بینیم.
مریم فکری: رشــد اقتصادی کشور در سه ماهه 
اول 1402 معادل ۶.2 درصد و رشد اقتصادی بدون 
نفت طی این دوره معادل ۵.2 درصد شد. این تصویر 
اقتصاد ایران به روایت آمارهای بانک مرکزی است؛ 
تصویری که هنوز مردم، آن را در سفره خود لمس 
نکرده اند و حتی به اعتقاد تحلیلگران، منجر به بزرگ 
شدن سفره خانوار نشده است. تحلیلگران اقتصادی 
معتقدند تا زمانی که رشد تورم کنترل نشود و نرخ 
بهره حقیقی نیز منفی باشد، به طور قطع تاثیر رشد 
اقتصادی برای مردم محسوس نخواهد بود؛ ضمن 
آنکه رشد اقتصادی طی 10 سال گذشته صفر بوده 
است. پیمان مولوی، اقتصاددان می گوید: واقعیت 
این است که رشــد اقتصادی تنها معیار سنجش 
بهبود اوضاع اقتصادی نیســت و بایــد در کنار آن 
سایر شاخص ها را هم در نظر گرفت تا بتوان مقایسه 
بهتری داشت. به اعتقاد او، آنچه باید در سفره مردم 
دیده شــود، کاهش نرخ تورم اســت و تا زمانی که 
میزان تورم در ایران کنترل نشود، شرایط اقتصادی 
به همین شــکل خواهد بود. ضمن آنکه رشد تورم 
هم در ایران براســاس راه حل های این اقتصاددان 
یا آن کارشناس اقتصادی هم بهبود نخواهد یافت 
هر چند سه ســال قبل یا قبل تر از آن می شد با این 
نســخه های اقتصادی کاری از پیش برد. به باور او، 
امروز برای برون رفت از این شرایط تنها نیازمند یک 
تصمیم قاطع سیاسی هستیم که اگر این تصمیم 
سیاسی گرفته شود و سطح تنش ها در کشور کمتر 
شود و تحریم ها هم برداشته شود، می توان این امید 
را داشت که تغییرات مثبتی در سفره های مردم هم 
دیده خواهد شــد در غیر این صورت متاسفانه این 

روند هم تغییری نخواهد داشت.
وقتی آمارها با هم در تناقض هستند

تحلیلگران اقتصادی معتقدند اگر رشــدی هم 
اتفاق افتاده، به دلیــل تحریک بخش نفت بوده و از 
آن جایی کــه ظرفیت های تولید نفــت در اقتصاد 
ایران افزایش پیدا نکرده، به محض این که به سقف 
تولید در بخش نفت برســیم، این رشــد متوقف 
خواهد شــد. در همین خصوص کامــران ندری، 
اقتصاددان در گفت وگو بــا خبرگزاری خبرآناین 
درباره نرخ رشد ۶ درصدی اقتصاد، می گوید: چند 
نکته را باید در نظر بگیریم. آماری که منتشر شده، 
با شاخص های دیگری که در اقتصاد وجود دارد، در 
تناقض است. وی می افزاید: شما شاخص مدیریت 
خرید را در نظر بگیرید، گویای این است که بنگاه ها 
وضعیت مناسبی ندارند و در نتیجه می توان گفت 
ســفارش ها در بنگاه ها کاهش پیدا کرده اســت. 
آخرین گزارشــی که در رابطه با این شاخص وجود 
دارد، این اســت که زیر ۵0 آمده اســت. وقتی که 
شــاخص زیر ۵0 می آید، نشــان دهنده این است 
که اقتصاد وضعیت مناســبی ندارد. بر این اساس، 
می توان گفــت یک تناقضی بین این آمار با ســایر 
آمارهای جانبی در اقتصاد ایران وجــود دارد. این 
کارشناس اقتصادی تصریح می کند: نکته دوم این 
اســت که آمار را به تفکیک رشــد ارزش افزوده در 

بخش های تولیدی داده اند. اگر این آمار را به تفکیک 
هزینه هایی می دادند که در اقتصاد صورت می گیرد، 
شاید ما می توانستیم تحلیل جامع تری از این آمار 
رشد اقتصادی داشته باشیم. ندری متذکر می شود: 
از زاویه هزینه ها نگاه کنیم، تنها اطاعاتی که وجود 
دارد، این است که ســرمایه گذاری 2 درصد رشد 
کرده اســت. این که چه اتفاقی برای مصرف بخش 
خصوصی افتاده، یا چه اتفاقی برای مخارج دولتی در 
این فاصله رخ داده و مخارج دولتی چقدر رشد کرده 
و یا خالص صادرات چگونه تغییر کرده، تا این لحظه 
به این اطاعات دسترسی نداشته ایم. اگر اطاعات 
مربوط به رشــد اقتصادی از این زاویه هم تکمیل 

شود، تحلیل ها می تواند دقیق تر باشد.
ظرفیت تولید نفــت افزایش پیدا نکرده 

است
وی عنوان می کند: نکته ســوم این اســت که 
اطاعاتی که در دســترس داریم، پیشران رشد و 
موتور محرکه رشــد در فصل بهار، مثل دوره های 
گذشته که شــاهد رشــد در یک دهه اخیر بودیم، 
نفت بوده است. الان عمده رشــد اقتصادی ناشی 
از این اســت که بخش نفت توانســته از ظرفیت 
بالقوه استفاده کند. این کارشناس اقتصادی ادامه 
می دهد: البته این صحبت به معنای این نیســت 
که ظرفیت تولید در بخش نفت افزایش پیدا کرده 

است. به دلیل تحریم ها، بخش نفت از آن جهت که 
نمی توانست همه تولیدات را صادر کند یا بفروشد، 
تولید را متوقف کرده بود. اما الان که به نظر می رسد 
یک مقدار صادرات نفتی راحت تر شده و مشکات 
تحریمی در رابطه با صادرات نفت کاهش پیدا کرده، 
به طور طبیعی تولید نفت در اقتصاد ایران افزایش 
پیدا کرده اســت. ندری می گویــد: از آن جایی که 
ظرفیت های تولید نفت در اقتصــاد افزایش پیدا 
نکرده، به هرحال این رشــد متوقف خواهد شــد. 
یعنی به محــض این که به ســقف تولید در بخش 
نفت برسیم، این رشد متوقف می شود. وی عنوان 
می کنــد: نکته بعدی این اســت که اگــر مجددا 
سیاســتمداران در ایران و آمریــکا، تغییر موضع 
دهند، به دلیل این که تحریم هــا به صورت دائمی 
برداشته نشــده و تنها توافقاتی بین ایران و آمریکا 
صورت گرفته اســت، بر این اساس احتمال این که 
دوباره نتوانیم صادرات نفت داشــته باشیم، حالا 
ممکن اســت در کوتاه مدت متصور نباشد، اما در 

میان مدت و بلندمدت امکان دارد این اتفاق بیفتد.
به رشد اقتصادی پایدار امیدار باشیم؟

این اقتصاددان با اشــاره بــه خوش بینی دولت 
به رشــد اقتصادی، می گوید: بالاخــره تولید نفت 
بیشتر شــده، وضعیت دولت تا حدودی بهتر شده 
و مشکات ناشی از کسری بودجه که در سال های 
قبل مواجه بودیم، کاهش پیدا کرده اســت. وقتی 
بخش نفت رشد می کند، به تبع روی سایر بخش ها 
نیز اثر مثبت دارد. برای همین شــما می بینید که 
بخش خدمات و صنعت، یک مقداری همبستگی 
مثبت با بخش نفت داشتند. ندری می افزاید: با این 
حال، من معتقدم این رشد اقتصادی پایدار نیست. 
رشد پایدار، رشدی اســت که با اصاحات نهادی و 
زیرساختی همراه باشد. ما اصاح نهادی، زیرساختی 
یا تغییرات بنیادین در وضعیت مدیریت کشور و رفع 
چالش های اقتصادی نمی بینیم. به همین خاطر، 
این رشد گرچه اثر مثبت در کوتاه مدت دارد، ولی در 

بلندمدت نمی توان روی آن حساب کرد.

تناقص آمار رشد اقتصادی با سایر آمارهای اقتصادی:

چرا رشد اقتصادی ۶ درصد به سفره خانوار نرسید؟ 

دفاع مدیرعامل فولاد مبارکه از سازوکار عرضه در بورس کالا؛

بورس کالا بدون عیب نیست اما ابزار شفافیت دولت برای مدیریت بهینه بازار است

بررسی روند تجارت ایران و پاکستان

مدیرعامل فولاد مبارکه گفت:  چنانچه فولاد از بورس کالا 
خارج شود، نه قیمت ها کنترل می شود و نه شاهد مدیریت 
بازار خواهیم بود، چراکه ابزار شفاف دولت برای مدیریت بهینه 
بازار را کنار گذاشته ایم؛ از طرفی جایگزین بورس دقیقاً با کدام 
روش می خواهد عرضه و قیمت ها را کنترل کند و نظارت بر 

بازار غیررسمی چگونه ممکن است؟
به گزارش ایرنا، یاســر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به 
بحث هایی که به تازگی برای خروج فولاد و سیمان از بورس کالا مطرح 
شــده، گفت: در صورت بروز چنین ایده ای، کنترل قیمت ها از دست 
خارج شده، عرضه فولاد دچار اختال می شود، کاهش قیمت مسکن 
از این مسیر محقق نشده و تنها دلالان نفع اصلی را می برند. مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه موضوع فوق از سه منظر قابل بررسی 
است، اظهار داشت: ســهم قیمتی فولاد در مسکن چه مقدار است؟ با 
افت قیمت فولاد چه مقدار نرخ مسکن کاهش می یابد و در نهایت اینکه 
آیا خروج فولاد از بورس کالا منجر به افت بهای فولاد و مسکن می شود 
یا خیر؟ طیب نیا تصریح کرد: فولاد تنها ۵ تا ۷ درصد در قیمت مسکن 
تأثیرگذار است و در بین محصولات فولادی، عمدتاً میلگرد و تیرآهن 

در ساختمان استفاده می شوند و ورق فولادی سهم چندانی ندارد حالا 
چنانچه تحت فشــارها، فولاد از بورس کالا خارج شود انواع ورق های 
فولادی را هم در برمی گیرد. وی ادامــه داد: اگر کاهش 20 درصدی 
قیمت فولاد هدف گذاری شــود در قیمت نهایی هر مترمربع مسکن 
تأثیر چندانی ندارد چراکه رقمی در حدود 2۵0 هزار تا ۳00 هزار تومان 
را در برمی گیرد. در صورتی که می دانیم عوامل مؤثر بر قیمت مسکن، 
نرخ زمین و انواع مجوزها هستند. طیب نیا تاکید کرد: فرض را بر خروج 
فولاد از بورس کالا بگذاریم آیا قیمت مســکن کاهش خواهد یافت؟ 
در شرایط فعلی دولت و به ویژه وزارت صمت نظارت دقیق بر مواردی 
همچون شرکت عرضه کننده، تناژ عرضه، قیمت تعیین شده و ... دارد 
و حتی در صورتی که قیمت بیش از اندازه و به صورت غیرمتعارف بالا 
رود، معامات ابطال می شــود اما در فروش خارج از بورس کدام یک 
از این شفافیت ها وجود دارد که سیاســت گذار بتواند بازار را مدیریت 
کند؟ وی ادامه داد: ســالانه حدود ۸ میلیون تن میلگرد و تیرآهن در 
بورس کالا عرضه می شود که اغلب عرضه کنندگان واحدهای القایی 
بخش خصوصی هســتند و تحت نظارت همه دستگاه ها، محصول 
عرضه می کنند اما اگر فولاد از بورس کالا خارج شود، بازار دچار کمبود 

می شــود. به گفته وی، حاشیه سود این شــرکت ها به طور متوسط 
حدود 10 درصد اســت اما وقتی فشــار برای کاهش قیمت افزایش 
یابد، شرکت ها مجبور به کاهش تولید هستند که به افت عرضه منتج 
می شــود و همین امر بازار را از تعادل خــارج می کند.طیب نیا افزود: 
بررسی های کارشناسی نشان می دهد اگر قرار باشد نرخ تورم، حداقل 
هزینه تولید و سود 20 درصدی برای شرکت ها قائل شویم قیمت ها از 

وضعیت فعلی هم بالاتر می رود.

بررســی آمار تجارت بین ایران و پاکستان نشان می دهد 
تراز تجاری ایران با پاکستان به لحاظ ارزشی طی 10 سال مورد 
بررسی همواره به نفع ایران بوده، اما طی دو سال اخیر واردات 
ایران از پاکستان از سرعت رشد به مراتب بالاتری در مقایسه 
با صادرات ایران به پاکستان داشته و سهم برنج نیز از کل ارزش 

صادرات ایران از این کشور بیش از 85 درصد بوده است.
به گزارش ایســنا، معاونت بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی تهران در گزارشی تحت عنوان »بررسی 
وضعیت تجارت با پاکستان« به بررســی وضعیت اقتصاد پاکستان و 

وضعیت تجاری ایران با این کشور پرداخته است.
بر اساس این گزارش ایران طی ســال 1401 ارزش صادرات بدون 
نفت خام ایران به پاکستان نسبت به سال 1400 با رشد 1۸.1 درصدی 
همراه بوده و ارزش واردات ایران از پاکســتان نسبت به سال 1400، 
حدود 2.۷ برابر شده است. متوسط رشد سالانه ارزش صادرات ایران به 
پاکستان و واردات ایران از این کشور نیز طی سال های 1۳۹2 تا 1401 
به ترتیب برابر با ۹.۶ درصد و 11.1 درصد بوده است. تراز تجاری ایران 
با پاکستان به لحاظ ارزشــی طی 10 سال مورد بررسی همواره به نفع 

ایران و با مازاد مواجه بوده است.
همچنین طی ســال 1401 مقدار وزنی صادرات بدون نفت خام 
ایران به پاکستان نسبت به ســال قبل 21.۸ درصد افزایش و واردات 
ایران از پاکستان در این بازه زمانی حدود 2.1 برابر شده است متوسط 
رشــد ســالانه میزان صادرات و واردات کالایی ایران با پاکستان طی 
ســالهای 1۳۹2 تا 1401 به ترتیب برابر با 1۷.۸ درصد و 11.4 درصد 
بوده است. تراز تجاری ایران با پاکســتان به لحاظ وزنی طی 10 سال 

منتهی به ســال 1401 همواره به نفع ایران و با مازاد مواجه بوده و در 
سال 1401 نیز به حدود 2.۸ میلیارد تن رسیده است.

بر این اساس بررسی آمار تجارت بین ایران و پاکستان طی دو سال 
اخیر نشان می دهد که واردات ایران از پاکستان از سرعت رشد به مراتب 
بالاتری در مقایسه با صادرات ایران به پاکستان داشته و این امر در تراز 
تجاری نیز قابل مشاهده اســت. تراز تجاری ایران با پاکستان از حدود 
۹4۸.۷ میلیون دلار در ســال 1400 به ۶4۶.2 میلیون دلار در سال 

1401 رسیده است.
همچنیــن در این گــزارش 10 کالای ایرانی با بیشــترین ارزش 
صادراتی ارائه شده که نشــان می دهد بخش عمده ای از صادرات غیر 
نفتی ایران را سایر گازهای نفتی و هیدروکربن های گازی شکل مایع 
شده غیر مذکور در ظروف هزار سانتی متر مکعب و بیشتر، سهم حدود 
1۵ درصد از ارزش کل صادرات تشکیل می دهد. پس از این محصول، 
قیر نفت ســهم حدود 10 درصد از ارزش کل صادرات و شیر خشک 
صنعتی از گاو که میزان مواد چرب آن بیشتر از 1.۵ درصد وزنی نباشد 
سهم حدود ۹ درصد از ارزش کل صادرات عمده کالاهای صادراتی به 

پاکستان بوده است.

رشد ۲۰ درصدی صادرات 
فولاد در نیمه نخست امسال

مجموع صادرات فولاد و محصولات فولادی 
در نیمه نخست سال امســال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته 20 درصد افزایش یافته 

است.
بر اســاس آمار ارائه شــده توســط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران از عملکرد شــش 
ماهه فولادی ها در سال جاری به ایسنا، از ابتدای 
سال تا پایان شــهریور ماه، در مجموع صادرات 
زنجیره آهن و فولاد ایران نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته میانگین 20 درصد رشد داشته 
است اما تقریباً به سطح شش ماهه سال 1400 
رسیده اســت. در شــش ماهه نخست امسال 
بیشــترین حجم صادرات فولادی ها متعلق به 
شمش فولاد بوده که ســه میلیون و ۶۹0 هزار 
تن با رشد 2۵.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه 
پارسال ثبت شده، اما بیشترین رشد صادرات 
را ابتدا کنسانتره ســنگ آهن )۶24.۵ درصد( 
و ســپس آهن اســفنجی )1۸0 درصد( است. 
طبق آمار، در مجموع شــش ماهه امسال، سه 
میلیون و ۶۹0 هزار تن شمش فولاد صادر شده 
که بیشــترین حجم صادراتی فولادی هاست 
که 2۵.۶ درصد بیش از میزان صادرلات آن در 
نیمه نخست سال گذشته اســت که ظرف آن 
مدت، دو میلیون و ۹۳۷ هزار تن شمش فولاد 
)فولاد میانی( صادر شــده بود. پس از آن، یک 
میلیون و ۵۳۸ هزار تن محصولات فولادی طی 
نیمه نخست سال جاری صادر شده که نسبت 
به یک میلیون و 42۳ هزار تن صادراتی در شش 
ماهه ابتدایی 1401 حدود هشت درصد بیشتر 
است. ظرف شش ماهه امســال یک میلیون و 
۳0۷ هزار تن مقاطع طویل فولادی صادر شده 
که نسبت به یک میلیون و 2۵۹ هزار تن صادر 
شده در مدت مشابه ســال گذشته ۳.۸ درصد 
افزایش یافته اســت. صــادرات مقاطع تخت 
فولادی نیز از 1۶4 هزار تن در مجموع شــش 
ماه ابتدایی 1401 به 2۳1 هــزار تن در مدت 
مشابه سال جاری رســیده که نشان از افزایش 
حدوداً 41 درصدی )40.۹ درصد( صادرات این 

مقاطع فولادی دارد.  
رشــد صــادرات امــا در خصــوص آهن 
کنستانتره ســنگ آهن  رکورد زده و افزایش 
۶24.۵ درصدی را به خود اختصاص داده است؛ 
در حالی که در نیمه نخست سال گذشته حدود 
4۶۵ هزار تن آهن اســفنجی صادر شده بود، 
این عدد در مجموع شــش ماهه امسال به سه 
میلیون و ۳۳۶ هزار تن رســیده که بیشترین 

رشد صادرات در این مقایسه آماری است.
پس از آن صادرات آهن اســفنجی 1۸0.1 
درصد بیشتر شــده و از ۳21 هزار تن در شش 
ماهه ابتدایی ســال گذشــته به ۸۷4 هزار تن 

رسیده است.
در نهایت نیز از ابتدای ســال جاری تا پایان 
شــهریور ماه در مجموع چهار میلیون و ۵0۸ 
هزار تن گندله ســنگ آهن ایران صادر شــده 
که 121 درصد بیشــتر از میزان صادرات آن در 
مدت مشابه سال گذشته است. در مجموع نیمه 
نخست ســال 1401 قریب به دو میلیون و 40 

هزار تن گندله سنگ آهن صادر شده بود.

خبر جدید سامانه یکپارچه 
برای ثبت نام کنندگان 
خودروهای وارداتی

ســامانه یکپارچه تخصیص خودروها، در 
اطاعیــه ای جدید در خصــوص خودروهای 
وارداتــی، اعام کرده اســت که هفتــه آینده 
امکان ثبــت درخواســت خودرو مــورد نظر 
متقاضیان برای ثبت نام کنندگان مرحله اول 
که در اسفند ماه سال گذشــته، ثبت نام خود 
را انجام داده اند، فراهم خواهد شــد. به گزارش 
ایســنا، در این اطاعیه جدید سامانه یکپارچه 
تخصیص خودروها که دومین اطاعیه مربوط 
به خودروهای وارداتی اســت، آمده اســت که 
به دنبال طی مســیر و فرآیندهای قانونی اخذ 
مجوزهای لازم )اســتاندارد، محیط زیســت 
و...( توســط شــرکت های واردکننــده برای 
خودروهــای وارد شــده، ســامانه عرضــه 
خودروهای وارداتی برای آن دست از مشتریانی 
که در مرحله اول )در اسفند ماه سال گذشته( 
ثبت نام کــرده و دارای اولویت هســتند، برای 
انتخاب خودروی مورد نظر فعال و بازگشــایی 
می شــود. در این اطاعیه تاکید شده است که 
انتخاب خودرو صرفا بــرای متقاضیان دارای 
اولویت اســت و ثبت نام جدیدی در این مرحله 
انجام نخواهد شــد. همچنین در این اطاعیه 
قید شده است که پیش از آغاز ثبت نام و عرضه، 
مشــخصات فنی و تصاویر خودروهای جهت 
بررسی و انتخاب دقیق تر متقاضیان ارائه خواهد 
شــد.   یادآوری  شــود که مرحله اول ثبت نام 
خودروهای وارداتی، برای متقاضیانی که عاوه 
بر شرایط ثبت نام، وجه ۵00 میلیون تومانی را 
در حساب وکالتی خود مســدود کرده بودند، 
در نیمه نخست اســفند ماه 1401 )از ۶ اسفند 
ماه لغایت 1۳ اسفند ماه سال گذشته( از طریق 

سامانه یکپارچه برگزار شد.

عضو انجمن واردکنندگان 
فرآورده های بهداشتی اعلام کرد:

 بیشتر عطرهای قاچاق 
تقلبی هستند

عضو انجمن واردکننــدگان فرآورده های 
بهداشتی، آرایشــی و عطریات به ارائه آماری 
از قاچاق عطر در کشور و اینکه در محدوه های 
قیمتی مختلف چه میــزان از آن ها را کالاهای 
قاچاق تشــکیل می دهد، اشــاره کرد و گفت: 
بیشــتر کالاهای قاچاق تقلبی و غیراستاندارد 
هستند. حمیدرضا بنائی در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه در حال حاضر واردات عطر به کشور 
ممنوع اســت، اظهار کرد: بنا بــر این کالاهای 
سطح عرضه در این بخش، تولید داخل یا قاچاق 
هســتند. به گفته وی در عطرهای متوســط، 
یعنی محدوده قیمت ۳00 تا ۷00 هزار تومان 
نصف بــازار در اختیــار کالای قاچاق اســت. 
درباره عطرهــای ارزان، یعنی زیــر ۳00 هزار 
تومان  ۳0 درصد بــازار در اختیار کالای قاچاق 
و در بخش عطرهای بالای یک میلیون و ۵00 
هزار تومــان، 40 درصد بــازار را کالای قاچاق 
تشــکیل می دهد. عضو انجمن واردکنندگان 
فرآورده های بهداشــتی، آرایشــی و عطریات 
ایران ادامه داد: بیشــتر ایــن کالاهای قاچاق، 
عطرهای اصل نیســتند، بلکه تقلبی هستند و 
واردکنندگان برای اینکه بتوانند ماندگاری را 
بالا ببرند از نظر بهداشتی کارهای غیراستاندارد 
انجام می دهند. بنائی با بیــان اینکه 20 درصد 
حجم بازار آرایشــی، بهداشــتی را عطریات 
تشــکیل می دهد، گفت: به عبــارت دقیق تر 
کل بازار مصرف لوازم آرایشــی، بهداشــتی و 
عطریات )به جز شــوینده( در کشور ۷0 همت 
اســت که 20 درصد آن، یعنــی 14 همت، را 
عطریات تشــکیل می دهد. قسمت اعظم این 
بازار به ترتیب مربوط به پوســت، مو و کالاهای 
آرایشی است. او همچنین از فعالیت ۳0 تا ۳۵ 
تولیدکننده دارای کارخانه در حوزه تولید عطر 
خبر داد و گفت که 1۳0 تــا 1۵0 تولیدکننده 
نیز غیرکارخانــه ای فعالیت می کنند. گفتنی 
است از اردیبهشــت ماه ســال 1۳۹۸، در پی 
محدودیت های ارزی و ممنوعیت واردات بخش 
زیادی از کالاهای مصرفی، واردات بخش زیادی 
از لوازم آرایشی و بهداشــتی، متوقف شد و در 
پی آن دست اندرکاران واردات این محصولات 
نســبت به افزایش قاچاق لوازم آرایشی هشدار 
دادند، چرا که به گفته آن ها تولید لوازم آرایشی 
در کشور پاســخگوی نیاز نیست و ممنوعیت 
واردات این محصولات باعــث افزایش کالای 
تقلبی و قاچاق در بازار شده است.  البته در این 
مدت چندین بار قرار شد در این تصمیم تجدید 
نظر شــود، اما به نظر می رســد هنوز تصمیم 
جدیدی در رابطه با کاهــش محدودیت های 
واردات گرفته نشــده اســت. آمارهای قبلی 
گمرک نیز نشان می دهد محصولات آرایشی و 
بهداشتی مراقبت از پوست و مو به مقدار ناچیزی 
وارد کشور می شــود، اما واردات تعداد زیادی از 
این اقام از قبیل کرم و صابون و لوازم آرایشــی 
ممنوع است که به گفته مسئولان مربوطه، مبدأ 
ورود آنها مناطق آزاد یا قاچاق هستند یا اینکه به 
صورت فله وارد کشور شده و با برندهای مختلف 

خارجی بسته بندی و در بازار عرضه می شوند.  

برخورد با عرضه آیفون ۱۴ به 
بالا در بازار

رئیس قــرارگاه مرکزی مقابله بــا قاچاق کالا 
و ارز طی نامــه ای از هماهنگی بــرای برخورد با 
عرضه تلفن های همراه آیفون 14 و بالاتر از نشان 
تجاری اپل و دانگل های آیکاس در ســطح عرضه 
و محل های عمده دپو در نقاط شناســایی شده 
توســط کمیته اطاعات و شناسایی قرارگاه خبر 
داده است. به گزارش ایسنا، رئیس قرارگاه مرکزی 
مقابله با قاچاق کالا و ارز طی نامه ای به کمیسیون 
برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز استان تهران، با اشــاره به سیاست های 
اتخاذ شده در ستاد مرکزی و جلسات هماهنگی 
قبلی خواســته که با فوریت نسبت به هماهنگی 
اقدام برای برخورد با عرضه تلفن های همراه آیفون 
14 و بالاتر از نشان تجاری اپل و دانگل های آیکاس 
در ســطح عرضه و محل های عمده دپو در نقاط 
شناسایی شده توسط کمیته اطاعات و شناسایی 
قرارگاه و هماهنگی فراجا و صمت اســتان اقدام 
کنند و نتایج را به قرارگاه مرکزی منعکس کنند. 
گفتنی اســت؛ تقریبا از ابتدای پاییز رجیســتر 
شدن یا نشــدن این آیفون 14 در هاله ای از ابهام 
قرار داشت. اما در نهایت مسئولان ابتدا به صراحت 
اعام کرده اند کــه واردات تجــاری این موبایل 
ممنوع است و بعد از مدتی هم واردات آیفون 14 و 
مدل های بعد از آن از رویه مسافری نیز ممنوع شد. 
این تصمیم باعث شــد قیمت آیفون 1۳ به دلیل 
داشتن رجیستری و گارانتی از آیفون 14 قاچاق 
گران تر شده و عده ای هم ترجیح می دهند با پول 
کمتر از آخرین تکنولوژی موجود استفاده کنند 
و در کنار آن با استفاده از یک موبایل ارزان قیمت 
سیم کارت خود را فعال کنند و با جدیدترین مدل 
آیفون به اینترنت یک موبایل ارزان متصل شوند و 

کارهای خود را پیش ببرند.  

خبرخبر
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وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه 
سن امید به زندگی در کشــور را 7۶ سال دانست و گفت: 
اکنون 32 میلیون نفر از جمعیت کشــور از بیمه رایگان 
برخوردار هســتند و همچنین هر ایرانی با کد ملی یک 

پرونده سلامت ایجاد می شود.
به گزارش ایرنا، بهرام عین اللهی عصر پنجشــنبه در مراســم 
افتتاح بیمارستان کودکان حکیم با بیان اینکه این بیمارستان 2۶۶ 
تختخوابی در 2۹ هزار متر مربع کودکان حکیم را یک بیمارستان 
ملی می دانیم، گفت: حوزه ســامت در جمهوری اســامی ایران 
یکی از قوی ترین حوزه ها است. امید به زندگی به ۷۶ سال رسیده 

است.
عین اللهی با بیــان اینکه امکانات درمانی بــرای مردم محروم 
و انقابی جنوب تهران بیشــتر می شــود، از افتتاح بیمارستان در 
اسامشهر که فاز اول آن درمانگاه تکمیل شــده و فاز دوم در حال 
احداث است، در دهه فجر امســال خبر داد و گفت: در شهر ری نیز 
بیمارســتان فیروزآبادی بصورت کامل مجهز شــده و به بیماران 

خدمت ارائه می دهد.
وزیر بهداشت تصریح کرد: در حال حاضر 20 میلیون ایرانی در 
شهرهای زیر 20 هزار نفر جمعیت و 12 میلیون نفر نیز در 2 دهک 
پایین جامعه از بیمه رایگان ســامت برخوردار شــدند و خدمات 

خوبی از مراکــز درمانی به خصوص بیمارســتان حضرت مهدی 
دریافت می کنند.

وی افزود: طرح ســامت خانواده نیز اکنون در ۹۳ شهرستان 
اجرایی می شــود و قبل از بروزی بیماری، افراد تحت پوشش این 
طرح از لحاظ وضعیت جســمی مــورد ارزیابی قــرار می گیرند و 

مهمتربن هدف ما ارتقای بهداشت و پیشگیری از بیماری ها است.
عین اللهی اظهار داشت: حوزه سامت از قوی ترین و مهمترین 
حوزه هایی است که در سطح منطقه سرآمد هستیم به طوری که در 
قبل و ابتدای انقاب میزان امید به زندگی از ۵۶ ســال به ۷۶ سال 

افزایش یافته و از کشورهای منطقه جلوتر هستیم.

وزیر بهداشت خبر داد:برخورداری ۳۲ میلیون نفر از بیمه رایگان
رئیس سازمان امدادونجات اعلام 

کرد:
 امدادرسانی به ۴۵۷ نفر 

در سیل اخیر
رئیس سازمان امدادونجات جمعیت هال 
احمر با اشاره به امدادرسانی به 4۵۷ نفر از نهم 
تا ســیزدهم مهر؛ از اعزام ۵۹ تیم عملیاتی به 
مناطق سیل زده و در این مدت زمان خبر داد. به 
گزارش ایرنا از پایگاه جمعیت هال احمر، بابک 
محمودی روز جمعه با اشاره به انجام عملیات 
سیل و آبگرفتگی از ۹ تا 1۳ مهر 1402، افزود: 
۶ استان، 1۵ شهرستان و 1۹ منطقه شامل 11 
روستا و هشت شهر، متاثر از سیل و آبگرفتگی 
بودند. وی ادامه داد: در این مدت زمان، با کمک 
امدادگران به 4۵۷ نفر امدادرسانی شد و چهار 
نفر اســکان اضطراری یافتنــد و 20 نفر نیز به 
مناطق امن منتقل شدند. یکی از هم وطنان در 
شهرستان مشگین شهر بر اثر سیل جان خود را 
از دست داد. محمودی افزود: ۵۹ تیم عملیاتی 
شــامل 204 امدادگر، با کمک دســتگاه های 
لجن کش آب تجمیع شده در ۶۵ واحد مسکونی 
را تخلیه کردند. رئیس ســازمان امدادونجات 
گفــت: 4۹ تخته پتو، 1۷ تختــه موکت، 2۶2 
کیلوگرم نایلون و 40 کیلوگرم برنج در بین افراد 

متاثر از سیل و آبگرفتگی، توزیع شد.

آماده باش هلال احمر 
در ۵ استان درپی هشدار 

هواشناسی
معاون عملیات ســازمان امداد و نجات درپی 
هشدار هواشناســی مبنی بر بارش شدید باران 
از آماده بــاش امدادگــران هال احمــر در پنج 
استان کشور خبر داد. به گزارش ایرنا از جمعیت 
هال احمر، مرتضی مرادی پور با اشاره به هشدار 
سطح نارنجی ســازمان هواشناسی، گفت: طبق 
گزارش سازمان هواشناسی، احتمال بارش شدید 
و رگباری باران و وزش شدید باد امروز پنج شنبه 
1۳ مهرماه، در اســتان های مازندران، گلستان، 
شرق و شمال خراسان شــمالی، اردبیل و گیان 
پیش بینی شده اســت. معاون عملیات سازمان 
امداد و نجات جمعیت هال احمــر افزود: در این 
راستا، امدادگران و نجاتگران جمعیت هال احمر 
در این استان ها در حالت آماده باش قرار گرفتند. 
مرادی پور تصریح کرد: از هموطنان درخواســت 
داریم که به هشــدارهای هواشناســی توجه و از 

اطراق در حاشیه رودخانه ها خودداری کنند.

سازمان قضایی نیروهای مسلح 
خبر داد:

افراد خاطی کلانتری ۱۳ 
زاهدان بازداشت شدند

ســازمان قضایی نیروهای مســلح کشور در 
پی انتشــار کلیپ رفتار غیرقانونی سرباز وظیفه 
کانتری 1۳ زاهدان اعام کرد: این سرباز متخلف 
و دیگر افراد خاطی، بافاصله پــس از حضور در 
دادسرای نظامی سیستان و بلوچستان و تفهیم 
اتهام با صدور قرار مقتضی بازداشــت شــدند. به 
گزارش ایرنا، سازمان قضایی نیروهای مسلح روز 
پنجشنبه در پی اقدام غیرقانونی سرباز وظیفه با 
متهم در کانتری  1۳ زاهــدان و آزار واذیت وی با 
استفاده از شوکر، روابط عمومی سازمان قضایی 
نیروهای مســلح ضمن قدردانی از اقدام به موقع 
و پیگیری ویژه فرمانده انتظامی استان سیستان 
و بلوچستان در برخورد با ســرباز متخلف و سایر 
عوامل نظارتی وقت کانتری که ترک فعل کرده 
بودند در اطاعیه ای اعام کرد: حســب گزارش 
ارسالی از فرماندهی انتظامی اســتان درباره این 
اتفاق به مرجــع قضایی، ســرباز متخلف و دیگر 
افراد خاطی کانتری 1۳ زاهدان، بافاصله پس از 
حضور در دادسرای نظامی سیستان و بلوچستان و 
تفهیم اتهام با صدور قرار مقتضی بازداشت شدند و 
رسیدگی به این پرونده ادامه دارد. سازمان قضایی 
نیروهای مسلح همچنین در این اطاعیه به مردم 
شریف و عزیز ایران اسامی اطمینان خاطر داد که 
دادسرا و دادگاه نظامی در راستای رعایت حقوق 
شهروندی با هرگونه تخلف توسط معدود افرادی 
که خدشــه به جایگاه رفیع نیروهای مسلح وارد 

می کنند، برخورد قاطع و به موقع خواهد داشت.

خبر بازداشت مادر »آرمیتا 
گراوند« صحت ندارد

به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، پس 
از شکست معاندین در اهداف ترسیم شده برای 
اواخر شهریورماه، رسانه ها و عناصر این جریان 
سعی کردند با موج سواری روی از هوش رفتن 
آرمیتا گراوند در مترو شرایط را برای بهره برداری 
حداکثری مهیا کنند که با اطاع رسانی دقیق 
و به موقع این هــدف آن ها به ثمر ننشســت. 
در آخرین تاش عناصر معاند ســاعتی پیش 
ادعایی با عنوان بازداشت مادر دختر دانش آموز 
منتشر شد که پیگیری ها نشان می دهد چنین 
خبری صحــت ندارد و مــادر آرمیتــا گراوند 

بازداشت نشده است

دادستانی تهران مدیرعامل 
تپسی را فراخواند

دادســتانی تهران در پی اظهــار نارضایتی ها 
و گایه مندی شهروندان از مشــکات به وجود 
آمده در ارائه خدمات ســرویس مدرســه خودرو 
اینترنتی تپسی، به این موضوع واکنش نشان داد 
و مدیرعامل این شرکت را فراخواند. به گزارش ایرنا 
از مرکز رسانه قوه قضاییه، تپسی نام تجاری شرکت 
پیشگامان فناوری و دانش آرامیس است که قبل 
از مهر با اعام طرح جدید سرویس مدارس اقدام 
به ثبت نام سرویس مدرســه کرده و بررسی های 
اولیه حاکــی از این اســت که پس از آغاز ســال 
تحصیلی تعهدات خود را انجام نداده و با ارســال 
پیامک عذرخواهی اقدام به باز گرداندن اصل پول 
کرده است. در این راستا با تشــکیل جلسه ای با 
حضور مدیرعامل تپسی و دستگاه های متولی از 
جمله آموزش و پرورش شهر تهران در دستور کار 

دادستانی قرار گرفت.

نیمی از داروهای جدید 
سرطان با تلاش محققان 

داخلی تولید می شود
رئیس دومین سمینار سرطان در جوانان گفت: 
حدود ۵0 درصــد از داروهای جدید برای بیماران 
مبتا به ســرطان، با تاش محققان و دانشمندان 
جوان ایرانی در کشــور تولید می شود. به گزارش 
ایرنا، ســید محســن رضوی در افتتاحیه دومین 
سمینار سرطان در جوانان در مرکز همایش های 
کتابخانه ملی ایران، با اشاره به تولید داروهای جدید 
برای بیماران مبتا به ســرطان در جهان، گفت: 
سال های زیادی است که داروهای بیماران مبتا 
به سرطان یا در داخل تولید می شود و یا اینکه وارد 
می کنیم. مشاور پیشین وزارت بهداشت با گایه 
از کمبودهای بی دلیل برخی داروهای ســرطان 
تصریح کرد: تصمیم سازان در حوزه سامت کشور، 
باید از انکولوژیســت ها در زمینه داروهای جدید، 
مشورت و مشاوره بخواهند که می توان آنها را تولید 
کرد و یا وارد کنیم. در ادامه ســیده نسترن رضوی 
دبیر اجرایی این ســمینار، هدف از این سمینار دو 
روزه را بحث و بررســی سرطان های شایع جوانان 
عنوان کرد و گفت: قصد داریــم با حمایت از 400 
جوانان مبتا به سرطان، در راستای کاهش آلام و 
دردهای بیماران جوان گام بر می داریم. بر اساس 
مرکز تحقیقات دانشــگاه علوم پزشــکی تهران، 
بیشــترین افزایش پیــش بینی شــده در موارد 
جدید ابتا به ســرطان در ایران طی سال 1404 
نسبت به سال ۹۵ را مربوط به سرطانهای تیروئید 
)114 درصد(، پروســتات )۶۷ درصد(، پســتان 
)۶۳ درصد(، روده بــزرگ )۵4 درصد(، تخمدان ) 
۵1درصد(، ریه )4۹ درصد(، لنفوم غیرهوچکین 
) 4۵ درصد(، مغز و سیســتم عصبی ) 40 درصد(، 
معده )۳0 درصد(، مثانه ) 2۶ درصد( و ســرطان 
خون )24 درصد( اســت. بر اســاس این گزارش، 
موارد جدید ســرطانها با محاسبه سرطان پوست 
در این سال، 1۳۵ هزار مورد )1۶۹در هر 100 هزار 
ایرانی( بوده که در این میان، سهم مردان ۵2 درصد 
)۷0 هزار مورد – 1۸0 در هر 100 هزار نفر( و زنان 
4۸ درصد )۶۵ هزار مورد – 1۶0 در هر 100 هزار 
نفر( بوده است. همچنین میزان بروز سرطانها در 
ایران طی سال ۹۶ بدون محاسبه سرطان پوست را 
12۳ هزار مورد جدید ) 1۵۳ در هر 100 هزار نفر( 
اعام کرد که به گفته وی سهم مردان، ۵1 درصد 
)۶۳ هزار مورد – 1۶0 در هر 100 هزار( و زنان 4۹ 
درصد ) ۶0 هزار مورد – 14۸ در هر 100 هزار نفر( 

بوده است.

رییس بیمارستان کودکان حکیم 
مطرح کرد:

نقش مهم هیات صرفه جویی ارزی 
در تجهیز بزرگترین بیمارستان 

کودکان در جنوب تهران
رییس بیمارســتان کــودکان حکیم گفت: 
این بیمارســتان با حمایت هیــات امنای صرفه 
جویی ارزی با امکانات پیشــرفته ای تجهیز شده 
است و تاکنون توانســته بیش از ۶0 تا ۷0 درصد 
نیازها را تامین کند که قســمت مهمــی از این 
 ،ICU و NICU تجهیزات بخش هــای ویــژه
مرکز تصویربــرداری MRI و CT و همچنین 
آنژیوگرافی هایی اســت. به گزارش ایرنــا از وبدا، 
خسرو صادق نیت روز پنجشــنبه پیش از افتتاح 
بیمارستان کودکان حکیم در منطقه 1۸ تهران 
از ســوی رئیس جمهور گفت: با توجه به افزایش 
جمعیت شهر تهران به ویژه در منطقه جنوبی نقش 
این بیمارستان در ارائه خدمات به شهروندان بسیار 
حائز اهمیت اســت. رییس بیمارستان کودکان 
حکیم افزود: بر اســاس گزارش شبکه بهداشت 
کشــور، تقریبا 4۹ درصد این جمعیت 1۸ سال 
هستند که کودک و نوجوان محسوب می شوند. 
همچنین این بیمارستان توسط خیر ساخته شده 
که با تجهیز مناســب این بیمارستان با همراهی 
هیات امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران 
ما عملکرد مناســبی را ارائه خواهیم داد و تشویق 
مضاعفی خواهد بود تا خیرین با امید بیشــتری 

نسبت به ساخت بیمارستان اقدام کنند.

این روزها کشــتی یونانی بیشــتر از 
همیشه به گل نشسته است.

فرهــاد طالبیان: چــه کیش رفته باشــید، 
چه نرفته باشــید، حتما اسم کشــتی یونانی را 
شنیده اید. کشتی یونانی در سال 1۳4۵ هجری 
شمســی در دریای خلیج فارس و در ســاحل 
جزیره کیش به گل نشست و طی سال ها به یکی 

از مناطق دیدنی جزیره کیش تبدیل شد.
این کشــتی البته تاریخچه ۸0 ساله دارد، در 
ســال 1۹4۳ میادی )1۳22 هجری شمسی( 
کشتی ســازی ویلیام همیلتون و شرکا در شهر 
پورت گاسگو اسکاتلند این کشتی را می سازد 
و همان ســال آن را به وزارت حمل ونقل جنگ 

بریتانیا می فروشد.
بعدها شرکتی به نام کشــتی بخار لاریناگا، 
آن را در اختیار می گیرد و دو ســال بعد کشتی 
را به شرکت تی اند جی هریسون واگذار می کند. 
اطاعتی که در دست است نشــان می دهد در 
فاصله این سال ها )از 1۹4۳ تا 1۹4۶ میادی(، 
کشــتی مذکور در اجازه دولت آفریقای جنوبی 

قرار می گیرد.
جالب اســت بدانید که سرنوشت این کشتی 
در پایان دهه ۵0 میادی به ایران می رســد و در 
ســال 1۹۵۹ میادی نوبت یک شرکت ایرانی 
مالکیت کشــتی را از آن خود می کند. شــرکت 
ایرانی لوید اند کو خرمشــهر، پــس از تغییر نام 
کشــتی به کوروش ایرانی، مدیریــت آن را به 

شرکت بی اش ورث و شــرکا می سپرد. در سال 
1۹۶۵ میادی نیز خطوط کشــتیرانی ایران در 
خرمشهر مالک آن می شود و نام همدان را برای 

کشتی انتخاب می کند.
در نهایت دو فــرد یونانی آخریــن صاحبان 
کشتی بودند که در ســال 1۹۶۶ اقدام به خرید 
آن می کنند. ماجرای به گل نشســتن کشتی در 
همان ســال رخ داد و از آنجا که کشتی متعلق به 

یونانی ها بود، به کشتی یونانی معروف شد.
چرا کشتی به گل نشست

روایت هــای مختلفــی درباره علــت به گل 
نشستن کشــتی یونانی وجود دارد، مثا گفته 
می شــود که ناخدای این کشــتی عاشق یک 
دختر ایرانی می شــود، اما خانــواده این دختر 
با این موضوع مخالفت می کننــد روزی ناخدا با 

دختر قرار می  گذارد تا آن را با خود به یونان ببرد 
تا این کشتی به گل نشســته و این ازدواج اتفاق 

نمی افتد.
یا گفته می شود که صاحب کشتی چون دچار 
ورشکستگی می شود و خودش این اتفاق را پیش 
می آورد تا بتواند از شــرکت های بیمه خسارت 
دریافت کند. برخی از مردم محلی هم می گویند 
ناخدای این کشتی تحت تاثیر مشروبات الکلی 

بوده و این اتفاق رخ می دهد.
اما در کنار همه این دلایــل عجیب و غریب 
برخی می گویند در زمان حادثه هوا بسیار مه آلود 
بوده و به دلیل نبود فانوس های دریایی، کشتی 

به سمت جزیره آمده و این اتفاق رقم می خورد.
پایان کشتی به گل نشسته؟

دلیل به گل نشستن کشتی یونانی هرچه که 

بوده، اما در همه این سال ها به رونق گردشگری 
در جزیزه کیش خیلی کمک کرده اســت. حتی 
ایــن اواخر که دیگــر وضعیت کشــتی چندان 

مناسب نیست.
مدتی پیش قرار بر این بوده که این کشتی به 
عنوان یکی از نمادهای اصلی گردشگری کیش، 
بازسازی و پذیرای گردشگران در عرشه کشتی 
باشــد؛ اما علی رغم همه نگرانی ها و هشــدارها 
گویا مسئولان برای این کشــتی و سرنوشتش 

نگرانی ای ندارند.
چندی پیش خبرگــزاری ایرنــا پیگیر این 
موضوع شــد و اعام کرد که پیگیری ها حاکی از 
آن است که معاونت گردشگری سازمان منطقه 
آزاد کیش برنامه خاصی برای احیای این کشتی 
تاریخی ندارد؛  آنان بــه توضیحات کلی در مورد 
آغاز مطالعات مربــوط به احیای این کشــتی 
اکتفا می کنند، اما مســئله این است که آیا اصا 
فرصتی برای احیا باقیســت؟ یا کشــتی یونانی 

نفس های آخر را می کشد؟
در کنــار هشــدارها و افســوس ها دربــاره 
سرنوشت کشــتی یونانی بســیاری از منتقدان 
صنعت گردشــگری در ایــران معتقدند که اگر 
این کشتی در یکی از کشــورهایی که نسبت به 
حضور گردشــکر بســیار فعال عمل می کند، 
وجود داشــت، هرگز با چنین سرنوشتی روبه رو 
نمی شــد، مثا در همین ترکیه. کاش مسئولان 

این توصیه ها و هشدارها را جدی بگیرند.

سرنوشت کشتی یونانی تلخ تر می شود؟

روزی روزگاری کشتی یونانی

سلاجقه: 

تغییر اقلیم چالش اصلی دستیابی به توسعه پایدار است
رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت، تغییر اقلیم را 
چالش اصلی دســتیابی به توســعه پایدار دانست و گفت: 
یکی از تبعات این تغییرات بروز ســیلاب ها، خشکسالی ها 
و پدیده توفان های گرد و غبار اســت که دامنه و شدت آن 
درحال گسترش بوده و گریبانگیر بسیاری از کشورها از جمله 

کشورهای غرب آسیا و خاورمیانه شده و خواهد شد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، 
علی ســاجقه در »پنجمین نشســت وزرای محیط زیست آسیا و 
اقیانوسیه« در سری لانکا افزود: دولت مردمی انقابی تاش می کند 
ماحظات محیط زیســتی را در تمام راهبردها، برنامه ها و طرح های 
توسعه ای کشور لحاظ کند تا توسعه یافتگی در مسیری متوازن محقق 
شود و بر همین اساس اصول »توســعه فرع بر محیط زیست است« و 

»دیپلماسی محیط زیست« را شعار خود قرارداده است.
ساجقه در ادامه ضمن قدردانی از سریانکا و برنامه محیط زیست 
سازمان ملل متحد برای برگزاری این گردهمایی اظهار داشت: سرآغاز 
فعالیت های بین المللی محیط زیست در عرصه جهانی از 1۹۷2بوده و 
از آن زمان تاکنون فعالیت ها و اقدامات متعددی برای حفاظت از کره 

زمین صورت گرفته است.
وی ادامه داد: واضح است که پیوندهای ناگسستنی بین توسعه، فقر، 
رفاه انسان و حفاظت از کره زمین وجود دارد. آگاهی و رشد علمی منجر 
به توجه بیشتر بشر به مقوله محیط زیست شده است و همچنین علوم 
و بینش محیط زیستی نیز درک درســتی از مسایل محیط زیست و 

ارایه راه حل ها دارند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت با بیان اینکه منطقه آسیا 
مهد تمدن های بزرگ دنیا بوده و ســابقه ســازگاری با انواع چالش 
های طبیعی را دارد، گفت: تمدن بزرگ ایران مبتنی بر دانش بومی و 
آموزه های دینی همیشه نقش پیشتازی در این زمینه داشته است. بر 
این اساس موضوع محیط زیست موضوعی جهان شمول بوده و نیازمند 

همکاری ها در مقیاس منطقه ای و بین المللی است.
ســاجقه افزود: امروز در اینجا گرد هم آمده ایم تا بر اســاس این 
پیشینه و داشته های جهان شمول گام های عملی برای دستیابی به 
همکاری و موفقیتی بزرگ برداریم. در همیــن جهت مایلم برخی از 

سیاست ها و اقدامات محیط زیست کشورم را برای همکاران بیان کنم.
وی در این خصوص توضیح داد: قانون اساســی جمهوری اسامی 
ایران به مساله محیط زیست توجه ویژه ای دارد و آن را به عنوان لازمه 
حیات اجتماعی رو به رشد بشر معرفی کرده است. کشور ما با تدوین 
قوانین ملی و جرم انگاری تخریب محیط زیست و همچنین با تأسی 
از آموزه های دینی و تکیه بر دانش بومی و اولویت بخشی به ارزش هایی 
همچون عدالت، برابری، قناعت و احترام به طبیعت، در کنار عضویت 
در مجامع بین المللی محیط زیستی، توجه خاص به موضوع محیط 
زیست داشته و اقدامات موثری برای ارتقا و بهبود شرایط زیستی انجام 

داده است.
معاون رئیس جمهــور تأکید کرد: دولت مردمــی انقابی تاش 
می کند ماحظات محیط زیستی را در تمام راهبردها، برنامه ها و طرح 
های توسعه ای کشور لحاظ کند تا توسعه یافتگی در مسیری متوازن 
محقق شود و بر همین اساس اصول »توســعه فرع برمحیط زیست 
است« و »دیپلماسی بین المللی محیط زیست« را شعار عملیاتی خود 

قرارداده است.

ســاجقه با بیان اینکه ایران منشأ بســیاری از ذخایر ارزشمند 
ژنتیکی جهان و منطقه با تنوع گونه های مهم گیاهی و جانوری با بیش 
از 2200 گونه گیاهی اندمیک و زیستگاه های بی نظیر از جمله زاگرس 
و جنگل های هیرکانی است، گفت: در این راستا برنامه های اقدام ملی 
متعددی برای حفظ تنوع زیســتی از جمله افزایش مناطق حفاظت 

شده و تکثیر در اسارت و غیره به عمل آورده است.
وی تصریح کرد: ایران با داشتن بیشترین مرزهای دریایی در خلیج 
فارس، دریای عمان و دریای کاســپین با عضویت در دو کنوانسیون 
منطقه ای حفاظت از محیط زیست دریایی )کنوانسیون های کویت و 
تهران( تاش کرده با تدوین برنامه عمل پایش مداوم زیست بوم های 
دریایی، حفاظت و احیای زیستگاه های حساس ساحلی، سازگاری با 
پدیده تغییر اقلیم در مناطق خشکی و ساحلی و مقابله با آلودگی های 
پاستیکی و میکروپاســتیکی، گام های بلندی در بهبود وضعیت 
اکوسیستم و تنوع زیســتی دریایی بردارد. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به نقش تغییرات اقلیمی در زندگی بشر و لزوم 
ســازگاری با آن گفت: تغییر اقلیم و به تبع آن پدیده های حدی یکی 
از مهمترین موضوعات پیش روی ماست. یکی از تبعات این تغییرات 
بروز ســیاب ها، خشکســالی ها و پدیده توفان های گرد و غبار است 
که دامنه و شــدت آن درحال گســترش بوده و گریبانگیر بسیاری از 
کشورها از جمله کشــورهای غرب آســیا و خاورمیانه شده و خواهد 
شــد. ســاجقه افزود: در این راســتا پس از برگزاری موفق نشست 
منطقه ای وزرای محیط زیســت، همکاری برای آینده بهتر در سال 
قبل، اجاس بین المللی مقابله با توفان ماسه و گرد وغبار در راستای 
اجرای قطعنامــه شــماره ۷۷/1۷1مجمع عمومی ســازمان ملل 
متحد در ۹ و10سپتامبر در تهران توســط جمهوری اسامی ایران 
با همکاری ســازمان ملل متحد وبا حضور مقامــات حدود۵0هیات 
دولتی و1۶ آژانس بین المللی برگزارشــد. وی ادامه داد: بیانیه نهایی 
کنفرانس بین المللی مقابله با توفان ماســه و گرد وغبــار با رویکرد 
همگرایی منطقه ای و بین المللی با هدف مقابله با این پدیده نوظهور 
مورد تصویب قرار گرفت که می تواند یک گام مهم و مبنای همکاری 
مشترک دولت ها و سازمان های بین المللی برای اقدامات عملیاتی در 
آینده نزدیک باشد. معاون رئیس جمهور بیان کرد: سازمان حفاظت 
محیط زیست جمهوری اســامی ایران با هدف ارتقای سطح سواد 
محیط زیستی، رشد کیفی محیط زیست، فراهم شدن بستر معیشت 
پایدار و جلب مشارکت گسترده تمامی گروه های اجتماعی و محلی 
برای برنامه ریزی در حوزه محیط زیست و در نهایت مردمی سازی امور 
محیط زیستی، سازمان های اجتماع محور با عنوان »خانه های محیط 
زیســت« را راه اندازی کرده است. ســاجقه در این باره گفت: »خانه 
محیط زیست« مکانی برای پیگیری تحقق شــعار »محیط زیست 
مردم پایه، هوشمند و فناورآنه« اســت که می تواند موجبات حضور 
آگاهانه، داوطلبانه و موثر مردم در عرصه محیط زیست را فراهم کرده 
و به ایجاد زمینه مدیریت ســطوح مختلف محلی و ملی در حفاظت و 
بهســازی محیط زیســت کمک کند. وی با تأکید بر نامشروع بودن 
تحریم های محیط زیســتی ایران گفت: اعمال تحریم های گسترده 
مختلف اقتصادی و نامشروع به صورت یک جانبه و چندجانبه از جهات 
مخربین محیط زیست علیه ایران در ســـالیان اخیـر، آثار متعددی 
را بر عرصه محیط زیســت بخصوص در زمینه کاهش سطح تعهدات 
به توسـعه پایـــدار و در نتیجه آسیب و تخریب محیط زیست، در پی 

داشته، هرچند با تکیه بر ظرفیت های داخلی و نیروهای جوان وخاق 
کشورمان توانسته ایم »مشق ما می توانیم« را به جهان یاد دهیم ولی 
اثـرات زیـان بـار تحریم هـای یک جانبه و ناعادلانه از سوی کشورها 
و برخی ســازمان های بین المللی مانند اتحادیه اروپــا، توانایی انجام 
مسئولیت های ملی و بین المللی در قبال تمام قوانین و مقررات ملی 
و همچنین اســـناد و معاهدات الزام آور و غیر الزام آور محیط زیستی 
در سطح بین المللی را برای کشورم کاهش داده است. رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست اظهار داشت: بحران های »تغییرات اقلیمی«، 
»کاهش تنوع زیســتی« و »آلودگی های محیط زیستی« در دستور 
کار ششمین نشست مجمع عالی محیط زیست برنامه محیط زیست 
سازمان ملل متحد )UNEA۶( قرار گرفته است که این مخاطرات 
تهدید جدی برای توســعه پایدار وتاثیرات شگرفی بر انسان، محیط 
زیست و ســامت دارد. ســاجقه افزود: تغییرات اقلیمی به خاطر 
تاثیراتی که می تواند روی کشاورزی، محیط زیست، سامت عمومی 
و به طور کلی جامعه داشته باشــند، حائز اهمیت هستند و این مهم، 
به عنوان یکی از خطرهای جدی که توســعه پایدار را در ابعاد مختلف 
محیط زیستی، سامت انسان، امنیت غذایی، فعالیت های اقتصادی، 
منابع طبیعی و ســاختارهای زیربنایی تهدید می کند، ارزیابی شده، 
بطور کلی جغرافیای جهــان، متأثر از تغییــرات اقلیمی و گرمایش 
زمین اســت و بر اســاس گزارش های علمی مدون موجود، شرایط و 
چالش های پیش روی منطقه غرب آســیا ناشی از این پدیده اقلیمی 
واضح و مبرهن اســت. وی ضمن تأکید بر اولویت های دســتور کار 
ششمین نشست مجمع عالی محیط زیســت برنامه محیط زیست 
سازمان ملل متحد )UNEA۶( گفت: ضروری است از جامعه جهانی 
متشکل از دولت ها، سازمان های بین المللی و سایر ذینفعان با توجه 
به اصل مسئولیت مشــترک اما متفاوت برای همکاری، هم افزایی و 
سرمایه گذاری مشترک فنی، انتقال فناوری و مالی در تقویت و بهبود 
اقدامات ملی، منطقه ای و بین المللی برای حفاظت از محیط زیست 
فارغ از جهت گیری های سیاســی به عنوان میراث مشــترک دعوت 
کنیم و در راســتای مســئولیت تاریخی کشــورهای توسعه یافته، 
نگرانی های کشورهای در حال توســعه را در زمینه کمک های مالی و 
فنی بین المللی و انتقال فناوری ابراز کنیم. ساجقه در پایان تصریح 
کرد: از آنجا که محیط زیست مشترک، سرنوشت محتوم همه ماست، 
امیدوارم، مجامع بین المللی فارغ از مسایل سیاسی و تحت تاثیر قرار 
گرفتن ناشــی از بولوف های قدرت های مخرب محیط زیست، با قرار 
گرفتن در کنار هم و اســتفاده از ظرفیت های دانش و فناوری ومالی 
مشترک بتوانیم آینده ای ســالم و تمیز را به فرزندانمان هدیه کنیم. 

موفقیت و بهروزی را برای جامعه جهانی محیط زیست آرزومندم.

خبرخبر
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معاون وزیر آموزش و پرورش در مشهد :
افزایش توانمند سازی مدرسه و مدرسه محوری از رویکردهای بسیار مهم سند تحول بنیادین است

    به منظور ارائه خدمات متنوع ســازمان بهزیستی 
به آحاد جامعه، افزایش ســطح خدمــات و رضایت 
مندی جامعه هدف علیرضا طاهری زاده سرپرســت 
بهزیستی گلستان با سرهنگ پاســدار علیرضا شاه 
حسینی فرمانده ســپاه شهرســتان رامیان دیدار و 

گفتگو کرد.
 در ابتدای این نشســت طاهری زاده با تاکیــد بر تعامل هر 
چه بیشتر بهزیستی با ســپاه اظهار داشت: همکاری با سازمان 
ها و نهادهــای برون ســازمانی باعث خدمت رســانی بهتر به 
جامعه هدف می شــود و به همین منظور کمک های ســازنده 

مجموعه ســپاه به جامعه هدف بهزیســتی و رصد آسیب های 
اجتماعی اثربخش خواهد بود. گفتنی اســت در این جلســه 
سرهنگ شاه حسینی فرمانده سپاه شهرستان رامیان با اعام 
حمایت از این نهاد به عنوان یک تکلیف الهی، ســپاه را همواره 

حامی قشر مظلوم و شریف جامعه هدف بهزیستی دانست.

به منظور افزایش سطح خدمات به جامعه هدف سرپرست بهزیستی گلستان با فرمانده سپاه شهرستان رامیان دیدار کرد

برنامه معلمین و مدیران تحولی استان 
خوزســتان با حضور معاون وزیر و رئیس 
سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه 
مشــارکت های مردمی وزارت آموزش و 
پرورش و 400 نفر از معلمــان و مدیران در 

اردوگاه ثامن الحجج مشهد برگزار شد.
معاون وزیر و رئیس ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی وزارت 
آموزش و پــرورش در برنامه معلمیــن و مدیران 
تحولی استان خوزستان در مشهد گفت: مردمی 
سازی و تقویت مشارکت اولیا و خیرین با آموزش 
و پرورش و افزایش توانمند سازی مدرسه و مدرسه 
محوری از رویکردهای بســیار مهم ســند تحول 

بنیادین است.
احمد محمودزاده افزود: اگر یکی از اصالت های 
مهم در جامعه اسامی زمینه سازی برای پیشرفت 
و تعالی امت اسامی باشــد  موضوع تربیت چه در 
بعد آموزش و چه در بعد پرورش مهمترین اتفاقی 
است که در زندگی فردی و اجتماعی ما رخ می دهد 
. آموزش و پرورش، به عنوان فصل مشترک مردم و 
حاکمیت مهم ترین رکن انسان سازی را به عهده 

دارد .

وی ادامــه داد: باید تاش کنیــم که موضوع 
آموزش و پــرورش به موضوع فرابخشــی و کان 
تبدیل شود که مشارکت و حضور اثربخش همگان 

را می طلبد.
معاون وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به نگاه 
ویــژه بــه کاس درس گفت: در اجرایی ســازی 
ســند تحول بنیادین در دولت سیزدهم نگاه ویژه 
ای به  مدارس و کاس شــده ، به طوری که تربیت 

تمام ساحتی در شایستگی های مختلف اعتقادی 
، زیستی ،سیاســی ، علمی در آن قرار دارد و برنامه 
ریزی اساسی از داخل مدرسه و کاس درس شکل 

می گیرد.
محمــودزاده بیان کرد: از رویکردهای بســیار 
مهم سند تحول بنیادین به عنوان راهبرد، تقویت 
مردمی سازی و مشــارکت پذیری اولیا و خیران با 
آموزش و پرورش و افزایش توانمند سازی مدرسه 

و مدرسه محوری است. مدرسه راه ایمان در حال 
طی کردن مسیر خوبی است و با ایجاد مدرسه صالح 
که از تعابیر سند تحول است جلوه گاهی از مراتب 
حیات تربیت در آن شــکل می گیرد کــه نیاز به 

راهبری و مدیریت معلمان دارد.
رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی و 
توسعه مشــارکت های مردمی وزارت همچنین 
به اهمیت نقش مدیر اشاره و عنوان کرد: در اسناد 
تحولی، مدیر به عنوان راهبر کارآمد با خصوصیات، 
مومن ، خاق ، آینده نگر و مشارکت پذیر شکل می 
گیرد و مدیر مدرسه یک راهبر آموزشی و تربیتی 

است.
معاون وزیــر آموزش و پــرورش در پایان یکی 
از موضوعات اساســی کاس و مدرسه را بها دادن 
به دانش افزایی، ارتقــای صاحیت های حرفه ای 
و معلمــی در حوزه های مختلف درســی و دانش 
تربیتی دانست که دانش آموز را برای ورود به عرصه 
های مختلف کشور و فضای مجازی سوق می دهد 
و این امر را نیازمند تقویــت دانش افزایی معلمان 
عنوان کرد و موضوع آمــوزش و ارتقای توانمندی 
معلمان را از برنامه های بســیار جدی در مدارس 

دولتی و غیردولتی دانست.

کیانی شهردار کلانشهرکرج:

بسیاری از سد معبرها توسط صاحبان مغازه و رستوران دارها انجام می گیرد

تداوم اجرای کار جهادی با اجرای طرح جهاد روشنایی در استان سمنان

علی صفری شهردار نظرآباد گفت:

مدیریت شهری در تراز جناح های سیاسی نیست 

شهردار کلانشهرکرج گفت: ســد معبر در بسیاری از موارد 
توسط صاحبان کسبه و مغازه دارها انجام می گیرد که این مورد 

به سادگی قابل رسیدگی و رفع است.
مهرداد کیانی بر اهمیت احترام به حقوق شــهروندی شــهروندان 
تاکید کرد و افزود:مردم باید بتوانند بدون وجود مانع و ســدی به راحتی 
در معابر شــهر تردد کرده و این جزو حقوق پایه و اصولی آنها به شمار می 
آید. شهردار مرکز استان البرز بیان داشت:متاسفانه برخی از معابر شهر 
چنان توسط فروشندگان و دستفروشان اشغال می شود که تردد عابران 
با مشکل جدی مواجه می شود. این اشغال تنها به دستفروشان محدود 
نیست بلکه در بسیاری از موارد صاحبان مغازه ها و رستوران ها با قرار دادن 
میز و صندلی به صورت غیرمجاز در پیاده رو، راه را برای حرکت شهروندان 
نامناسب و ناهموار می کند. کیانی خاطرنشان شد:این موضوع بویژه برای 
کم توانان جســمی و حرکتی، کودکان و افراد مسن مشکل جدی ایجاد 

می کند. این مســئول اضافه کرد:تمامی این اقدامات غیرقانونی بوده و 
باید طبق صورتجلسه ای که در حوزه خدمات شهری تنظیم شده با این 
تخلفات برخورد شود. وی اذعان کرد:اگر مدیران مناطق و مسئولان حوزه 
مربوطه در طول روز به گشــت زنی در این مســیرها بپردازند، به راحتی 
امکان شناخت متخلفین و جلوگیری از سد معبر توسط آنها فراهم خواهد 
شد؛از این رو از مسئولان و مدیران می خواهم با حضور مستمر  در حوزه 
تحت مدیریت خویش،نسبت به بررسی مشــکات منطقه و رفع آنها با 

صرف کمترین هزینه مادی و معنوی اقدام کنند.
پدران و مادران سالمند باید تکریم شوند

شهردار کرج گفت:سالمندان منبع عظیم مهربانی و تجربه هستند.
 کیانی به مناسبت روز سالمند با حضور در سرای فاطمیه )س( با پدران 
و مادران حاضر در این مرکز گفت وگو و با اهدای شاخه گل، از این عزیزان 
قدردانی کرد.   شهردار کانشــهرکرج در این دیدار با اشاره به اینکه باید 
قدردان زحمات و تاش های مادران و پدران بود، اظهار داشت:همواره بر 
این باورم که بایستی با مهربانی از دردهای زندگی کاست.  کیانی با بیان 
اینکه خداوند را شاکرم که توفیق خدمت به پدر و مادر را نصیب بنده حقیر 
کرده است، گفت: از روزی که چشم باز کردم با پدر و مادر زندگی کردم و 
هم اکنون نیز با مادرم زندگی می کنم.   وی ادامه داد:بسیار خشنودم که 
فرصت حضور در مرکز توانبخشی فاطمیه )س( و دیدار با پدران و مادران 
گرانقدر در روز سالمند فراهم شد.   این مســئول بیان کرد:بنده خادم و 
خدمتگزار شما عزیزان هستم و امیدوارم دعا کنید در راه خدمت و نوکری 
مردم، توفیق داشته باشم.   شهردار کرج خاطرنشان کرد: شهرداری کرج 
همواره حامی چنین مراکزی بوده و قطعا ایــن حمایت ها ادامه خواهد 

داشت.   گفتنی است، قرار است به زودی مراحل احداث پارک سالمند در 
کانشهر کرج آغاز شود.  

ابراز رضایت شهردار کرج از آمادگی آتش نشانان/ تجهیزات 
ایمنی کرج ارتقا می یابد

شهردار کانشهرکرج گفت:وضعیت آمادگی آتش نشانان در مقابل 
سوانح مناسب است و در تاش هســتیم با خرید ماشین آلات سنگین 
به ارزش 200 میلیارد تومان، سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی را 
بیش از پیش تقویت کنیم. کیانی در آیین بزرگداشــت آتش نشانان که 
با حضور فرماندارکرج، اعضا شــورای اسامی شهرکرج، مدیران شهری 
و فرماندهان نظامی و انتظامی، آتش نشــانان و خانواده ایشان در محل 
باشگاه میاد شهرداری کرج برگزار شــد، با عرض ادب و احترام پیشگاه 
حضرت ولی عصر)عج(، از آتش نشانان عزیز که جانفشانی می کنند و از 
عمر و جوانی خود می گذرند تا مردم در آسایش باشند، قدردانی کرد. وی 
اضافه کرد:اطفا حریق ساختمان های بلند مرتبه که در کرج رخ داد، نشان 
از آمادگی مناسب آتش نشانان شهرمان داشت. به طوریکه بالغ بر ۸0 نفر 
بدون مصدومیت از حادثه نجات پیدا کردند. شــهردار کرج خاطرنشان 
کرد:در حریق برج طالقانی در کنار عزیزان آتش نشان بودم و به تخصصی 
بودن این شــغل پی بردم. کیانی در ادامه بیان داشت:دو دستگاه ماشین 
هر کدام به ارزش 100 میلیارد تومان در حال خریداری است و به زودی 
شاهد ارتقای تجهیزات ایمنی شهر خواهیم بود. وی در پایان به وضعیت 
معیشتی آتش نشانان اشــاره کرد و بیان داشت: هرنوع خدمتی که لازم 
باشد در خصوص معیشــت آتش نشــانان انجام می دهیم که آثار آن در 

مجموعه قابل مشاهده است.

سمنان . تبیانیان .طرح جهاد روشنایی با هدف نصب 3000 
پنل خورشیدی به همت بسیج سازندگی در استان سمنان در 

حال اجراست.
مهدی کاشفی مسئول سازمان بسیج ســازندگی استان سمنان با 
اشاره به اجرای طرح جهاد روشــنایی در استان گفت: این طرح با هدف 
ایجاد و نصب ۳000 پنل خورشیدی ۵ کیلو واتی ویژه منازل مسکونی 
به همت بسیج سازندگی و مشارکت فنی شرکت توزیع برق استان در 
حال اجراست. وی با بیان اینکه تاکنون در این طرح 1۸0 نیروگاه کوچک 
مقیاس خورشیدی در منازل مسکونی استان نصب شده است تصریح 
کرد: هدف از اجرای این طرح فروش برق تولیــدی و کمک به اقتصاد 
خانواده های کم برخودار و همچنین افزایش تولید برق در استان است. 
مهدی کاشــفی اظهار داشــت:  تاکنون همچنین کار تشکیل پرونده 
۳۵0 مورد از متقاضیان نصب پنل های خورشیدی در منازل مسکونی 
هم انجام شده و در حال انجام روال اداری برای نصب می باشند. مسئول 

سازمان بسیج سازندگی استان با بیان اینکه همه ی اقدامات لازم برای 
کمک به واجدین شرایط در طرح جهاد روشنایی انجام شده است افزود: 
با هدف کمک به متقاضیان هزینه ســاخت نیــروگاه نیروگاه کوچک 
مقیاس به صورت وام قرض الحسنه به متقاضیان پرداخت و مبلغ قسط از 

درآمد تولید برق نیروگاه خورشیدی پرداخت می گردد. وی با بیان اینکه 
برق تولیدی این نیروگاه های کوچک مقیاس تاثیر بسزایی در افزایش 
تولیدی انرژی برق در استان خواهد داشت افزود: پیش بینی می شود 
تا پایان ســال جاری بیش از ۵00 پنل خورشیدی ۵ کیلو واتی در نقاط 
مختلفی از روستاها و شهرهای استان ســمنان نصب و به بهره برداری 
برســد. مهدی کاشــفی با بیان اینکه برق تولیدی از این نیروگاه های 
خورشیدی توســط شــرکت توزیع برق به صورت تضمینی 20 ساله 
خریداری خواهد شــد که سبب سودآوری مناســبی برای متقاضیان 
می شود تصریح کرد: تجهیزات نیروگاه های خورشیدی استان سمنان 
دارای ضمانت، خدمات پس از فروش و ســازگار با شرایط آب و هوایی 
کشورمان است. وی افزایش تولید برق کشور و استفاده از نور خورشید 
به عنوان انرژی پاک به منظور حفاظت از محیط زیست، مقرون به صرفه 
بودن منبع عظیم خدادادی خورشــید برای تولید برق و ایجاد اشتغال 

خانگی برای محرومان را از جمله اهداف این طرح برشمرد.

دکتر علی صفری در همایش گرامیداشت 
شهر،روستا و عشایر که با حضور استاندار 
محترم، مدیران شــهری و اعضای شورای 
شهر استان البرز در تالار شــهیدان نژاد 
فلاح بر گزار شد، اظهارداشت: امروز بیش 
از 70 درصد جمعیت کشور در شهر زندگی 
می کنند و شهر به عنوان یک منبع توسعه 
از اهمیت بالایی برخوردار است و به تبع آن 
مدیریت شــهری در روند توسعه شهرها 
و بهبود ســکونت گاههای شهری جایگاه 

ویژه ای دارند.
شــهردار نظرآباد با بیان اینکه توسعه ملی هر 

کشور بیش از هر چیز به سه عامل مشارکت، وفاق  
اجتماعی و احساس مسئولیت افراد جامعه  وابسته 
اســت، اذعان کرد: مدیریت شهری و پارلمان های 
محلی به عنوان بازوان اداره امور کشور نقش مهمی 
در مشــارکت اجتماعی و ایجاد همبستگی کشور 
دارند.  صفــری تصریح کرد: یکــی از چالش های 
جدی نظام اجرایی کشــور تمرکز امور محلی در 
ساختار دولتی و تمرکز اختیارات و قدرت در دست 
وزارتخانه ها و ارگان های اجرایی  است که متاسفانه 
منجر به کندی امور و نارضایتی مردم شده است که 
لازم است بســیاری  ازاین اختیارات  به شوراهای 
محلی و مدیریت شهری واگذار گردد. این مسئول 

در شــهرداری نظرآباد بیان کرد: مدیریت شهری 
ما هم  دچار یک چالش جدی و اساسی است و اگر 
این چالش ها هرچه سریعتر برطرف نشود می تواند 
مشکات زیادی را ایجاد نماید کما اینکه تاکنون 
ایجاد کرده اســت ما دیگر امروز شهرهایمان راکه 
مســائل روز و نویی دارند را نمــی توانیم  با قوانین 
کهنه گذشــته مدیریت کنیم و ایــن قوانین که 
مربوط به دهه ۳0 می باشــد باید هرچه سریع تر 
اصاح شوند. شهردار نظرآباد  تاکید کرد: مشکل 
بعدی مدیریت ساختار بسیار کهنه و عقب مانده و 
ناکارآمد در شهرداری هاست که  با نیاز روز فاصله 
دارند و این ســاختارها باید به روزرسانی ، چابک و 

توانمند شــوند بدون تعارف در  بسیاری از شهرها 
مردم از شــهرداری ها رضایت ندارند در حالی که 
شــهرداران و شوراهای شــهر تاش های فراوانی 
در حوزه هــای مختلف عمرانــی و خدماتی انجام 
داده اند .   صفری خاطرنشان کرد: علی رغم همه این 
امکانات ، خدمات رفاهی و اجتماعی که مدیریت 
شهری در شهرها با ســختی های طاقت فرسا  در 
شــهرها ایجاد کرده اســت هنوز مردم احساس 
آســایش و آرامش ندارند و این بــه دلیل کهنگی 
قوانین و ســاختارغلط در حوزه مدیریت شهری 
است که کیفیت زندگی شهروندان رشد مناسبی 

نداشته است.

مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان:
برگزاری مراسم اختتامیه 

 مسابقات کارکنان 
دستگاه های اجرایی

مراســم اختتامیــه مســابقات کارکنــان 
دســتگاههای اجرایی در ســالن دانش دانشگاه 
ســمنان برگزار گردید . به گزارش روابط عمومی 
اداره کل امور مالیاتی استان سمنان ، این مراسم 
با حضور سید محمد رضا هاشمی ، استاندار سمنان 
، ریواده ، معاون سیاســی و امنیتــی و اجتماعی 
استانداری ســمنان ، غامی مدیرکل دفتر حوزه 
استاندار،حسین پور مدیرکل امور مالیاتی استان، 
علوی مدیــرکل ورزش و جوانان اســتان،همت 
هادیان  رئیس هیات ورزش های همگانی استان 
سمنان ،بهرامی فرماندار سمنان ،مرادی مدیرکل 
اجتماعی استانداری ،مسئولین تربیت بدنی سپاه 
و فراجا و معاونین اداره کل و روسای ادارات ورزش 
و جوانان و اعضای هیات استان و روسای هیاتهای 
ورزشی شهرســتانها در ســالن دانش دانشگاه 
ســمنان برگزار گردیــد. در این مراســم پس از 
سخنرانی استاندار سمنان و مدیر کل اداره ورزش 
و جوانان و رئیس هیات ورزشهای همگانی از تیم 
های اول تا ســوم در بخش آقایان و بانوان  توسط 
کاپ های قهرمانی و مدال و هدیه تقدیر شد. تیم 
بانوان اداره کل امور مالیاتی استان سمنان موفق 
به کسب مقام اول در رشته داژبال  و نائب قهرمان 
در رشته آمادگی جسمانی در بین دستگاههای 
اجرایی اســتان ســمنان شــدند . تیم اداره کل 
امور مالیاتی در رشــته داژبال  متشــکل از زهره 
آسیابی،صفورا غایبی ، عطیه حسنی نژاد، زینب 
باقی، فاطمه السادات خاتمی ، منیژه معصومیان 
،سمیه ضمیری و مهرناز نوری نسب  بر سکوی اول 
و در رشته آمادگی جسمانی خانمها :زهره آسیابی، 
صفورا غایبی ، وحیده جمشیدی، ، محبوبه باقر نژاد 
،سمیه غریب،حبیبه شاهی و بنت الهدی صادقی  

بر سکوی دوم این رقابت ها ایستادند.

تشریح عملکرد امور زنان و 
خانواده شرکت ملی گاز ایران 

طی سال گذشته 
حمایت از فعالیت هاي حوزه زنــان و خانواده 
نظیر شــرکت در جلسات شــوراهاي کاربردي 
شــوراي فرهنگي، شــوراي هماهنگي مدیران، 
کارگروه ورزش، کارگروه عالي جمعیت، شوراي 
هماهنگي مشــاوران وزارت نفــت و ...، به منظور 
توان افزایی و بالندگی بیشــتر زنان، تنها جزیی از 
اقدامات امور زنان و خانواده شرکت ملي گاز ایران 
طی سال گذشته است . اصفهان سپیده سلیمی 
خبرنگار اسکناس به نقل از روابط عمومی شرکت 
ملی گاز ایران، زهرا حسین زاده، مشاور مدیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران در امور زنان و خانواده با اعام 
این مطلب، اظهار کرد: با توجه به این که این امور، 
وظیفه پیگیري اجراي سیاست هاي اباغي و به 
تبع آن، تاش براي رفع مشکات و موانع موجود 
و رایزني جهت رفع مســایل اداري زنان شاغل را 
در حدود اختیارات دارد، برگزاری جلسات متعدد 
جهت بومي سازي قانون حمایت از خانواده که از 
اهم این موارد است، در دستور کار قرار گرفته است. 
وی ادامه داد: پیگیري اجراي دوره هاي آموزشي با 
موضوعات روان شناسي و خانواده، دوره بازآموزي 
ویژه مشاوران امور زنان و خانواده شرکت هاي تابعه 
و پیگیري ارزشیابي شایستگي زنان شاغل رسمي 
در ایام مرخصي زایمــان و بارداري، برخی از دیگر 
اقدامات انجام شده در این زمینه طی سال گذشته 
است. حســین زاده پیگیري برگزاري مسابقات 
ورزشي و کاس هاي ورزشــي ویژه زنان شاغل و 
فرزندان آنان را یکی دیگر از این موارد عنوان کرد 
و گفت: رایزني هاي متعدد با مشــاور امور زنان و 
خانواده ســازمان فني و حرفه اي جهت برگزاري 
دوره هــاي مهارتــي زودبازده در شــهرک هاي 
سازماني و مناطق عملیاتي جهت استفاده خانواده 
کارکنان و نیز، پیگیري اجراي همایش و نمایشگاه 
زنان تاثیرگذار در ســطح بین المللــي با حضور 
شایسته و در شأن شــرکت ملي گاز ایران از دیگر 
مواردی است که امور زنان و خانواده این شرکت، به 
جد دنبال آن است. مشاور مدیرعامل شرکت ملی 
گاز ایران در امور زنان و خانواده به روزرساني بانک 
اطاعات مشــاوران امور زنان و خانواده در سطح 
این شرکت را اقدامی مؤثر در زمینه روزآمد کردن 
بانوان صنعت گاز عنوان کرد و توضیح داد: تشکیل 
کارگروه ایثارگران جهت بررسي خاص مشکات 
زنان شاغل ایثارگر با توجه به جذب هاي جدید و 
نیز، تشــکیل بانک اطاعات زنان متخصص در 
سطح این شرکت، از دیگر اقدامات ارزشمند این 
امور در سال 1401 است. حســین زاده در پایان، 
با بیان این  که بانوان بازوهای اجرایی مشــاوران 
در امور زنان و خانواده هســتند که بــا تمام توان، 
برای بهتر شدن جامعه ای که در آن کار و فعالیت 
می کنند، قدم برمی دارند، خاطرنشان کرد: رایزني 
با مشاوران امور زنان و خانواده دیگر دستگاه هاي 
اجرایي، جهت انتشار محتواهاي آموزشي مرتبط 
با مصرف بهینه گاز در فصول ســرد ســال و نیز 
پیگیري استفاده زنان شاغل داراي شرایط خاص 
از امکان دورکاري عمومي، دو اقدام مهم دیگر این 

امور، طی بازه زمانی سال گذشته بوده است.

شهردار مشهد خبر داد :
 ۴۴ پروژه شهری بااعتبار 

 بیش از۲۸۸ میلیارد تومان 
به بهره برداری رسید

شهردار مشــهد گفت:  طی مراسمی چهل و 
چهار پروژه شــهری از جمله مجموعه بزرگ آبی 
شــهید قربانی با اعتباری بیش از  2۸۸ میلیارد و 
4۶0 میلیون تومان در منطقه چهار شــهرداری 
به بهره برداری رسید. محمدرضا قلندر شریف با 
بیان این خبر اظهار کرد: در این مراسم که با حضور 
جمعی از اعضای شــورای اسامی شهر و مدیران 
استانی و شهری برگزار شــد مجموعه بزرگ آبی 
شهید قربانی به همراه 4۳ پروژه دیگر افتتاح شد. 
وی افزود: مجموعه آبی شــهید قربانی در زمینی 
به وســعت بیش از چهار هــزار و ۶00 مترمربع 
و زیربنایــی بالغ بر چهار هــزار و 200 مترمربع با 
امکاناتی از قبیل دو اســتخر مجزا برای استفاده 
همزمان بانوان و آقایان، استخر کودکان، سونای 
خشک و سونای بخار، جکوزی، لابی مجزا، رختکن 
و ســرویس بهداشتی، بوفه، ســالن بدن سازی و 
بخش های اداری در محله پنجتن یکی از محات 
پرجمعیت حاشیه شهر مشهد با هزینه ای حدود 
11۵ میلیارد تومان احداث شده است. وی افزود: 
همچنین درکنار افتتاح مجموع آبی شهید قربانی 
4۳ پروژه دیگر شامل هشــت پروژه جمع آوری 
آب های ســطحی، 10 پروژه پیاده روســازی و 
مرمت و رفع عیوب جوی و جــدول، چهار پروژه 
مرمت نمای مسجد، ۶ پروژه احداث و تعمیر سالن 
ورزشی سرپوشــیده، ســه پروژه ارتقاء و احیای 
بوستان های سطح منطقه، ســه پروژه احداث و 
تجهیز زمین چمن مصنوعی روبــاز و ۹ پروژه در 
حوزه فرهنگی و احداث بوســتان های محلی در 

منطقه چهار به بهره برداری رسید.

در 6 ماهه نخست سال صورت 
پذیرفت:

جذب ۲۶ هزار مشترک جدید 
گاز طبیعی در نیمه نخست 

سالجاری در استان مازندران
 مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران گفت: 
در ۶ ماه نخست ســال جاری، 2۶ هزار و ۳۷0 مورد 
اشتراک پذیری جدید در بخش های خانگی، تجاری 
در استان ایجاد شد. به گزارش روابط عمومی شرکت 
گاز استان مازندران، قاسم مایلی رستمی، مدیرعامل 
شرکت گاز مازندران با اعام این خبر، افزود: با جذب 
مشترکین جدید تعداد کل اشــتراک ها در استان 
مازندران به یک میلیون و ۶۵1 هزار رســیده است. 
وی افزود: از 2۶ هزار و ۳۷0 اشتراک جدید، 2۳ هزار 
انشــعاب خانگی و ۳ هزار و ۳۷0 انشعاب صنعتی و 
تجاری می باشد. مایلی رســتمی ادامه داد: در حال 
حاضر، ۵۹ شهر اســتان از نعمت گاز برخوردارند و 
از ۳004 روســتای دارای قابلیت گازرسانی، 2۵۷۷ 
روستا به شــبکه گاز متصل شــده و گازرسانی به 
104 روستا نیز در دســت اجرا می باشد. مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان مازندران در پایان بیان کرد: 
گازرسانی به این روستاها و همسو با آن گازرسانی به 
صنایع تولیدی و کشاورزی به  عنوان پیشران توسعه 
اقتصادی و ایجاد اشتغال، برای استفاده مردم از این 
نعمت خدادادی و به منظور ایجــاد رفاه برای آن ها و 
جلوگیری از مهاجرت و اشــتغال پایدار در روستاها 
و حفظ محیط زیست، به عنوان نعمتی بی نظیر و در 

راستای مسئولیت اجتماعی انجام شده است.

تقدیر معاون وزیر نیرو و 
مدیرعامل شرکت توانیر از 
تلاش های موفق و اقدامات 
برتر مدیر عامل شرکت برق 
منطقه ای مازندران و گلستان

در نشست مدیران ارشد صنعت آب و برق وزارت 
نیرو که در سالن اجتماعات وزارت نیرو برگزار شد، 
وزیر نیرو از اجرای 1۵ پروژه مهم و کلیدی برای گذر 
از پیک 140۳ در شرکت برق منطقه ای مازندران و 
گلستان سخن گفت. در این نشســت، معاون برق 
و انرژی وزارت نیرو و مدیر عامــل توانیر با اهداء لوح 
تقدیر به کوروش موسوی تاکامی، مدیر عامل شرکت 
برق منطقه ای مازندران و گلســتان، این شرکت را 
حائز رتبه برتر و شایسته تقدیر دانستند. لازم بذکر 
است که شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان 
با ثبت رکوردهــای جدید در صنعت برق کشــور 
از جمله احداث پســت ۶۳/400 کیلوولت شــهید 
چمران آزادشهر در کمتر از ۶ ماه، احداث خطوط 4 
مداره 2۳0 و ۶۳ کیلوولت رویان - نوشــهر و گرگان 
_ کردکوی، احــداث خط 4 مــداره ۶۳ کیلوولت 
ساری- قائمشهر، احداث خط دو مداره ۶۳ کیلوولت 
گنبد 1- فجر گنبد، نصب بزرگترین ترانسفورماتور 
فــوق توزیــع 20/۶۳ کیلوولــت ۶0 مگاولت آمپر 
در پســت های گرگان ۳ و آق قا ، اجرای نخستین 
خط با هــادی پرظرفیت مش متــال MA۵ هاک 
TW در خطــوط ۶۳ کیلوولت گــرگان - آق قا و 
دابو- فریدونکنار و البته طراحی و نصب سیســتم 
اسکادای مدرن، پیشرفته و هوشمند فوق توزیع در 
مرکز دیسپاچینگ فوق توزیع این شرکت، توانسته 
است با افزایش ظرفیت شــبکه انتقال و فوق توزیع 
مازندران و گلستان، گذری موفق از پیک برق سال 

1402 داسته باشد.

خبرخبر
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به گزارش روز جمعه ایرنا به نقل از خبرگزاری رســمی 
عراق، »زیاد علی فاضل« وزیر بــرق عراق در فرودگاه بین 
المللی بغداد، از »مقصد بابایف« وزیر امور گاز ترکمنستان 

استقبال کرد.
بر اســاس این گزارش، هدف از این سفر، بررسی چشم اندازهای 
همکاری مشترک بین دو کشور و آماده شدن برای امضای یادداشت 

تفاهمی برای واردات گاز از ترکمنستان است.
پیش از این وزارت نفت عراق از توافق اولیه با ترکمنســتان برای 
واردات گاز از این کشــور به منظور تامین نیازهای نیروگاه های برق 
عراق خبر داده بود. دو طرف یادداشــت همــکاری در این خصوص 
آماده کردند و انتظار می رود، این یادداشت همکاری تا پیش از پایان 

سال جاری امضا شود.

وزارت برق عراق دســامبر 2022 اعام کرد که این کشور با قطر 
و ترکمنســتان برای واردات گاز در راستای تامین کمبود حاصل در 

کشور مذاکره می کند.
کارشناسان حوزه نفت و گاز معتقدند که واردات گاز از ترکمنستان 
توسط عراق به واردات گاز از ایران پایان می دهد، چرا که گاز وارداتی از 

ترکمنستان برای فعالیت همه نیروگاه های برق کافی است.

وزیر گاز ترکمنستان وارد بغداد شد

رئیس جمهوری روســیه با بیان اینکه 
روســیه به دنبال ایجاد راه هــای جدید 
حمل ونقل با هدف افزایش حجم مبادلات 
تجاری است، گفت:  در این راستا، کریدور 

شمال-جنوب را گسترش می دهیم.
ولادیمیــر پوتین پنجشــنبه در پاســخ به 
پرسشی در نشست باشگاه مباحثه ای والدای در 
شهر سوچی روســیه افزود: هیچ یک از طرح های 
توسعه حمل و نقل روسیه با هدف نفی و یا رقابت با 
طرح های دیگر کشورها از جمله چین نیست بلکه 
این طرح ها می تواند تکمیل کننده طرح های دیگر 

باشد.
وی ادامه داد:  چین همانند ما به دنبال گسترش 
راه های حمل ونقل است؛  طرح های روسیه و چین، 
همدیگر را تکمیل می کننــد همچنانکه یک پل 
جدید در مسیر ارتباطی روسیه و چین را ساخته 

ایم و به دنبال طرح های جدید نیز هستیم.
به گزارش ایرنا، کریدور شمال – جنوب که در 
آغاز راه، محصول اراده و عزم روســیه، ایران و هند 
در سال 2000 میادی برای ایجاد گذرگاه حمل و 
نقل بار بود، در طول سال های بعد، شاهد پیوستن 
شمار دیگری از کشورها به این مسیر ترانزیتی بود.

آنچه برای این کشورها در پیوستن به این مسیر 
ترانزیتی انگیزه بخش بود این بود که مســیرهای 
متداول برای ارســال کالا از هند به ســمت سن 
پترزبورگ روسیه که از کانال سوئز عبور می کند، 
حدود 14 هــزار و ۵00 کیلومتر طــول دارد اما 
کریدور ایران در این مسیر تنها هفت هزار و 200 
کیلومتر اســت که بهره گیری از این ظرفیت، 40 
درصد زمان ترانزیت و ۳0 درصد هزینه های حمل 

و نقل را کاهش می دهد.
رئیس جمهوری روســیه در بخش دیگری از 
این نشست با اشــاره به روند شکل گیری سازمان 
ملل متحد توســط فاتحان جنگ جهانی دوم در 
سال 1۹4۵ میادی گفت: شرایط کنونی جهان با 
شرایط آن روز متقاوت است و قوانین سازمان ملل 
پاسخگوی نیازهای امروز نیســت و از این رو، باید 

این سازوکارها تغییر یابند.
وی با اشــاره به ظهور و پیدایــش قدرت های 
نوظهور در طی دهه های گذشــته، در این زمینه 
به ظرفیت هــای هند، برزیــل و آفریقای جنوبی 
اشاره کرد و گفت: باید وزن این کشورها در اتخاذ 

تصمیمات مهم بین المللی افزایش یابد.
پوتین گفت:  بــا توجه به اینکــه جهان تغییر 
یافته است، نیازمند تغییرات در روند اداره جهان 
هستیم؛ هم اینک در حال کار بر روی تغییرات در 
قوانین سازمان ملل هســتیم به گونه ای که این 

تغییرات،  روندهای موجود را نفی نکند.
رئیس جمهوری روســیه در بخش دیگری از 
این نشست در پاسخ به پرسشی درباره کمک های 
نظامی غرب به اوکراین، ضمن بیان اینکه منتظر 
دیدن نشــانه های عقل ســلیم در غرب هستیم،  
گفت:  هم اینک کشورهای غربی برای ادامه مسیر 
کمک های خود به اوکراین، با مشکل بودجه روبرو 
هستند و شــاید ناگزیر بودجه تأمین ساح مورد 

نیــاز کی یف را کم کننــد، چرا که این کشــورها 
نمی خواهند از تأمین هزینه هــای اجتماعی در 

کشور خود صرف نظر کنند.
وی گفت: اگر آمریکا بخواهد کمک های خود به 
اوکراین را کاهش دهد به دلیل مشکل سیاسی و 
فنی خواهد بود. آنها مشکل بدهی را دارند و بودجه 
دولت آمریکا در صورت قطع کمک های اجتماعی 
به آمریکایی ها برای کمک بــه اوکراین می تواند 
تصویب شود و این نکته چیزی است که مخالفان 
دولت آمریکا با آن مشــکل دارند. در نهایت آنها یا 
پول را پیدا می کنند و یا اینکــه آن را همانطور که 
بیش از ۹ تریلیون دلار را چاپ کردنــد و آن را در 
تمام جهان پخش کردند، چاپ خواهند کرد؛ آنها 

به این موضوع اهمیت نمی دهند.
پوتین اظهار داشــت: اگر امروز رشد اقتصادی 
آمریکا 2.4 درصد گزارش می شود، شرایط در اروپا 
رو به وخامت اســت؛ در میان کشورهای اروپایی، 
تنها رشد اقتصادی در اسپانیا و ایتالیا گزارش شده 
که به خاطر رشد توریســم و اماک بوده است اما 
دیگر کشــورهای اروپایی عقب گرد داشته اند و 
رشد آنها منفی بوده است؛ عاوه بر این آمار منابع 
اروپایی گویای آن است که شاخص سطح زندگی 
مردم در این کشــورها، یک و نیــم درصد کاهش 
یافته و فشــار بر روی مردم این قاره رو به افزایش 

است.
رئیس جمهوری روسیه در ادامه گفت: هرچند 
بودجه کشــور ما نیز آنقــدر زیاد نیســت، اما ما 
می توانیم هزینه های اداره کشور و عملیات نظامی 
را تأمین کند و در این میان،  شاهد رشد اقتصادی 

هم بوده ایم و نرخ بیکاری ما به ثبات رسیده است.
وی با اشــاره به تحریم های غرب علیه روسیه 
گفت:  به دنبال این سیاست غرب، بازسازی اقتصاد 
داخلی روســیه را آغاز کردیم که نقطه کلیدی و 

اتفاق اساسی در اقتصاد کشور ما بود.
پوتین گفت: غرب بــه دنبال ایجاد محدودیت 
های جدیــد بــرای روســیه در زمینــه خرید 
محصــولات کشــاورزی اســت، گفــت:  برای 
سرمایه گذاری در کشــاورزی داخلی تاش کرده 
ایم و محصولات مورد نیاز روســیه را در داخل این 
کشــور تأمین می کنیم؛ در بخش های دیگر هم 
تاش داریم که به رشد دســت یابیم، از آن جمله، 
درآمدهای نفت و گاز که با کاهش روبرو بود، روند 

رشد را از سر گرفته است.

وی تأکید کرد: روسیه امروز بر همه مشکاتی 
که بعد از اعمــال تحریم های غرب بــا آن مواجه 
شــد، غلبه کرده و وارد مرحله جدیدی از رشد و 

پیشرفت شده است.
رئیس جمهوری روســیه با انتقاد از سیاست 
های غرب، خطاب به این کشورها گفت: چشمان 
خود را پاک کنید، دوران حکومت استعمار مدت 

هاست به پایان رسیده است.
پوتین تصریــح کــرد: ایالات متحــده خط 
اقتصادی خود را بر اروپا تحمیل می کند، آنها سعی 
می کنند قوانین را با روشــها جایگزین کنند، این 

»نوعی مزخرف« و »چرند« است.
وی در پاســخ بــه برخی اظهــارات که جنگ 
اوکراین را ناشی از توسعه طلبی مسکو می دانند، 
گفت: روســیه در جهان، بزرگترین و وسیع ترین 
کشور محســوب می شــود، ما هیچ مزیتی برای 
بازپس گیری ســرزمین هــای اضافــه نداریم؛ 
بنابرایــن عملیات نظامــی در اوکراین، درگیری 

برای قلمرو نیست.
رئیس جمهوری روســیه در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت:  روســیه جنگ در اوکراین را 

آغاز نکرد، اما در تاش است تا آن را پایان دهد. 
وی اظهار داشت:  به مدت نه سال آنها بمباران 
کردند، تیراندازی کردند و از تانک استفاده کردند،  
جنگ علیه دونباس شــروع شــد اما هیچ فردی، 
کودکان کشته شــده در دونباس را نشمرد و هیچ 
فردی در کشورهای دیگر به ویژه در غرب برای این 

کشته شدگان کودک گریه نکرد. 
پوتین گفت: جنگی که توســط رژیم کی یف 
بــا حمایت مســتقیم و فعــال غرب آغاز شــده 
اســت، ادامه دارد و امروز از آن 10 سال می گذرد؛  
عملیات نظامی روســیه هم با هــدف توقف این 
جنگ آغاز شــد؛ اقدامات یکجانبه ناگزیر با انتقام 
روبرو خواهد شــد.  رئیس جمهوری روســیه در 
پاسخ به پرسشــی درباره اســتفاده این کشور از 
ســاح هســته ای دربرابر تهدیدات گفت: تغییر 
دکترین هسته ای فدراسیون روسیه را در زمینه 
زمینه های استفاده از ساح هسته ای را ضروری 

نمی بینم.
وی تصریح کــرد:  در این دکتریــن،  دو دلیل 
وجود دارد که روســیه از ساح هسته ای استفاده 
کند،  نخست آنکه کسی به سرزمین ما حمله کند و 
دوم اینکه عاملی موجودیت روسیه را تهدید کند. 

پوتین گفت:  اگر هر کشــوری به ما حمله )هسته 
ای( کند، پاســخ مــا قاطعانه خواهد بــود و هیچ 
شانسی برای ادامه بقای هیچ متجاوزی از هر نقطه 
ای از جهان وجود ندارد؛  هیچ فردی با عقل سلیم 
به استفاده از ساح هسته ای علیه روسیه فکر نمی 

کند.
وی ادامه داد: روسیه در صورتی که موجودیت 
این کشــور حتی توســط ابزارهای عادی تهدید 
شود نیز ممکن است از ســاح هسته ای استفاده 
کند که امروز چنین وضعیــت و تهدیدی وجود 
نــدارد. وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 
گفت: فدراســیون روســیه می توانــد تصویب 
معاهده ممنوعیــت آزمایش هســته ای را پس 
بگیرد، چون ایالات متحــده آن را تصویب نکرده 
است؛ مســئله لغو تصویب به عهده دومای دولتی 
است. رئیس جمهوری روســیه همچنین گفت: 
هزینه های دفاعــی و امنیتی روســیه تقریباً دو 
برابر شــده و میزان آن از سه درصد تولید ناخالص 
داخلــی به ۶ درصد رســیده اســت. وی در عین 
حال خاطرنشان کرد: در روسیه، با وجود افزایش 
هزینه های دفاعی و امنیتی، »کره را با اســلحه« 
عوض نکرده ایم؛ همه تعهدات اجتماعی در حال 

انجام است.
پوتیــن در بخش دیگــری از این نشســت با 
تأکید بر اینکه فدراســیون روســیه بــه اهداف 
خود در عملیات ویژه در اوکراین دســت خواهد 
یافت، گفت:  تنهــا از 4 ژوئــن  202۳ )14 خرداد 
1402(، نیروهای مسلح اوکراین بیش از ۹0 هزار 
نفر، ۵۵۷ تانک و تقریبا یک هزار و ۹00 خودروی 

زرهی از کاس های مختلف را از دست داده اند.
رئیس جمهوری روســیه در بخــش دیگری 
از این نشست در پاسخ به ســوالی درباره اظهارات 
رئیس شورای اروپا مبنی براینکه روسیه به ارمنی 
ها خیانت کرده است، پاســخ طنزگونه داد و این 

اظهارات را رد کرد.
وی با اشــاره به ســیر تاریخی مناقشه قره باغ 
گفت:  روســیه از مدت هــا پیش به ارمنســتان 
راه حل هایی را برای قره باغ پیشنهاد کرده بود، اما 

ایروان با ابراز آمادگی برای »مبارزه«، آن را رد کرد.
پوتین با اشاره به وقایع اخیر منطقه خاطرنشان 
کرد:  حافظان صلح روسی مستقر در قره باغ فقط 
می توانند بر رعایت آتش بــس نظارت کنند؛ آنها 

هیچ حق دیگری ندارند.
رئیس جمهوری روســیه همچنیــن گفت: 
وضعیت قره باغ یک موضوع کلیدی بود، اما خود 
ارمنســتان آن را به عنوان بخشــی از جمهوری 
آذربایجان به رســمیت شــناخت. وی ادامه داد: 
یک نظم و سازوکاری باید درباره پیوستن قره باغ 
به آذربایجان اجرا می شد، اما زمانی که ارمنستان 
خود این گونــه تصمیم گرفته اســت، ما باید چه 
کاری انجام دهیم؟ پوتین گفت که علی اف رئیس 
جمهوری آذربایجان به او پیشــنهاد کرده که در 
مورد وضعیــت نیروهای حافظ صلــح به صورت 
دوجانبه مذاکره کند و پاشــینیان نخســت وزیر 

ارمنستان نیز این موضوع را تایید کرد.

پوتین: 

کریدور شمال-جنوب را گسترش می دهیم

نگرانی بایدن از اخلال در ارائه کمک های آمریکا به اوکراین

جو بایدن رئیس جمهور آمریکا روز چهارشنبه )به وقت 
محلی( ابراز نگرانی کرد که هرج و مــرج در کنگره ایالات 
متحده ممکن است باعث ایجاد اخلال در ارائه کمک های این 

کشور به اوکراین شود.
بــه گــزارش ایرنا بــه نقــل از رویتــرز، درگیری هــای داخلی 
جمهوری خواهان در کنگره آمریــکا، مذاکرات بودجه در مجلس این 
کشور را پیچیده کرده و ســبب نگرانی بایدن در مورد ادامه حمایت از 

کی یف به عنوان اولویت اصلی سیاست خارجی خود شده است.
بایدن در پاسخ به این پرسش که آیا نگران است که ایالات متحده 
نتواند قول های خود در مورد ارائه کمک به اوکراین را به دلیل بی نظمی 
موجود در کنگره آمریکا جامه عمل بپوشاند، گفت: این موضوع من را 
نگران کرده است اما با این وجود مطمئن هستم که اکثریت نمایندگان 
هر 2 حزب در هر 2 مجلس کنگره و سنا پیشتر اعام کرده اند که از ارائه 

کمک ها به اوکراین حمایت می کنند.
رئیس جمهور آمریکا در ماه جولای از کنگره این کشــور خواسته 
بود تا 24 میلیارد دلار کمک بیشتر را در رابطه با اوکراین تصویب کند 

که طرفداران اوکراین از هر دو حزب جمهوری خواه و دموکرات امیدوار 
بودند به عنوان بخشی از یک لایحه هزینه تبدیل به قانون شود اما کاخ 
سفید روز سه شنبه اعام کرد که سطح بودجه موقت فعلی حدود 2 ماه 
دیگر ادامه خواهد داشت که این امر به معنای این است که تا 2 ماه آینده 
امکان تصویب کمک بیشتر به اوکراین در کنگره آمریکا وجود نخواهد 

داشت.
بایدن روز سه شــنبه طی تماس با متحدان ایالات متحده به آنها 
اطمینان داد که کمک های این کشــور به کی یف بــدون وقفه ادامه 
خواهد یافت زیرا نیروهای اوکراینی برای بازپس گیری سرزمین های 
از دست رفته از زمان تهاجم روسیه در فوریه 2022 به ضد حمله خود 

ادامه خواهند داد.
اولاف شولتز صدراعظم آلمان به خبرنگاران در برلین، گفت: پیام 
رئیس جمهور آمریکا این بود که به طور قطع در آینده می توان به ایالات 

متحده در این زمینه اعتماد کرد.
بایدن همچنین اعــام کرده که قصــد دارد در آینده نزدیک یک 
سخنرانی مهم در مورد ضرورت ادامه کمک به اوکراین داشته باشد اما 

نگفته است که این سخنرانی چه زمانی خواهد بود.
کاخ سفید از اظهار نظر در مورد این سخنرانی خودداری کرده است 
ولی یکی از مقامات دولت آمریکا که نخواسته نامش فاش شود، با بیان 
اینکه این سخنرانی در حال حاضر در برنامه بایدن نیست، تاکید کرد: 
در هر صورت، موفقیت اوکراین در جنگ علیه روسیه به شدت به نفع 

آمریکا خواهد بود.
بایدن پیشتر اعام کرده بود که یک منبع جایگزین برای ادامه ارائه 
کمک به اوکراین وجود دارد اما از توضیح بیشتر در این مورد خودداری 

کرده بود.
به نوشــته رویترز، روشی که در گذشته از ســوی کاخ سفید برای 

افزایش کمک ها به اوکراین استفاده شده عبارت است از یک ابزار مالی 
به نام »برنامه ریزی مجدد وجوه«، این ابزار مالی برای جابجایی وجوه 

در حساب های پنتاگون برای رفع نیازهای فوری استفاده می شود.
در حال حاضر پنتاگون 1.۶ میلیــارد دلار برای تامین منابع مالی 
تسلیحات ارسال شــده به اوکراین در اختیار دارد اما دولت بایدن این 
اختیار را دارد که با استفاده از ابزار مالی »برنامه ریزی مجدد وجوه« این 

مبلغ را تا ۵.4 میلیارد دلار افزایش دهد.
برنامه ریزی مجدد می تواند برای افزایش رقم 1.۶ میلیارد دلاری 
انجام شود تا عقد قراردادها با کمپانی های سازنده ساح مانند لاکهید 
مارتین ادامه یابد و جریان ارسال تولیدات این کمپانی های تسلیحاتی 
اعم از تجهیزات نظامی یا مهمات مصرفی آنهــا به اوکراین همچنان 
ادامه داشته باشد، موضوعی که برای اوکراین در جنگ علیه روسیه از 

اهمیت حیاتی برخوردار است.
به گزارش ایرنا، سخنگوی کاخ سفید پیشتر و در پی اقدام مجلس 
نمایندگان مبنی بر در نظر نگرفتن بودجه کمک به اوکراین در تصویب 
لایحه موقت بودجه ایالات متحده آمریکا اعام کرد که کاخ ســفید با 
متحدانش درباره تاخیرهای احتمالی درباره بودجه جدید اوکراین در 

تماس است.
مجلس نمایندگان آمریکا در حالی با تصویب یک لایحه موقت، مانع 
تعطیلی دولت شد که حذف یکی از اولویت های دولت بایدن که همان 
کمک به اوکراین است، می تواند هم زمان ضربه ای برای رئیس جمهور 

آمریکا و همتای اوکراینی او محسوب شود.
جو بایدن در نهایت برای جلوگیری از تعطیلی دولت تا 4۵ روز دیگر 
یک لایحه موقت را به امضا رســاند. وی اگرچه با این کار بسیاری را در 
واشــنگتن تحت تاثیر قرار داد، اما یکی از اولویت های اصلی خود که 

همان کمک به اوکراین است را نیز در معرض خطر قرار داد.

تحلیلگر لبنانی: 
سالانه به ۲ میلیارد دلار برای 

آوارگان سوری نیاز است
به گزارش روز جمعه ایرنا، »عماد عکوش« 
در گفت وگو با خبرگزاری اســپوتنیک افزود: 
حل معضل آوارگان سوری باید 10 سال پیش 
آغاز می شــد و لبنان در یافتن راه حل برای این 

موضوع، تعلل کرده است.
وی گفت که مشکل آوارگان انباشته شده، 
به طوری که حل آن نیازمنــد به یک جراحی 
حساس است؛ اقدامی که شــاید موجب بروز 

فتنه ای شود که نتایج آن خوشایند نخواهد بود.
عکوش ادامه داد: آنچه می تــوان انجام داد، 
توقــف ورود آوارگان و پایــان دادن به هرج و 
مرجی است که موج آوارگان هر لحظه می تواند 

آن را رقم بزند.
این تحلیلگر لبنانــی اضافه کــرد که زیر 
ساخت های این کشور ناتوان از این است که بار 
سنگین آوارگان را تحمل کند و موج اول، تنها 

یکی از نتایج ورود آوارگان سوری را نشان داد.
سخنان این تحلیلگر یک ماه پس از آن بیان 
می شود که »هکتور حجار« وزیر امور اجتماعی 
دولت پیشــبرد امــور لبنان 1۶ شــهریورماه 
ضمن بیان موج جدید ورود آوارگان ســوری 
به کشــورش، آمریکا را مســؤول این وضعیت 

دانست.
شــمار آوارگان ســوری در لبنــان به یک 
میلیون و ۸00 هــزار نفر می رســد، درحالی 
که تنها اســامی ۸۸0 هزار نفــر از مهاجران در 
کمیســاریای عالی پناهندگان سازمان ملل 

متحد ثبت شده است.
دولت لبنان سپتامبر سال گذشته )شهریور/ 
مهرماه 1401( تصمیم به اتخاذ اقدامات اداری، 
امنیتی، قضایی و اطاعاتی پیشدستانه گرفت 
تا مانع از مهاجرت غیرقانونی از راه دریا به اروپا 

شود.
در سایه بحران اقتصادی که دامن گیر لبنان 
شده و افزایش سرســام آور میانگین فقر که از 
سال 201۹ آغاز شــده، تاش برای مهاجرت 
غیرقانونی از طریق این کشــور به کشورهای 
اروپایی در ماه های اخیر به شدت افزایش یافته 

است.
پیشتر »هکتور حجار« وزیر امور اجتماعی 
دولت پیشبرد امور لبنان ضمن بیان موج جدید 
ورود آوارگان ســوری به کشــورش، آمریکا را 

مسؤول این وضعیت دانست.
وی گفته بود که ســوریه متحمل محاصره 
اقتصــادی بزرگــی به علــت قانــون قیصر 
آمریکاســت و به همین دلیل مسؤولیت موج 

جدید آوارگان را متوجه آمریکا می دانم.
حجار ادامه داد: باندهای زیادی برای قاچاق 
انسان وجود دارند و همدستی برخی از عناصر 
امنیتی، ورود آوارگان از ســوریه بــه لبنان را 

تسهیل می کند.
به گفته وی، ارتش و دســتگاه امنیت لبنان 
بــرای جلوگیری از مــوج جدیــد آوارگان به 
کشور تاش می کنند و جامعه جهانی مسؤول 

پیامدهای بحران آوارگان سوری به لبنان است.
وزیر امور اجتماعی لبنــان اضافه کرد: برای 
تأمین امنیت مرز با ســوریه به 40 هزار نیروی 
نظامی نیاز داریم در حالی که این نیروها اکنون 

هشت هزار نفر هستند.
حجاز افــزود: شــرایط همه در لبنــان از 
شهروندان تا آوارگان سوری بسیار سخت است 
و به جوانان ســوریه که در کشور خود و با وجود 
دشواری شرایط توصیه می کنم که استقامت 

کنند.

معامله با دلار در عراق از 
۲۰۲۴ ممنوع می شود

یک مسئول بلندپایه در بانک مرکزی عراق 
تاکید کرد که این کشــور برداشــت نقدی و 
معامات با دلار را از ابتدای ژانویه 2024 ممنوع 
کرده است. به گزارش روز جمعه ایرنا به نقل از 
الجزیره، این جدیدترین اقدام عراق برای سوء 
استفاده از ذخایر کشور در جرائم مالی و فرار از 
تحریم های آمریکا بر ایران بود. »مازن احمد« 
مدیرکل مدیریت سرمایه گذاری و حواله جات 
بانک مرکزی عراق در این باره گفت که هدف از 
این اقدام، توقف استفاده نامشروع به میزان ۵0 
درصد از مبالغ نقدی است که به 10 میلیارد دلار 
در سال می رسد و عراق سالانه از شورای ذخایر 
فدرال بانک مرکزی آمریکا دریافت می کند. این 
اقدام همچنین در راستای کارزاری گسترده تر 
برای توقف وابستگی اقتصاد کشور به دلار است؛ 
پس از آنکه مردم عراق تعامل با دینار را به جای 
دلار ترجیح دادند. احمد گفت: کسانی که پیش 
از سال 202۳ دلار در بانک سپرده بگذارند، می 
توانند سال 2024 دلار برداشت کنند، اما آنها 
که در سال 2024 ســپرده دلار بگذارند، نمی 
توانند آن را برداشت کنند، بلکه دینار به قیمت 
رســمی 1۳20 برای هر دلار دریافت خواهند 
کرد. پیش از این و در اواخر ســال گذشته بانک 
مرکزی عراق اعام کرده بود که در سال آینده 
همه معامات تجاری در داخلی کشور به دینار 

انجام خواهد شد.

پوتین: 
حمله تروریستی در سوریه را 

محکوم می کنیم
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهوری روسیه 
با ارسال پیامی به »بشــار اسد« همتای سوری 
خود، حمله تروریســتی در دانشــگاه نظامی 
حمص را محکوم و بــر تداوم مبــارزه با همه 
اشکال و مظاهر تروریسم تاکید کرد. به گزارش 
روز جمعه ایرنا به نقل از خبرگزاری ایتارتاس، 
رهبر روسیه همچنین با خانواده های قربانیان 
این حادثه ابراز همدردی کــرد. پوتین گفت: 
ما قاطعانه این جنایت ظالمانــه را که منجر به 
کشته شدن عده زیادی از زنان و کودکان شد، 
محکوم می کنیم. امیدواریم افرادی که در این 
مساله دست داشته اند، مجازات شوند. رییس 
جمهوری روســیه ادامه داد: ما قصــد داریم 
به تعامل نزدیک با شــرکای ســوری خود در 
مبارزه با همه اشــکال و مظاهر تروریسم ادامه 
دهیم. در این جشــن که با حضور غیرنظامیان 
و خانواده های افسران برگزار شــده بود، ده ها 
نظامی و غیرنظامی کشته و نیز ده ها تن دیگر 
زخمی شــدند. خبرگزاری فرانســه به نقل از 
دیده بان حقوق بشر سوریه اعام کرده که شمار 
کشته شــدگان حمات پهپادی به دانشکده 
افســری حمص، دســت کم 112 نفر است. 
فرماندهی کل ارتش و نیروهای مسلح سوریه 
نیز در واکنش به این اقدام تروریستی اعام کرد 
که تروریست ها هزینه سنگینی را به خاطر اقدام 

جنایتکارانه خود پرداخت خواهند کرد.

عراق مذاکره با ترکیه بر سر 
مسائل امنیتی را از سر می گیرد

نخســت وزیر عراق به وزیر امور خارجه این 
کشور دســتور داد تا با همتای ترک خود برای 
فعال کردن کمیته هــای امنیتی و حل و فصل 
مشکات امنیتی مرزی بین دو کشور گفت وگو 

کند.
به گزارش روز جمعه ایرنا به نقل از رســانه 
های عراق، »محمد شــیاع السودانی« نخست 
وزیر این کشور در جلسه شــورای امنیت ملی 
که با حضور وزیران ذیربط و اعضا برگزار شد، به 
وزیر امور خارجه ماموریت داد تا با همتای ترک 
خود برای فعال کردن کمیتــه های امنیتی و 
حل و فصل مشــکات امنیتی مرزی بین دو 
کشور ارتباط برقرار کند. بر اساس این گزارش، 
در نشست یادشده، تحولات و وضعیت امنیتی 
عراق و تاش های رسته های مختلف نیروهای 
امنیتی در مبارزه با بقایای گروه های تروریستی 
داعش، مبارزه با جرایم سازمان یافته و تعقیب 
قاچاقچیان مواد مخدر مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. در این دیدار همچنین درباره توافقنامه 
امنیتی مشترک عراق و جمهوری اسامی ایران 
در خصوص حفظ مرزهای دو کشور که پس از 
سفر هیات عراقی به ریاست مشاور امنیت ملی 
به تهران منعقد شد، بحث و تبادل نظر شد. در 
بیانیه دولت عراق آمده کــه هماهنگی کامل 
امنیتی بین عراق و ایران مبتنی بر اصل حسن 
همجواری اســت و هر دو طرف اجــرای مفاد 
توافقنامه را که شامل حفظ نوار مرزی دو کشور 
و جلوگیری از مظاهر مســلحانه در طول این 
نوار است، آغاز کرده اند. دولت عراق بیان کرد: 
در چارچوب هماهنگی امنیتی با کشــورهای 
مختلف همسایه، نخست وزیر به وزیر خارجه 
دســتور داد تا با همتــای ترکیــه ای خود در 
خصوص فعال ســازی کمیته هــای امنیتی 
دوجانبه برای رســیدگی به مشکات امنیتی 
مرزها ارتباط برقرار کند. پیشتر سفارت عراق 
در آنکارا در بیانیه ای اعام کرد که »ثابت محمد 
العباسی« وزیر دفاع این کشور عصر چهارشنبه 
در رأس یک هیــات عالی رتبه نظامی طی یک 
سفر رسمی بنا به دعوت یاشــار گولار همتای 

ترکیه ای خود وارد آنکارا شده است.
سفر وزیر دفاع عراق به آنکارا پس از حمات 
هوایی ترکیه به اهداف متعلق به حزب کارگران 
کردستان عراق در شمال این کشور و پس از آنکه 
گروه پ ک ک مسئولیت عملیات تروریستی 
صبح یکشنبه در نزدیکی وزارت کشور ترکیه 

در آنکارا را برعهده گرفت، انجام شده است.
گروه »پ. ک. ک« شــامگاه یکشــنبه در 
بیانیــه ای اعام کرد که عملیات تروریســتی 
صبح یکشنبه در نزدیکی وزارت کشور ترکیه 

در آنکارا، کار این گروه بوده است.
یاشــار گولار وزیر دفاع ترکیه پیشتر اعام 
کرده بود که همه تاسیســات متعلق به پ. ک. 
ک در ســوریه و عراق اهداف مشروع این کشور 

محسوب می شوند.
پ. ک. ک که از سوی ترکیه، آمریکا و اتحادیه 
اروپا به عنوان یک گروه تروریســتی شناخته 
شــده طی حدود چهار دهه گذشته به صورت 

مسلحانه علیه دولت مرکزی آنکارا می جنگد.
بغداد بارها حمات هوایی ترکیه در شمال 
عراق را محکوم کرده و »عبداللطیف رشــید« 
رئیس جمهور عراق پیشتر در مصاحبه ای که با 
شبکه ۶۹4 این کشور انجام داد، گفت که بغداد 
امیدوار است برای حل این مشــکل با آنکارا به 

توافق برسد.

خبرخبر
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به گزارش پول و رز بــه نقل از روابط 
عمومی بانــک اقتصادنویــن، در این 
تقدیرنامــه که با امضای ســید صولت 
مرتضوی، وزیر کار و رفــاه اجتماعی 
خطاب به علیرضا بلگوری، مدیرعامل 
بانک اقتصادنوین تنظیم شــده، آمده 
اســت: بی تردید تحقق ماموریت های 
خطیــر دولــت در زمینه هایی چون 
اشــتغال مولد و پایــدار و صیانت از 
نیروی کار، جز با اتــکا به عنایت الهی و 

ســرلوحه قرار دادن خدمات صادقانه 
و خودجوش به مــردم، وجدان کاری و 
مسئولیت پذیری نسبت به آحاد جامعه 
میسر نیســت. بدینوســیله از حسن 
همکاری، زحمات و تلاش های جنابعالی 
در راســتای تحقق کمی و کیفی اهداف 
دولت در برنامه زیست بوم ملی اشتغال 
و اعطای تســهیلات اشــتغال زایی از 
منابع تکلیفــی و بودجه ســنواتی و 
حمایت از مشــاغل خانگــی تقدیر و 

تشکر می شود.
گفتنی اســت بانــک اقتصادنوین عاوه 
بــر اعطــای تســهیات خوداشــتغالی به 
مددجویان کمیته امداد امــام خمینی )ره(، 
ســازمان بهزیســتی و دیگر اقشــار نیازمند 
جامعه، در سه ســال اخیر با همکاری کمیته 
امــداد امــام خمینــی )ره( با کمــک های 
باعوض خــود 1۶4 طرح خوداشــتغالی را 
در استان سیستان و بلوچســتان راه اندازی 

کرده است.

تقدیر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مدیرعامل بانک اقتصادنوین

به گزارش پــول و ارز به نقــل از روابط 
عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه 
مهر ایران، جلســه صف و ســتاد بانک در 
استان اصفهان با حضور دکتر»سید سعید 
شمسی نژاد« مدیرعامل، دکتر »احمدرضا 
کریمی« معاون امور استان ها، دکتر »روح الله 
قاسمیان« مشاور مدیرعامل و رئیس اداره 
کل روابط عمومی و امور مشتریان، »احسان 
غلامی« رئیس اداره کل بازاریابی و توسعه 
کسب وکار، »رضا اسفندیاری« مدیر شعب 
بانک در استان اصفهان و جمعی از مدیران 

برگزار شد.
در این جلسه دکتر »سید سعید شمسی نژاد« 
مدیرعامــل بانــک، اظهــار داشــت: بانکداری 
قرض الحسنه و به خصوص بانک قرض الحسنه مهر 
ایران نشــان داده با عملکرد مطلوب خود می تواند 
سرآمد باشد و این بالندگی، مردم را برای استفاده 
از خدمات بانک قرض الحسنه مهر ایران مشتاق تر 

کرده است.
»شمسی نژاد« گفت: خوشبختانه توانسته ایم 
شــاخص های عملکردی بانک را بهبود بخشیم. 
خدمات بانکــداری دیجیتال در بانــک در حال 
پیشرفت است اما زمانی به نتیجه مطلوب و دلخواه 
می رسیم که مشتری همه خدمات خود را در قالب 

بانکداری دیجیتال و همراه بانک دریافت کند.
وی با اشاره به اقدامات بانک در خصوص افزایش 
سقف وام قرض الحسنه، بیان کرد: سقف پرداخت 
وام به ۳00میلیون تومان برای اشخاص حقیقی و 
۷۵0میلیون تومان برای اشخاص حقوقی افزایش 

داده شده است.
خدمات دیجیتال بانک قرض الحسنه مهر 

ایران گسترش یافت
در ادامه جلســه دکتر »احمدرضــا کریمی« 
معاون امور استان ها، گفت: عملکرد بانک در استان 
اصفهان مطلوب اســت و مجموعــه اولیای بانک 

قدردان زحمات کارکنان استان هستند.

وی افزود: هدف ما توســعه همه  جانبه خدمات 
غیرحضوری است تا منجر به خلوت شدن شعبه ها 
 شود. در حال حاضر ۳0درصد از وام های پرداختی از 
طریق درگاه های غیرحضوری پرداخت می شود و 
همراه بانک مهریران با ۶میلیون کاربر در بین دیگر 

بانک ها، رتبه سوم را کسب کرده است.
کریمــی بیان کــرد: فرهنگ قرض الحســنه 
مبتنی بر تاش است و خوشبختانه حوزه خدمات 
دیجیتال بانک قرض الحســنه مهر ایران در حال 

گسترش است.
از ظرفیت ســفیران قرض الحسنه برای 

تکریم مشتریان استفاده شود
دکتر »روح الله قاسمیان« مشــاور مدیرعامل 
و رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشــتریان 
نیز گفت: یکی از محورهای اساسی، وفادارسازی 
مشتریان است و شــعب باید از ظرفیت سفیران 
قرض الحسنه برای وفادارسازی مشتریان استفاده 
کنند و مشــتریانی را که شایسته تقدیر هستند از 

طریق نماینده روابط عمومی اســتان به ما معرفی 
کنند تا از آن ها تقدیر شود.

وی افزود: خدمــات الکترونیک در زمان افتتاح 
حساب توسط همیاران مشــتری ارائه می شود و 
ضرورت دارد شعب بانک از ســوق دادن مشتری 
به مرکز تماس خودداری کنند؛ زیرا همه خدمات 
بانکــی در مرکز تمــاس ارائه نمی شــود و باعث 

نارضایتی مشتری می شود.
»قاســمیان« گفت: پاســخگویی اصلی مهم 
است و لازم اســت شــعب با برنامه ریزی در طول 
روز، ساعتی را برای پاسخگویی تلفنی به مشتریان 

اختصاص دهند.
وی بیان کرد: رعایت شئونات اخاقی و اسامی 
بسیار مهم و اثرگذار است و باید با صبر و شکیبایی با 

ارباب رجوع برخورد کنیم تا تنش ایجاد نشود.
در ادامه جلسه »احســان غامی« رئیس اداره 
کل بازاریابی و توســعه کســب وکار، گفت: بانک 
قرض الحسنه مهر ایران آمار عملکرد بی نظیری را 

ثبت کرده و پیش بینی می کنیم تا پایان سال رشد 
چشمگیری خواهد داشت.

وی با اشــاره به عملکرد بانک در طرح مهریار، 
افزود: اســتان اصفهان در طرح مهریار، سازمان ها 
و شــرکت های خوبی را جذب کرده و جزو برترین 

استان ها به شمار می رود.
»غامی« اظهار داشت: در مجمع صف و ستاد 
آتی »مهریارپــاس« را رونمایی خواهیم کرد که 

جذب مشتریان را افزایش می دهد.
وی افزود: در حال بررسی و رصد مشتریان راکد 
حقیقی و حقوقی هستیم تا با همکاری استان ها این 
مشتریان را از حالت راکد خارج و به مشتریان فعال 
تبدیل کنیم و این موضوع در مورد تفاهم نامه های 

سررسیدشده غیرفعال در حال انجام است.
رئیس اداره کل بازاریابی و توســعه کسب وکار، 
گفت: در حال تدوین اطلس مشتریان هستیم، با 
این کار خواهیم فهمید در هر حوزه چقدر مشتری 
وجود دارد و چند درصد از آن ها مشــتریان بانک 
هســتند، در واقع این اطلس به ما مــی گوید الآن 
در کدام نقطه قرار داریم و چه مســیری را باید طی 

کنیم.
بانک قرض الحســنه مهر ایران، بانکی 

اسلامی است
»رضا اسفندیاری« مدیر شعب بانک در استان 
اصفهان نیز به میزان منابع جذب شــده و درصد 
رشد آن نسبت به پایان سال گذشته اشاره کرد و با 
ارائه میزان رشــد مصارف بانک در استان اصفهان 
و اســتفاده عموم مردم از وام های قرض الحسنه، 
آینده ای روشــن را برای بانکداری قرض الحسنه 

متصور شد.
وی گفت: میزان نفوذ قرض الحســنه در استان 
اصفهان بســیار افزایش یافته و امــروزه از بانک 
قرض الحسنه مهر ایران به عنوان بانکی اسامی یاد 

می کنند.
در پایان این جلســه پرســش هایی توســط 

کارکنان استان اصفهان مطرح و پاسخ داده شد.

دیدار هیات مدیره و معاونان بیمه آسماری با رئیس کل و هیات عامل بیمه مرکزی

اهتمام بانک سینا بر برگزاری دوره های آموزشی مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم

همایش خانوادگی مدیران بیمه کوثر در  مشهد مقدس برگزار شد

مدیرعامل، نائــب رئیس هیئت مدیــره و معاونان 
شرکت بیمه آسماری با رئیس کل و اعضای هیات عامل 

بیمه مرکزی دیدار کردند.
به گــزارش پــول و ارز  بــه نقــل از روابط عمومــی بیمه 
آســماری، در ابتدای این جلســه مدیران بیمه مرکزی ضمن 
خوشــامدگویی به هیات مدیره و معاونان بیمه آســماری، از 
حضور چهره های مانــدگار صنعت بیمه در هیــات مدیره این 

شرکت ابراز خرسندی کردند.
دکتر علی اســتاد هاشــمی رئیس کل بیمه مرکــزی نیز با 
تاکید بر اهمیــت تامین حقــوق بیمه گذاران، لــزوم کاهش 
مقررات دست و پاگیر و اســتقرار حاکمیت شرکتی در شرکت 
های بیمه، از تاش هــای مدیران و کارکنان بیمه آســماری 
در توســعه این شــرکت قدردانی و بر حمایت بیمه مرکزی از 

فعالیت های این شرکت تاکید کرد.
لطف اله نکوئی مدیرعامل شــرکت بیمه آسماری نیز در این 
دیدار ضمن تبریک انتصاب اســتاد هاشمی به ریاست کل بیمه 
مرکزی جمهوری اســامی ایران و نیز انتصاب معاونان نظارت 

و اتکائی، به بیان دیدگاه ها و برنامه های آتی شرکت پرداخت.
آیت کریمی نایب رئیــس هیات مدیره بیمه آســماری نیز 
ضمن تاکید بر لــزوم تجدید نظر در آیین نامــه های توانگری 
مالــی و نحوه اجــرای صاحیت حرفــه ای مدیــران کلیدی 
شــرکت های بیمه، گفت: بیمه مرکزی نقش مهمی در توسعه 
صنعت بیمه کشــور دارد و از این رو، همکاری و تعامل نزدیک 
شرکت بیمه آســماری با بیمه مرکزی ضروری است، در همین 

ارتباط، نکویی، مدیرعامل شرکت نیز مطالبی را بیان نمود.
علی اســکندری، فرزان فروزانفــر، مصطفــی نیکوگفتار و 

آرمــان عمادی معاونان شــرکت بیمه آســماری نیــز در این 
نشســت به طرح دیدگاه های خود درباره مســائل مطرح شده 

پرداختند.

مدیرعامل بانک سینا گفت: به منظور رعایت الزامات 
قانونی برای بانک   ها و ســایر نهادهای مالی، موضوعات 
مربوط به مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریسم 
از طریق برگزاری دوره های آموزشــی در ســه سطح 
مقدماتی، متوسطه و پیشرفته برای کارکنان و مدیران 

بانک سینا با جدّیت پیگیری و دنبال می شود.
به گزارش پــول و ارزبه نقــل از روابط عمومی بانک ســینا، 
غامرضا فتحعلی با اشــاره به اهمیت موضوع مبارزه با پولشویی 
و تأمین مالی تروریســم و لزوم جلوگیری از ورود پول کثیف به 
چرخه مالی کشــور، تصریح کرد: برگزاری دوره های آموزشی 
مبارزه با پولشــویی با هدف ارتقای ســطح دانــش همکاران و 
در راســتای الزامات قانونی مبنی بر تداوم ســامتن عملکرد با 

هماهنگی مرکــز اطاعات مالی وزارت اقتصاد، در دســتور کار 
بوده و تداوم خواهد داشت.

فتحعلی خاطرنشــان ســاخت: مباحث کلیــدی دوره های 
آموزشی مبارزه با پولشــویی در صنعت بانکی و دیگر بازارهای 
مالی همراســتا بــا اســتانداردهای بین المللــی روز دنیا برای 

کارکنان بانک سینا تدوین شده شده است.
گفتنی است طبق نیازســنجی به عمل آمده، این دوره ها در 
بانک ســینا با حضور رئیس مرکز مبارزه با پولشــویی و تأمین 
مالی تروریســم وزارت اقتصاد، تا کنون در دو ســطح مقدماتی 
و متوســطه در مناطق گیان، مازندران، همدان و کردســتان 
برگزار شــده و بــرای همــکاران واحدهای ســتادی از جمله 
معاونت مالی در ســطح مقدماتی و برای کلیه معاونان شــعب، 
در سطح پیشــرفته مجموعاً به مدت پنج هزار و ۹۵0 نفر ساعت 

برگزار شده است.

همایش سالانه مدیران بیمه کوثر با حضور 
رئیس کل محترم بیمه مرکزی، مدیرعامل، 
معاونین و مدیران ستادی و استانی شرکت 

در مشهد مقدس برگزار گردید.
به گزارش پــول و ارز به نقــل از روابط عمومی 
بیمه کوثر، مدیرعامل شرکت در این همایش که با 
حضور جناب آقای دکتر استادهاشمی رئیس کل 
محترم بیمه مرکزی برگزار گردید دستاوردهای 
شرکت در حوزه فروش و سرمایه گذاری را برشمرد 

و اعام نمود ثبت ۶۷ هزار میلیارد ریال حق بیمه 
تولیدی در شش ماهه ابتدایی 1402 توسط بیمه 
کوثر نویدبخش یک عملکرد درخشان در ماه های 
پیش رو اســت و تحقق برنامه تدوین شــده برای 
ســال 1402 در این بخش نیازمند سعی و تاش 
مضاعف کارکنان و شبکه فروش سراسر کشور و به 
کارگیری ترکیب مناسب فروش و مدیریت ریسک 

است.
دکتر استادهاشمی در سخنانی نیروی انسانی 

را به عنوان سرمایه و دارایی شرکت دانسته و اشاره 
داشــتند تکریم و آموزش نیروی انسانی و شبکه 
فروش یــک امر ضروری بــوده و به بیان ایشــان 
رسیدگی به معیشت کارکنان و شبکه فروش اثرات 
مثبتی در عملکرد شرکت دارد و همچنین آموزش 
کارکنان و نمایندگان و بهره مندی ایشــان از علم 
روز یک موضوع بسیار اساسی بوده و حتما باید در 

صنعت مورد توجه شرکت ها قرار گیرد.
دکتر آقادادی تاکید ویژه ای بر ارائه خدمات در 

بستر فناوری های نوین داشته و بیان داشت در این 
بخش همواره می بایست شاهد معرفی طرح های نو 
و ایده های خاقانه باشیم، زیرا ارائه خدمات در بستر 
نوآورانه زمینه ساز تحقق رضایتمندی مشتریان 
و افزایش ســودآوری به عنوان اهداف عالی بیمه 
کوثر است و با توجه به ســرعت پیشرفت فناوری 
در همه حوزه ها ضروری اســت با شتاب بالایی به 
دنبال توســعه خدمات بیمه ای منطبق بر آخرین 

دستاوردهای تکنولوژی روز باشیم.

غرفه بانک آینده در نمایشگاه 
صنعت پلاستیک، ماشین آلات و 
صنایع وابسته، »غرفه نمونه« شد

به گزارش پــول و ارز بانک آینــده با هدف 
تعامل با فعالان عرصه صنعت کشــور، ضمن 
حضور در این دو نمایشگاه تخصصی، با برپایی 
غرفــه و معرفی آخرین محصــولات، خدمات 
و دســتاوردهای خود، با رویکــرد حمایت از 
ظرفیت های داخلی و رشــد تولید، مشارکتی 
فعال داشــت. یادآور می شــود؛ پانزدهمین 
نمایشــگاه تخصصــی صنایع پاســتیک، 
ماشین آلات و صنایع وابســته و سیزدهمین 
نمایشــگاه رنگ و رزین، پوشش های صنعتی، 
چســب و مــواد شــیمیایی و کامپوزیت ها از 
تاریــخ 1۸ تــا 21 مردادماه امســال در محل 

نمایشگاه های بین المللی مشهد برگزار شد.

پرتفوی بیمه ملت از مرز ۲۱ هزار 
میلیارد ریال عبور کرد؛

  نسبت خسارت 
به زیر ۵۰ درصد رسید

گــزارش فعالیــت ۶ ماهه منتهــی به ۳1 
شــهریور 1402 شــرکت بیمه ملت نشــان 
می دهد این شرکت موفق شده جذب حق بیمه 
خود را به بیش از 21 هزار میلیارد ریال برساند 
و در عین حال نســبت خســارت نیز با روندی 

کاهشی به زیر ۵0 درصد رسیده است.
به گزارش پول و ارز  به نقل از روابط عمومی 
بیمه ملت، این شــرکت با جذب حق بیمه ای 
معادل ۵,4۶۵,2۹۷ میلیون ریال در شــهریور 
ماه، حق بیمه تولیدی خــود را در ۶ ماهه اول 
ســال 1402 به مبلغ 21,4۶2,۶۵۸ میلیون 

رساند.
این آمار نشان می دهد که بیمه ملت تنها در 
شهریور ماه، پرتفوی خود را ۳4 درصد افزایش 
داده و پرتفوی تجمیعی آن در شش ماه ابتدایی 
سال نسبت به سال گذشته، بیش از ۸0 درصد 

رشد داشته است.
در مقابل خســارت پرداختی بیمه ملت در 
شش ماه ابتدایی ســال 1402 نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، تنها 22 درصد بیشتر شده 
و به رقم 10,402,۸2۹ میلیون ریال رســیده 
اســت. این آمار نشــان می دهد که بیمه ملت 
با ثبت عملکرد رو به رشــد و مدیریت ریسک 
مناسب، توانسته است نسبت خسارت خود را 
در سال 1402 به زیر ۵0 درصد برساند و از این 
نظر در میان برترین شرکت های صنعت یبمه 

کشور جای بگیرد.

قاضی زاده هاشمی:
 بانک ملی ایران پرچمدار 
 رویکرد منطقی به ورزش 

در شبکه بانکی است
سید احســان قاضی زاده هاشمی نماینده 
مجلس شورای اســامی در افتتاحیه بیست 
و هشــتمین المپیاد ورزشــی کارکنان بانک 
ملی ایران گفت: این بانک تنهــا بانک و حتی 
تنها سازمانی است که به جای سرمایه گذاری 
تبلیغاتی بر ورزش حرفه ای، به درستی رویکرد 
ترویج ورزش در میان کارکنان بانک را انتخاب 

کرده است.
بــه گــزارش روابــط عمومی بانــک ملی 
ایران،قاضی زاده هاشــمی ادامه داد: این بانک 
پرچمدار رویکرد منطقی به ورزش در شــبکه 

بانکی است.
وی افزود: بانک ملی ایران با توجه به اصالت 
و قدمــت آن از ظرفیت عظیم نیروی انســانی 
برخوردار اســت که می توان با ترویج ورزش و 
ارتقای انگیزه و شادابی نیروی انسانی، بهترین 
بهره وری را از بانک ملی ایــران در نظام بانکی 

کشور شاهد بود.
این نماینده مجلس با تقدیر از عملکرد بانک 
ملی ایران در اعطای تسهیات ازدواج و فرزند 
آوری گفت: بانک ملی ایــران همانگونه که در 
بخش داخلی بــه مقوله نیروی انســانی خود 
اهتمام دارد،در عملکرد اجتماعی نیز با اعطای 
اینگونه تســهیات،رویکرد حمایتی به عموم 

دارد.
کمال حاجتی رییس اداره کل رفاه و درمان 
نیز در مراســم افتتاحیه بیســت و هشتمین 
المپیاد ورزشی کارکنان بانک ملی ایران گفت: 
حمایت تمام عیار مدیریت ارشــد بانک ملی 
ایران موجب شد تا این دوره از المپیاد ورزشی 

کارکنان به بهترین نحو آماده برگزاری شود.

دانش آموزان کم توان 
زاهدانی با ویلچرهای اهدایی 

بانک سپه به مدرسه رفتند
به گزارش پول و ارز به نقل از اطاع رســانی 
بانک ســپه، هادی پهلوان در این مراسم ضمن 
اشــاره به تاش هــای بانک ســپه در زمینه 
مسئولیت اجتماعی در استان گفت: این بانک 
طی ســال های اخیر اقداماتی بــرای کمک به 
رفع مشکات مردم اســتان در حوزه آموزش 
و بهداشت برداشته و در حال حاضر تعدادی از 
دانش آموزان استان سیستان و بلوچستان در 
مدارس احداثی بانک ســپه مشغول تحصیل 
هســتند. مدیر شــعب منطقه سیســتان و 
بلوچســتان تأکید کرد: بانک سپه برای کمک 
به رفع مشــکات هم وطنان در استان از تمام 
ظرفیت های خود در حوزه مسئولیت اجتماعی 

استفاده می کند.

افتتاحیه بیست و هشتمین 
المپیاد ورزشی کارکنان بانک 

ملی ایران برگزار شد
به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی 
بانک ملی ایران، دکتر نجارزاده در این مراســم 
که احسان قاضی زاده هاشمی نماینده مجلس 
شورای اسامی، عباس شفیعی رییس هیات 
مدیره،اعضــای هیات مدیره و هیــات عامل و 
روســای ادارات بانک حضور داشــتند،گفت: 
گســترش فرهنگ ورزش،تضمیــن کننده 
ســامت خانواده بزرگ بانک ملی ایران است 
و مدیران بانک باید نســبت به آن اهتمام ویژه 
داشته باشند. مدیر عامل بانک ملی ایران بیان 
کرد: گســترش فضاهای ورزشــی و رفاهی به 
خصوص در اســتان ها، نقش مهمی در ترویج 
فرهنگ ورزش میان کارکنان بانک دارد. دکتر 
نجارزاده ادامــه داد: کمتر ســازمان و نهادی 
در کشــور از ظرفیت برگــزاری چنین رویداد 
ورزشــی بزرگی برای کارکنان خود برخوردار 
اســت و این ظرفیت می تواند بانک ملی ایران 
را به دوران اوج شــکوفایی فعالیــت در عرصه 
های ورزشــی بازگرداند. وی افــزود: برگزاری 
المپیادهای ورزشی ســالانه،موجب نشاط و 
طراوت در کارکنان بانک ملــی ایران و افزایش 
انگیزه و ارتقای بهره وری کارکنان می شــود. 
دکتــر نجــارزاده در پایان گفت: ایــن رویداد 
ورزشــی نباید محدود به کارکنان بانک باشد و 
از ســال های آینده خانواده همکاران و مدیران 
بانک نیز در کنار کارکنان در رقابت های ورزشی 
مشارکت خواهند داشت. گفتنی است مراسم 
افتتاحیه بیست و هشــتمین المپیاد ورزشی 
کارکنان بانک ملی ایران با تقدیم دســته گلی 
توسط فرزندان شهید سنجرانی به مدیر عامل 
بانک و حمل پرچم یا امام رضا توســط فرزند 
شــهید خادمی آغاز به کار کــرد. رژه تیم های 
ورزشــی بانک ملی ایران نیز در میان شــور و 
هیجان ورزشــکاران از اســتان های مختلف 

کشور،از دیگر برنامه های مراسم افتتاحیه بود.

برگزاری مزایده سراسری 
املاک شرکت تولیدی و 
صنعتی کفش فدک )بلا(

به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی 
بانک ملی ایران، به استناد مصوبه هیأت مدیره 
شــرکت گروه صنعتی با و به منظور واگذاری 
ملک کارخانه این شــرکت در سامانه تدارکات 
دولت )ســتاد ایران( به صورت نقد و به صورت 
مزایده انجام خواهد شد. تاریخ برگزاری و انتشار 
مزایده از ساعت 11 صبح روز 10 مهرماه لغایت 
ساعت ۳0 مهر ماه می باشد. همچنین مهلت 
دریافت اسناد مزایده از ساعت 11 روز 10 مهر 
تا ســاعت 1۹ مورخ 1۹ همان ماه است. مهلت 
ارائه پیشنهاد و شرکت در مزایده تا ساعت 1۹ 
روز 2۹ مهرماه و تاریخ بازگشــایی پاکت های 
الکترونیکی نیز ســاعت ۹ صبح روز یکشنبه 
۳0 مهرماه خواهد بود. لازم به ذکر است، امکان 
شــرکت در مزایده بدون دریافت اسناد مزایده 
میسر نیســت بنابراین متقاضیان شرکت در 
مزایده باید قبل از اتمــام تاریخ مهلت دریافت 
اسناد مزایده، نسبت به دریافت اسناد از طریق 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد 

ایران( اقدام کنند.
متقاضیان خریــد برای کســب اطاعات 
بیشتر می توانند با شماره های ۶0۹۹4040 و 
۸۸۸111۸1 تماس گرفته یا عدد 4 را به ســر 

خط 10004۸۸۵ پیامک کنند.
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